
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم مطرح کرد:

معاون اول قوه قضاییه مطرح کرد؛
تشکیل دادگاه های صلح 

در همه استان ها تا آذرماه 
معاون اول قوه قضاییه با اشاره به قانون جدید شوراهای حل اختلاف 
گفت: بر اساس قانون باید تا آذرماه سال جاری دادگاه های صلح در 
والمسلمین  حجت الاسلام  شود.  تشکیل  کشور  استان های  همه 
خلیلی در دومین جلسه پیگیری و هماهنگی اجرای قانون شوراهای 
حل اختلاف که با حضور، معاون راهبردی، معاون منابع انسانی و امور 
فرهنگی، رئیس مرکز شوراهای حل اختلاف، رئیس مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات، رئیس پژوهشگاه و رئیس مرکز رسانه قوه قضائیه و تعدادی  صفحه 2

پزشکیان در گفت و گوی تلفنی با نخست وزیر عراق :
 اربعین جلوه ای باشکوه از پیوندهای 

عمیق فرهنگی دو کشوراست
رئیس جمهور منتخب مراسم اربعین حسینی را جلوه ای باشکوه 
از پیوندهای عمیق فرهنگی و دینی میان دو ملت ایران و عراق 
توصیف کرد و گفت: امیدواریم امسال با مساعدت و یاری دولت 
عراق، زائران ایرانی در کنار زوار دیگر کشورها بتوانند اربعین باشکوه 
دیگری رقم بزنند. محمد شیاع السودانی نخست وزیر عراق در 
تماس تلفنی با مسعود پزشکیان ضمن تبریک موفقیت وی در 
صفحه2کسب اعتماد ملت ایران، برگزاری موفقیت آمیز و بدون مشکل 

انتخاب پزشکیان؛ مسیری نو برای آینده
ایران از آن منظر که در باب وجود برخی پارامترهای 
از  و  شود  می  محسوب  متنـوع  سرزمینی  فرهنگی 
سوی دیگر به علت داشتن جایگاه ممتاز ژئوپلیتیکی 
و ژئواستراتژیکی از وضعیت ویژه ای برخوردار است از 
این رو، مسأله همبستگی، وفاق اجتماعی و تقرب ملی 
بین اقوام، مذاهب و خرده فرهنگ های آن از ارزش و 
اهمیت ویژه داراست. سرزمین آذربایجان در تاریخ ایران 
به خصوص از دوره آغاز حکمرانی سلسله صفویه حائز 
قابلیت همگرایی بالا با سرزمین ایران و محور استحکام کشور بوده است. آذربایجان و 
آذری ها در تحولات کشور نقش بسیار موثری داشته اند. گسترش تـشیع در دوران صفوی، 
تأثیرگذاری مستقیم در وقوع مشروطه و فتح تهران با معاضدت انقلابیون بختیاری، 
حوادث دولت خودخوانده پیشه وری و همچنین نقش موثر آذربایجان در انقلاب اسلامی، 

اهم رویدادهای تاثیر گذار آذربایجان در قرون اخیر و تاریخ معاصر ایران هستند.
از عوامل  اینکه  از  فارغ  بر سرنوشت کشور  و جریانات ملی  تاثیرات مثبت  موضوع 
مباهات و منبع افتخار برای مردم آذربایجان است قادر بوده به عنوان پیشرانه و زمینه ساز 
همگرایی با سایر مناطق کشور باشد زیرا ایـن منطقه و مناطق متاثر از آن به دلیل اشتراکات 
فرهنگی و زبانی، براساس اسناد و روایات تاریخی در دسترس و فاکتورهای مهمی چون 
استعدادهای جغرافیایی و انسانی از توانمندی پراکنش و گسترش رویدادها به دیگر 

مناطق کشور برخوردار است.
در کنار نیروهای همگرا، در برخی مقاطع تاریخی این منطقه تحت تأثیر شرایط داخلی 
و دخالت های خارجی، به فعال شدن نیروهای واگرا منجر شده و گستره میدان فعالیت 
و تأثیرگذاری ایادی اجانب و تندروی عناصر فرصت طلب ضمن تحریک احساسات 
قومیتی، به تولید هزینه و آسیب به امنیت ملی کشور منجر شده است. به عبارت دیگر 
واگرایی قومی در آذربایجان در سده اخیر به صورت سینوسی، دارای اوج و حضیض بوده 
جریان واگرایی و گریز از مرکز، گرچه پدیده ای ساختگی، کم عمق، سطحی و نخبه محور 
است لکن تحت تأثیر برخی بازنگری های تاریخی همسایگان و اثرگذاری آن در دکترین 
سیاست خارجی این کشورها در راستای تلاش برای احیاء حکومت های بایگانی شده 

در تاریخ، کماکان به صورت مستتر و زیرِ پوستِ جامعه به زیست خود ادامه داده است. 
علی رغم اثبات علاقه تام، از جان گذشتگی و مجاهدت مردم آذربایجان در پیچ های تند 
تاریخی و حرکت شتابان آنان در مسیر اعتلای ایران به نظر می رسد طیف شکست خورده 
در انتخابات به جای آسیب شناسی علمی و ریشه ای علت شکست در کارزار پانزدهم تیر 
ماه، نادانسته آب در آسیاب دشمن می ریزند و علت پیروزی رئیس جمهوری منتخب را 

صرفاً از منظر تمایلات قومیت گرایانه مورد بررسی قرار داده اند.
 در این بین دست های پیدا و پنهان داخلی و خارجی و مروجان گفتمان پان ترکیسم 
با مصادره به مطلوب کردن انتخاب دکتر پزشکیان در حال تقویت این گزاره هستند، در 
صورتی که بررسی سبد آرای دکتر پزشکیان مبین گستردگی طیف رای دهندگان در سطح 
کشور است که نشانگر فرا قومیتی بودن این انتخاب است. پیروزی دکتر پزشکیان در واقع 
رأی به تغییر بود و علی رغم مساعی همه جانبه جناح مقابل و همیاری برخی تریبون ها 
و نهادهای غیر پاسخگو با گفتمان آن جبهه، در نهایت تصمیم ده درصد از قهرکنندگان با 
صندوق ها، ایشان را شایسته خدمت به ملت ایران کرده است تصمیمی که نشان از تداوم 

امید به آبادانی هرچه بیشتر ملک دارد.
فارغ از تفاوت نگاه دو قطب رقیب و نزدیکی آرا، اینک دکتر پزشکیان نماینده تمام آحاد 
ملت بزرگ ایران است. در شرایطی که منطقه خاورمیانه در بیم جنگ فراگیر به سر می برد 
و جامعه ایران از معضلاتی چندگانه و پیچیده رنج می برد، اقتصاد کشور متاثر از تحریم 
های گوناگون و تورم افسارگسیخته، به شدت آسیب پذیر و ضعیف شده، سفره های مردم 
بی رنگ و خاکستری شده، زیست در کشوری غنی از منابع خدادادی، از استانداردهای 
لازم برخوردار نیست و شکاف های فرهنگی و اجتماعی در حال گسترش است، اعتماد 
عمومی و سرمایه اجتماعی در سراشیبی نزول قرار گرفته است. انتخاب فرا قومیتی دکتر 
پزشکیان که بهره گیری از کارشناسان، متخصصین و نخبگان با هر نحله سیاسی را 
سرلوحه مدیریت کشور و تنها راه برون رفت از مشکلات گذشته و حال می داند، می تواند 
مسیری نو را برای آینده رقم زند. در این بین به سان همیشه ملت ایران با حفظ هوشیاری 
توطئه های بدخواهان کشور را که در پی تولید چالش در این منطقه، ایجاد تفرقه فی مابین 

اقوام و برجسته سازی قومیت گرایی به جای وطن دوستی هستند، بی اثر خواهند کرد.
بی شک مواضع هوشمندانه رئیس جمهوری کشور را به سمت و سوی وفاق و پیشرفت 

رهنمون خواهد کرد.
کارشناسی مسائل سیاسی و بین الملل

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

مهار گردوغبار ۱.۵ همت اعتبار می خواهد
صفحه 8

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم هشدارداد:

افزایش شدید مصرف برق 
و ضرورت صرفه جویی

معاون شهردار قم:

اجرای طرح اصلاحی 
پایانه سه راه خرمشهر 

ضروری است

صفحه 2

صفحه 8

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

پرداخت ماهیانه 
۷۵۰ میلیارد تومان  
به مستمری بگیران

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

پرداخت 3۵ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات برای 

حمایت از تولید

صفحه 8

صفحه 4

چهارشنبه  20 تیر ماه 1403  4 محرم 1446  10 جولای 2024  شماره 5996  سال بیست و هفتم  5000 تومان

معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم 
خبرداد:

پرداخت ۸۰۳ میلیارد ریال 
وام ازدواج به متقاضیان 

قم  جوانان  و  ورزش  اداره کل  جوانان  معاون 
خردادماه  پایان  تا  سالجاری  ابتدای  گفت:از 
۸۰۳ میلیارد و ۵۸۰ میلیون ریال وام ازدواج به 
شده است.   پرداخت  استان  این  در  متقاضیان 
روح الله مقدم درگفت وگویی اظهار کرد: هفت 
هزار و ۱۹۳ نفر متقاضی درصف برای دریافت 
وام انتظار تا پایان خرداد ماه امسال در استان قم 
ثبت شده است. وی بیان کرد: تعداد کل ثبت نام 
کنندگان وام ازدواج در استان قم تاکنون هشت 
هزار و ۲۸۳ نفر است. معاون اداره کل ورزش و 

صفحه 4

صفحه 6

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم مطرح کرد:

راه دسترسی وسنگ کوبی ها 
معضلی برای بیمارستان امام رضا )ع(

صفحه  1

غفور کریمی*

هشداربه مسئولان اداره کل 
ورزش و جوانان  قم؛

چمن جلوی دروازه های استادیوم 
هفت تیر سیمانی است!

عکس :  جهان بخش پیری پور

تامین  سازمان  درمان  ؛مدیر  کرمانی  اله  روح   / ایمان 
اجتماعی استان قم گفت :راه دسترسی و فعالیت واحدهای 
آلاینده سنگ کوبی  دو مشکل ومعضل درمسیر خدمت 
به بیماران  بیمه شده در بیمارستان امام رضا )ع( است که 
علیرغم پی گیری ها ی مستمراز زمان افتتاح این بیمارستان 
این  رفع  برای  جدی  اقدام  کنون  وتا  پابرجاست  همچنان 
مشکلات از سوی دستگاههای مربوطه صورت نگرفته است .
شنبه ۱۹  روزسه  محصل  ،سیدمهدی  ایمان  گزارش  به 
تیرماه در نشست خبری که به مناسبت هفته تامین اجتماعی 
در سالن جلسات امام جواد)ع( بیمارستان امام رضا)ع( برگزار 
شد، اظهار کرد: برآورد جمعیت استان قم حدود یک میلیون 
اجتماعی  تامین  درمان  مدیریت  و  است  نفر  هزار  و 4۳۵ 
بیش از۸۵۹هزار نفر یعنی 6۰درصد جمعیت استان را تحت 
داده  قرار  اجتماعی  تامین  بیمه  درمانی  خدمات  پوشش 

است.
صورت  به  درمان  حوزه  خدمات  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مستقیم و غیرمستقیم تعریف شده است، گفت: معاونت 
درمان تامین اجتماعی در حوزه درمان مستقیم در 4 مرکز 
امام رضا)ع( و سه درمانگاه ۲۲ بهمن،  بیمارستان  شامل 
بوعلی و غرضی به بیمه شدگان محترم خدمات ارایه می دهد، 
همچنین در حوزه درمان غیرمستقیم از طریق انعقاد قرارداد 
با ۸۰۰ مرکز سبب افزایش میزان دسترسی و خدمت رسانی به 

بیمه شدگان در سطح استان گردیده است.
 1500میلیارد تومان برای درمان

 بیمه شدگان هزینه شد
محصل افزود : در سال گذشته ۱۵6۱ میلیارد تومان هزینه 
های درمان  تامین اجتماعی  در دو بخش درمان مستقیم و 
غیر مستقیم بوده اس که سهم درمان مستقیم ۵۳۱ میلیارد 
تومان و سهم درمان غیر مستقیم ۱۰۳۰ میلیارد تومان بوده 

است.
مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم تاکید کرد: در درمان 
غیر مستقیم ۷۱6 مرکز طرف قرارداد داریم  که شامل ۸ 
بیمارستان، ۱۷۱ داروخانه، ۲۷ آزمایشگاه، ۳۸ فیزیوتراپی، 

۳ سی تی اسکن و ۳66 پزشک می شود.
بیش از 9 میلیون بار مراجعه به مراکز درمانی 

ملکی و طرف قرارداد
وی تصریح کرد : سال گذشته  بیمه شدگان قریب به دو 
میلیون 4۰۷هزار بار به مراکز درمانی  ملکی  مراجعه داشته 
اند که از این تعداد ۱۱ هزار و ۲۰۰ مراجعه در حوزه بستری 

بوده است.
بیمه  بار  بیش ۷میلیون  گذشته   درسال  داد:  ادامه  وی 

شدگان به مراکز طرف قرارداد مراجعه نموده اند.
در  جراحی  اعمال  درصد  پنج  رشد  به  اشاره  با  محصل 
جراحی  اعمال  کل  کرد:  تصریح  رضا)ع(  امام  بیمارستان 
بیماران در سال گذشته ۷۰6۱ عمل بوده که شامل ۳6.۵ 
و  کوچک  جراحی  درصد   4۳.۷ متوسط،  جراحی  درصد 

۱۹.۹ درصد جراحی بزرگ می شود.
در  استان  فعال  تخت های  درصد   6 اینکه  بیان  با  وی 
بیمارستان امام رضا)ع( است، گفت: سال گذشته ۷۵ هزار 
در  هزار ۲۰۳  میزان ۱۱  این  از  که  داشتیم  بستری   6۱۹
بیمارستان ملکی ما بوده است؛ لذا ۱۵ درصد بستری های 

استان در بیمارستان امام رضا)ع( رقم خورد که نشان دهنده 
بیمارستانی  تخت های  به  نسبت  برابری  نیم  کارآمدی ۲و 

استان است.
سال گذشته 1۳ درصد رشد 

خدمات تخصصی داشتیم
امام  بیمارستان  در  تخت  اشغال  ضریب  داد:  ادامه  وی 
رضا)ع( قم در سال ۱4۰۲ و ۱4۰۱ به ترتیب ۷4.۱ و ۷4.۲۵ 

درصد بوده است.
محصل گفت: بستری ۱6 درصد از بیماران استان در سال 

گذشته در بیمارستان امام رضا)ع( صورت گرفته است.
رشد  درصد  گذشته ۱۳  سال  اینکه  به  اشاره  با  محصل 
خدمات تخصصی اتفاق افتاد، اظهار کرد: جذب متخصص 
به دلیل اختلاف تعرفه بخش خصوصی و دولتی بسیار سخت 
است اما توانستیم با قرارداد با دانشگاه آزاد پزشکان فوق 
تخصص را جذب کنیم. مدیر درمان تامین اجتماعی استان 
قم، تاکید کرد: سال گذشته ۱۰ درصد رشد آماری موالید 
نسبت به سال ۱4۰۱ داشتیم و لذا در سال گذشته ۲۱۰۰ 
مورد زایمان داشتیم؛ بلوک زایمان بیمارستان امام رضا)ع( 

بالاترین رضایتمندی را درسطح کشور دارد.
وی شاخص کاهش مرگ و میر بیماران را مورد توجه قرار داد 
و گفت: میزان کاهش مرگ و میر بیماران ۱۷ نفر سال ۱4۰۱ 

و سال گذشته ۱۳ نفر بوده است.  
رویکرد  مهم تامین اجتماعی پیشگیری است

تغییر رویکرد  از کارهایی مهم  محصل اضافه کرد: یکی 
تامین اجتماعی است که سابقا تنها رسالت خود را درمان 
می دانست اما امروز پیشگیری جزء اهداف ما قرار دارد و لذا 
اداره بیماری های مزمن و سالمندی تاسیس شده که هدف 
آن پایش بیماری های است که می تواند منجر به مرگ زودرس 
و از کار افتادگی شود. وی ادامه داد: ۷۹ هزار 46۷ نفر را 
پایش کردیم که بیماری فشار خون با ۳۷ درصد بیشترین آمار 

را در بین بیمارهای مزمن دارد.
محصل یادآور شد: غربالگری سرطان سینه و روده بزرگ 
انجام شده و در این حوزه هشت نفر را در سرطان سینه در یک 

سال شناسایی کردیم و سرطان روده بزرگ ۱۵ نفر شناسایی 
شدند و تحت درمان قرار گرفتند. مدیردرمان تامین اجتماعی 
استان قم خاطرنشان کرد :ازمجموع ۷۹46۷ پرونده مزمن 
سال۱4۰۲  ماه  اسفند  تا  سال۱۳۹۵  از  که  الکترونیکی 
مورد  با۲۹۲۰۲  مزمن  بیماریهای  بیشترین  شده  تشکیل 

مربوط به بیماری فشار خون است. 
وی افزود :میزان رضایتمندی بیماران سرپایی ۷۹درصد 

و بیماران بستری شده ۸۱درصد در مراکز ملکی می باشد. 
درمانگاه تخصصی تا پایان سال آینده

 به بهره برداری می رسد
مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم دربخش دیگری از 
سخنان خود  از  اخذ مجوزهای لازم برای  ساخت درمانگاه 
تخصصی بیمارستان امام رضا)ع( در فضای بالغ بر ۳۵۰۰ 
متر مربع را مورد توجه قرارداد و گفت: با اعتباری پروژه معادل 
این خصوص عملیات خاک  در  بوده  تومان  میلیارد   ۱۰4
برداری انجام شده است و مرحله آخر فوندانسیون است و 
طبق پیش بینی ها  قرار است این درمانگاه تخصصی تا پایان 

سال ۱4۰4 به بهره برداری برسد.
وی یادآور شد: راه اندازی بخش MRI در بیمارستان امام 
رضا)ع( را با اعتبار ۵۵ میلیارد تومان دنبال می کنیم که در این 

خصوص ۲۵ درصد اعتبار به استان اختصاص یافته است.
محصل درپایان عنوان کرد: استانداردسازی فضای بلوک 
  LDR زایمان بیمارستان امام رضا)ع( از طریق ایجاد ۵ اتاق
در فضای بلوک زایمان و دو اتاق آماده سازی که اعتبار پروژه 
معادل ۱6 میلیارد تومان بوده و تاسیسات مکانیکی به پایان 

رسیده و در حال کاشی کاری است.
دومشکل ومعضل پیش روی بیمارستان امام )ع(

وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت :یکی از مشکلات 
مهم بیمه شدگان استان قم راه دسترسی به بیمارستان امام 
رضا )ع(  است علیرغم  اقدامات انجام شده متاسفانه مسیر 
دسترسی  از جاده اراک و بلوار الغدیر از ایمنی لازم برخورد 
نیست و همواره با اعتراض بیمه شدگان مواجه هستیم در این 
زمینه از مسئولان استانی و شهری تقاضا دارم نسبت به ایجاد 

مسیر امن و ایمن برای تردد بیمه شدگان اقدامات لازم را قبل 
از وقوع هر گونه حادثه ناگوار انجام دهند. همچنین باتوجه به 
اینکه بیشتر افراد مراجعه کننده به بیمارستان  به لحاظ مالی 
ضعیف هستند با اختصاص یک خط ویژه اتوبوس و تاکسی 
زمینه تردد ارزان این عزیزان را فراهم نمایند.  وی با بیان  اینکه 
فعالیت واحدهای سنگ کوبی آلاینده در پیرامون بیمارستان 
امام رضا )ع (  سلامت بیماران و کادر درمان و خدمات این 
بیمارستان را به مخاطره انداخته است افزود : از استاندار 
محترم و دیگر دستگاههای دخیل در این موضوع تقاضا دارم 
در جهت کمک به سلامتی شهروندان و بیماران هر چه زود 
تر شرایط انتقال واحدهای آلاینده در پیرامون بیمارستان امام 
رضا)ع( و محدوده ابندای جاده قم به اراک را فراهم نماید تا 

بیش از این شهروندان و بیماران دچار آسیب نشوند.
برنامه های توسعه مدیریت 

درمان تامین اجتماعی 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به برنامه های توسعه 
مدیریت درمان تامین اجتماعی استان قم  اشاره کرد وگفت 
:ساخت سوله های انباردارویی و تجهیزات پزشکی و بایگانی 
راکد مدارک پزشکی بیمارستان امام رضا)ع(که اعتبار پروژه 
معادل ۸4 میلیارد تومان بوده در این خصوص کرسی چینی 
تمام شده، سقف ها نصب و مرحله آخر سنگ کاری می 
باشد.اخذ مجوز ساخت درمانگاه تخصصی بیمارستان امام 
رضا)ع( در فضای بالغ بر ۳هزار و ۵۰۰متر مربع که اعتبار 
خصوص  این  در  بوده   تومان  میلیارد   ۱۰4 معادل  پروژه 
عملیات خاک برداری انجام شده و مرحله آخر فوندانسیون 
می باشد.استانداردسازی فضای بلوک زایمان بیمارستان امام 
رضا )ع(  از طریق ایجاد  ۵ اتاق LDR در فضای بلوک زایمان 
پروژه معادل ۱6میلیارد  اعتبار  آماده سازی  که  اتاق  و دو 
تومان بوده و تاسیسات مکانیکی به پایان رسیده و درحال 
کاشی کاری و موزاییک کاری می باشد.راه اندازی بخش
MRI  در بیمارستان امام رضا)ع( با اعتبار ۵۵ میلیارد تومان 
که در این خصوص۲۵ درصد اعتباربه استان اختصاص یافته 
است. اخذ مجوز جهت احداث مجتمع رفاهی ورزشی در 
بیمارستان امام رضا)ع( جهت کارکنان تامین اجتماعی وغیره 

از آن جمله می باشند.
چشم انداز پیش روی مدیریت 

درمان تامین اجتماعی 
مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم درپایان به چشم 
اندازاین  مدیریت اشاره کرد و بیان داشت:مراکز ملکی این 
مدیریت بعنوان یکی از بهترین مراکز درمانی  با ارایه مراقبت 
های درمانی ایمن و  با کیفیت توسط مراجعین شناخته 
و  درمانی  خدمات  عرصه  در  نوین  های  فناوری  .از   شود 
آموزشی جهت مراکز ملکی استفاده نماید.بیشترین میزان 
رضایتمندی از مراجعین در بخش خدمات سرپایی و بستری 
و حوزه معاونت خرید راهبردی در سازمان تامین اجتماعی را 
کسب نماید.این مدیریت به عنوان یکی از مراکز ارائه دهنده 
گیرد.مدیریت  قرار  قم  استان  در  درمانی  توریسم  خدمات 
درمان استان قم موفق به دریافت لوح  دوستدارایمنی بیمار 
جهت بیمارستان امام رضا)ع( گردد.مدیریت درمان استان 
قم موفق به دریافت لوح  دوستدار مادر جهت بیمارستان امام 

رضا)ع( گردد.

راه دسترسی وسنگ کوبی ها معضلی برای بیمارستان امام رضا )ع(
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هشدار به دولت پزشکیان
 برای دام خاموشی

در دولت سیزدهم و در حوزه انرژی بیش از ۱4 مورد 
ترک فعل اساسی بی توجهی به قوانین برنامه وجود 

داشته است که منجر به خسارات شده است.
در خیلی حوزه ها دولت مستقر فعلی از ناکارآمدی 
دستاورد ساخته است! در حال کاستن بی رویه از تراز 
آب پشت سدها برای خروج حدود ۱۰ هزار مگاوات 
نیروگاه های برقابی هستند و این علاوه بر ناترازی 

موجود است .
در حوزه انرژی بیش از ۱4 مورد ترک فعل اساسی بی توجهی به قوانین برنامه وجود 

داشته است که منجر به خسارات زیر شده است:
الف- ناترازی واقعی برق در حال حاضر بیش از ۲۰ هزارمگاوات است که منجر به 

سالانه ۲۰۰ همت خسارت می شود!
ب- کریدرهای تبادلی نسبت به نیاز تقریبا به انسداد کشیده شده اند و به میزان یک 

پنجم ضرورت کشور قابلیت بارگیری دارند!
ج- پایداری و تاب آوری شبکه در مخاطره جدی در وقوع بحران های طبیعی و 

جنگی است و شاخصی در حدود ۳۵٪ دارد.
د- علیرغم تامین و تحمیل سالانه ۷۹ میلیارد مترمکعب گاز، نیروگاه های کشور 
سوخت سالانه بیش از 4 میلیارد لیتر سوخت مایع نیاز دارند که آلودگی زیستی و 

استهلاک مضاعف نیروگاه ها ثمره آن است.
ه. ظرفیت منصوبه نیروگاه های تجدیدپذیر نسبت به کل؛ حدود ۱.۵ درصد است 
و از وعده وزیر فعلی نیرو به مجلس در زمان رای اعتماد حدود ۲٪ محقق شده است.

و. ۵۰٪ تجهیزات شبکه انتقال کشور و تجهیزات نیروگاهی عمر بالای ۵۰ سال 
دارند و نوسازی ها به فراموشی سپرده شده اند و مدیریت عمر تقریبا در ساختار شبکه 

جایگاهی ندارد.
ه. سهم نیروگاه اتمی تنها ۲ هزار مگاوات در تامین برق می باشد.

و. طی این سه سال حدود ۸ هزار مگاوات نیروگاه احداث شده است که 6 هزار 
مگاوات آن از دولت دوازدهم آغاز شده بود.

ض. فاصله نیاز واقعی مصرف و انرژی تامین شده حداقل 4۰ میلیارد کیلووات 
ساعت است.

ح. تراز تبادلی صادرات انرژی برق طی سال های از ۱۰+ میلیارد کیلووات ساعت 
اکنون به ۲+ میلیارد کیلووات ساعت می باشد.

موارد فوق وضعیت فعلی است که با سالانه ۲ میلیارد دلار از محل مصرف منابع 
جدید که از محل پیشگیری از خسارات سالانه 4 میلیارد دلار قابل رفع بود.

 فعال سیاسی و کارشناس انرژی

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم هشدارداد:

افزایش شدید مصرف برق
 و ضرورت صرفه جویی 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم با اشاره به افزایش شدید دمای هوا 
در روزهای اخیر گفت: با افزاش دمای هوا مصرف برق نسبت به هفته های گذشته 
۱۱ درصد افزایش داشته است که لزوم صرفه جویی را بیش از پیش ضروری می سازد.
مهندس یوسف صادقی  روز سه شنبه در دیدار آیت الله سیدمحمد سعیدی امام 
جمعه قم  با بیان اینکه در حال حاضر نیز مصرف برق در استان قم از پیک بار سال 
گذشته در ۱۵ مرداد و در دمای 4۸ درجه بیش از ۵ درصد افزایش یافته است، 
خاطرنشان کرد: برای تأمین برق پایدار در روزهای گرم آینده نیازمند همراهی و 

همکاری مردم داریم زیرا در غیر این صورت با مشکل مواجه خواهیم شد.
نیز در این دیدار در سخنانی با اشاره به برگزاری چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری گفت: به حول و قوه الهی و باتدبیر مدیران ارشد صنعت برق، توانستیم 
دو دور انتخابات را به بهترین شکل ممکن و بدون بروز مشکل خاصی در زمینه برق 

برگزار کنیم.
وی با اشاره به افزایش شدید دمای هوا در روزهای اخیر گفت: با افزاش دمای 
هوا مصرف برق نسبت به هفته های گذشته ۱۱ درصد افزایش داشته است که لزوم 

صرفه جویی را بیش از پیش ضروری می سازد.
مهندس یوسف صادقی با بیان اینکه در حال حاضر نیز مصرف برق در استان قم از 
پیک بار سال گذشته در ۱۵ مرداد و در دمای 4۸ درجه بیش از ۵ درصد افزایش یافته 
است، خاطرنشان کرد: برای تأمین برق پایدار در روزهای گرم آینده نیازمند همراهی و 

همکاری مردم داریم زیرا در غیر این صورت با مشکل مواجه خواهیم شد.
وی در عین حال گفت: بحمدالله با افزایش راندمان نیروگاه ها، اورهال و تعمیر 
شبکه و ایجاد نیروگاه های جدید ۷6 هزار و ۷6۷ مگاوات برق برای کشور تأمین شده 

و مشکلی در این زمینه نداریم اما همچنان نیازمند مدیریت مصرف هستیم.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم با تأکید بر اینکه ما متعهد به برآوردن حداقلی 
رفاه مردم جهت استفاده از وسایل سرمایشی هستیم، یادآور شد: مردم عزیز نیز باید 
در استفاده از برق صرفه جویی لازم را داشته باشند تا شرایط تأمین برق پایدار در تمام 

نقاط استان فراهم شود.
ضرورت توجه همگان بر استفاده بهینه و صحیح از برق 

تولیت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( و امام جمعه قم نیز در این دیدار 
بر رعایت صرفه جویی در مصرف برق تأکید کرد و خواستار توجه همگان بر استفاده 

بهینه و صحیح از برق شد.
از  استفاده  برای  گسترده  تبلیغات  به  اشاره  با  سعیدی  سیدمحمد  الله  آیت 
دستگاه های پرمصرف برق یادآور شد: به همان میزان که این دستگاه ها وارد خانه ها 
می شود و در مدار قرار می گیرد مصرف انرژی افزایش می یابد به همان اندازه کار 

تأمین برق نیز سخت تر می شود لذا باید در این زمینه چاره اندیشی شود.
بر  قم همچنین  امام جمعه  و  فاطمه معصومه)س(  تولیت حرم مطهر حضرت 
ضرورت توسعه نیروگاه های خورشیدی تأکید  و خاطرنشان کرد: آستان مقدس 
حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران نیز می توانند در این زمینه ورود 

کرده و بخشی از برق مصرفی خود را با نصب نیروگاه های خورشیدی تأمین کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بر ضرورت پیشگامی آستان مقدس حضرت 
معصومه)س( در صرفه جویی و فرهنگ سازی صحیح مصرف برق و اطلاع رسانی در 
این زمینه تأکید و تصریح کرد: آستان صرفاً جای تبلیغ مراسم مذهبی و دینی نیست 
بلکه فرهنگ سازی در زمینه هایی مثل پرهیز از اسراف، صرفه جویی، عفاف و حجاب 

و رعایت شئون اسلامی نیز باید در برنامه های آستان مورد توجه قرار گیرد.
تولیت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( تأکید کرد: همان طور که در حرم 
شعارهای دینی برجسته می شود استفاده بهینه از برق و پرهیز از اسراف نیز باید در 

مراسم حرم برجسته سازی شود.

رئیس اداره خدمات اماکن حرم مطهر بانوی کرامت  خبرداد
اهدای پرچم حرم حضرت معصومه )س(

 به عتبه مقدسه عباسیه

رئیس اداره خدمات اماکن حرم مطهر بانوی کرامت گفت: کاروان سفیران کریمه 
اهل بیت )ع( پرچم متبرک گنبد مطهر حرم بانوی کرامت را از طرف آیت الله سعیدی 

تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( به عتبه مقدسه عباسیه اهدا کرد.
براساس این گزارش ،پرچم متبرک گنبد مطهر حرم بانوی کرامت توسط سفیران 
کریمه اهل بیت )س( از طرف آیت الله سید محمد سعید تولیت حرم مطهر حضرت 

معصومه )س( به موزه حرم مطهر حضرت اباالفضل )ع( اهدا شد.
سعید اسدی رئیس اداره خدمات اماکن حرم مطهر بانوی کرامت در گفت وگویی 
خبری اظهار داشت: کاروان سفیران کریمه هم زمان با آغاز ماه محرم در مراسم 
تعویض پرچم گنبد مطهر حرم حضرت اباالفضل )ع( حضور یافتند و مورد استقبال 
مسئولان عتبه عباسیه و مردم حاضر در این مراسم قرار گرفتند. وی افزود: دیدار با 
اعضای کتائب امام علی )ع(، دیدار با نیرو های گردان عاشورای عراق، دیدار با رئیس 
پلیس کربلا، دیدار با رئیس مجلس استان کربلا و دیدار با مسئولان حشدالشعبی 
و عتبات عالیات عراق بخشی از فعالیت های سفیران کریمه اهل بیت )ع( در استان 
کربلا بود و در پایان نیز در دیدار با مسئول بخش فرهنگی عتبه مقدسه عباسیه پرچم 

مطهر حرم حضرت معصومه )س( به این عتبه مقدسه اهدا شد.

اخبار

محمدجواد ظریف :

خطر خصولتی ها از دولتی ها بدتر است
محمدجواد ظریف با اشاره به اینکه خطر خصولتی ها از دولتی ها بدتر است، گفت: 
خصولتی ها به نام دولت و بخش خصوصی از رانت هایی استفاده می کنند و در 

انتهای کار کسی نمی تواند بابت همین رانت آنان را بازخواست کند.
وی رور سه شنبه نشست اعضای مجمع کارآفرینان ایران با اشاره به تشکیل 
کمیته ای با هدف انتخاب وزرای کابینه دولت چهاردهم گفت: دولت منتخب به 
زودی نامه ای را در قالب فراخوان برای دریافت پیشنهادهای معرفی تیم اقتصادی 
دولت به شما کارآفرینان ارسال خواهد کرد تا در کمیته انتخاب وزرا مشارکت داشته 

باشید.
وی افزود: بر اساس تصمیماتی که گرفته شده با هدف جوان سازی دولت قرار 
است 6۰ درصد از وزرا برای نخستین بار وزیر شوند و شرایط سنی آنان نیز زیر ۵۰ سال 

باشند.
پزشکیان به شدت سالم و صادق است

ظریف گفت: بنا داریم دولت جوانی تشکیل شود و واقعا قرار نیست افرادی مانند من 
که بارها مسئولیت داشته ایم دوباره در این دولت مسئولیت بگیریم، در دوره تبلیغات 
ریاست جمهوری بارها تاکید کرده ام که من ظریف در دولت مسئولیتی نمی خواهم و 
برای پست و مقام نیامده ام، حتی پست معاون اولی را به خاطر پست و مقامش حاضر 

نیستم بپذیرم. 
وی گفت: پزشکیان به شدت سالم و صادق است به همین دلیل به میدان آمدم و از 
وی حمایت کردم. ظریف با اشاره به تلاش ها برای معرفی کابینه ای توانمند افزود: 
در هر صورت من تحت هر شرایطی با سهم خواهی مخالفم و معتقدم روند انتخاب 
کابینه باید کاملا شفاف باشد به همین خاطر در نظر داریم بخشی خصوصی را در 
انتخاب تیم اقتصادی دولت دخیل کنیم. باید این مسیر را با هم طی کنیم و تا جایی 

که می توانیم به دولت در کاهش مشکلات اقتصادی و رفع موانع کمک کنیم.
رهبری راه حل بحران است

وی در پایان با اشاره به نقش مقام معظم رهبری در عبور از بحران ها گفت: رهبری راه 
حل بحران است بی دلیل ما روشنفکران و پولدارها راه حل را تبدیل به مشکل نکنیم و 
من به طور جدی از شما کارآفرینان که در کشور مرجع هستید درخواست می کنم که 

مسیر درست را انتخاب کنید.

معاون اول قوه قضاییه مطرح کرد؛

تشکیل دادگاه های صلح در همه استان ها 
تا آذرماه 

معاون اول قوه قضاییه با اشاره به قانون جدید شوراهای حل اختلاف گفت: بر 
اساس قانون باید تا آذرماه سال جاری دادگاه های صلح در همه استان های کشور 

تشکیل شود.
حجت الاسلام والمسلمین خلیلی معاون اول قوه قضائیه؛ در دومین جلسه پیگیری 
و هماهنگی اجرای قانون شوراهای حل اختلاف که با حضور، معاون راهبردی، معاون 
منابع انسانی و امور فرهنگی، رئیس مرکز شوراهای حل اختلاف، رئیس مرکز آمار و 
فناوری اطلاعات، رئیس پژوهشگاه و رئیس مرکز رسانه قوه قضائیه و تعدادی از مدیران 
اجرایی قوه قضائیه برگزار شد، با اشاره به قانون جدید شوراهای حل اختلاف گفت: 
این قانون مهم، سرنوشت حدود نیمی از پرونده های دادگستری را تعیین خواهد کرد و 
باید با برنامه ریزی دقیق و اهتمام جدی، اقدامات لازم در خصوص اجرای هماهنگ و 

بدون ابهام این قانون در سراسر کشور صورت گیرد.
وی با اشاره به تصویب نهایی و دائمی شدن قانون جدید شوراهای حل اختلاف 
افزود: دادگاه های صلح در کنار رسیدگی قضائی قرار است به سمت آشتی دادن مردم 
و صلح و سازش حرکت کنند؛ پس باید به نحوی جهت گیری شود که فلسفه وجودی 
این دادگاه ها محقق شود و تمام حوزه های قضائی سراسر کشور بایستی دادگاه های 

صلح را ایجاد کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین خلیلی با تأکید بر لزوم استقرار شوراهای حل اختلاف در 
کنار دادگاه های صلح خاطرنشان کرد: قضات دادگاه های صلح باید در اقناع مراجعان 
و سوق دادن طرفین پرونده به سمت شوراهای حل اختلاف و ایجاد صلح و سازش 
راغب و توانمند باشند.  معاون اول قوه قضائیه گفت: بر اساس قانون باید تا آذرماه سال 

جاری دادگاه های صلح در همه استان های کشور تشکیل شود.
حجت الاسلام والمسلمین خلیلی افزود: لازم است به رؤسای حوزه های قضائی و 
روسأی محاکم مرکز استان ها ابلاغ شود تا از هم اکنون ارجاع پرونده ها به شعبی که 
مقرر است به دادگاه صلح تبدیل شوند بر اساس صلاحیت قانونی این دادگاه باشد تا 
پس از شروع اجرای قانون موجبات اختلاف در صلاحیت، رفت و آمد پرونده ها و اطاله 

دادرسی و نارضایتی مردم فراهم نشود.
 

رئیس ستاد امنیت انتخابات عنوان کرد؛

جنگ پنهان  دشمنان دموکراسی
 با انتخابات در ایران 

رئیس ستاد امنیت انتخابات، در گفتگویی از ابعاد مخفی اقدامات خصمانه ی 
دشمنان برای ایجاد اخلال در برگزاری انتخابات ریاست جمهوری گفت.

گفت:  گفت وگویی  در  انتخابات،  امنیت  ستاد  رئیس  میراحمدی،  سیدمجید 
هدف گذاری دشمنان این بود که مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری را به زیر ۲۰ 
درصد برسانند و با استناد به آن اعلام کنند که این نظام فاقد مقبولیت و مشروعیت 
است. وی افزود: هدف بعدی دشمن این بود که با نفوذ در ستادهای انتخاباتی و با 
کمک تولید محتوا در فضای مجازی به نام طرفداری از یک کاندیدا، کاندیداهای 
دیگر را تحریک کنند و بخشی از این تولیدات هم توسط رژیم صهیونیستی صورت 
می گرفت. میراحمدی خاطرنشان کرد: با اقدامات مختلفی تلاش کردند با اجیر کردن 
افراد بدسابقه و دارای سوابق مجرمانه، وادار کنند به زیرساخت های برگزاری انتخابات و 

فیبرهای نوری اقدام و مسیرها را قطع کنند.
 وی تاکید کرد: در مرحله اول انتخابات تعداد قابل توجهی از تروریست ها، توسط 
سربازان گمنام امام زمان )عج( قبل از انجام هرگونه عملیاتی دستگیر شدند؛ به جز 
یک مورد که در جکیگور در استان سیستان و بلوچستان با اقدام علیه حافظان امنیت 

صندوق ها مواجه شدیم.
رئیس ستاد امنیت انتخابات در پایان گفت: مرحله آخر هم این بود که مسأله تقلب را 
مطرح و سابقه تلخی که سال ۸۸ داشتیم تکرار کنند. این ها جزو راهبردهای دشمنان 
بود که به لطف خدا و هوشیاری نیروهای حافظ امنیت و نیروهای فراجا، دستگاه های 
امنیتی و اطلاعاتی، کمک نیروهای مسلح و هوشیاری مردم، تمام این راهبردهای 

دشمنان شکست خورد.
 

سخنگوی شورای نگهبان :

تا تنفیذ رئیس جمهور، معاون اول مدیر 
قوۀ مجریه است

سخنگوی شورای نگهبان گفت: باتوجه به اینکه بر اساس قانون انتخابات دوره 4ساله 
ریاست جمهوری از زمان تنفیذ حکم رئیس جمهوری توسط رهبری آغاز می شود، تا روز 

تنفیذ معاون اول رئیس جمهور مدیریت قوه مجریه را بر عهده دارد.
هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان در خصوص اصل ۱۳۱ قانون اساسی 
گفت: اصل ۱۳۱ دارای دو بخش است؛ صدر اصل راجع به این است که در شرایط 
فقدان رئیس جمهور چه اتفاقی می افتد که اشاره کرده که معاون اول رئیس جمهور 

عهده دار اختیارات، وظایف و مسئولیت های رئیس جمهور خواهد بود.
وی افزود: باتوجه به اینکه در ماده یک قانون انتخابات ریاست جمهوری آمده است 
که دوره 4ساله ریاست جمهوری از تاریخ تنفیذ آغاز می شود، طبیعتاً مسئولیت اجرایی 
کشور همچنان و تا روز تنفیذ برعهده سرپرست ریاست جمهوری است و او عهده دار 

وظایف و اختیارات رئیس جمهور خواهد بود.
سخنگوی شورای نگهبان عنوان کرد: معاون اول رئیس جمهور به عنوان مدیر قوهٔ 
مجریه تا روز تنفیذ عهده دار مسئولیت های رئیس جمهور است و پس از آن نیز تا زمانی 

رئیس جمهور جدید بخواهد، می تواند به کارش به عنوان معاون اول ادامه دهد.
طحان نظیف همچنین به ارائه توضیحاتی درباره بخش دوم اصل ۱۳۱ و مسئولیت 
شورای سه نفره ذکر شده در این اصل پرداخت و اظهار کرد: بر اساس قانون این شورا 
باید ترتیبی اتخاذ کند که انتخابات ظرف ۵۰ روز برگزار شود و باتوجه به اینکه مراحل 
اول و دوم انتخابات ظرف کمتر از ۵۰ روز انجام شد، این شورای ۳ نفره وظیفه اش 
و  داده  انجام  را  وظیفه اش  بوده،  انتخابات  برگزاری  برای  کلان  هماهنگی های 

وظیفه اش عملًا به پایان یافته است.

رئیس جمهور منتخب مراسم اربعین حسینی را جلوه ای باشکوه از پیوندهای 
عمیق فرهنگی و دینی میان دو ملت ایران و عراق توصیف کرد و گفت: امیدواریم 
امسال با مساعدت و یاری دولت عراق، زائران ایرانی در کنار زوار دیگر کشورها بتوانند 

اربعین باشکوه دیگری رقم بزنند.
محمد شیاع السودانی نخست وزیر عراق در تماس تلفنی با مسعود پزشکیان ضمن 
تبریک موفقیت وی در کسب اعتماد ملت ایران، برگزاری موفقیت آمیز و بدون مشکل 
انتخابات ریاست جمهوری به فاصله کمی از فقدان رئیس جمهور شهید آیت الله 
رئیسی را ناشی از استحکام ارکان و پایه های نظام جمهوری اسلامی دانست و اظهار 
داشت: ما به تقویت و توسعه همکاری های دوجانبه، منطقه ای و بین المللی فیمابین 

در دوره ریاست جمهوری جنابعالی بسیار خوش بین هستیم.
وی رویکرد اعلامی رئیس جمهور منتخب ایران برای توسعه روابط با همسایگان را 
به نفع ملت ایران و ملت های منطقه دانست و گفت: این همت و اهتمام برای دولت 
عراق بسیار با اهمیت و ارزشمند است و امیدواریم در دوره پیش رو شاهد تحکیم و 

تعمیق هر چه بیشتر روابط میان دو کشور و دو ملت باشیم.
رئیس جمهور منتخب ایران نیز در این گفت و گوی تلفنی ضمن قدردانی از 
تبریکات دولت و ملت عراق با بیان اینکه دو کشور همواره در بسیاری از زمینه ها 
یاریگر هم بوده و خواهند بود، بر اهمیت جایگاه عراق در سیاست خارجی جمهوری 

اسلامی ایران تاکید کرد.
پزشکیان همچنین از مواضع هوشمندانه و عزتمندانه دولت عراق در قبال جنایات 
رژیم صهیونیستی بر علیه مردم مظلوم غزه و همچنین کمک به درمان مجروحان 

فلسطینی تشکر کرد.
وی در ادامه مراسم اربعین حسینی را جلوه ای باشکوه از پیوندهای عمیق فرهنگی 
و دینی میان دو ملت ایران و عراق توصیف کرد و با بیان اینکه ما همواره قدردان 
حمایت ها و میزبانی کریمانه دولت و ملت عراق از زائران ایرانی بوده و هستیم، تصریح 
کرد: امیدواریم امسال نیز با مساعدت و یاری دولت عراق، زائرین کشور ما در کنار زوار 

دیگر کشورها بتوانند اربعین باشکوه دیگری رقم بزنند.
برای کشور بزرگ عراق اهمیت فوق العاده قائل هستیم

»عبدالطیف رشید« رئیس جمهور عراق  نیزدر تماس تلفنی با مسعود پزشکیان 
ضمن تبریک پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری، برای وی در این مسئولیت 
بزرگ و خطیر و همچنین در مسیر ارتقای روابط دو کشور دوست و برادر ایران و عراق 
آرزوی موفقیت کرد. عبدالطیف رشید روابط جمهوری اسلامی ایران و عراق را عمیق، 
مستحکم و در راستای منافع دو ملت توصیف کرد و بر علاقمندی کشورش برای 
حفظ و ارتقای این روابط و همچنین ایجاد زمینه همکاری های بیشتر در دوره جدید 
تاکید کرد. مسعود پزشکیان نیز در این تماس تلفنی ضمن تشکر از تبریکات دولت 
و ملت عراق، گستره پیوندهای سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و دینی میان دو کشور 
را بی نیاز از هرگونه توضیحی دانست و ابراز امیدواری کرد در دوره جدید با همکاری 

مسئولان عالی دو کشور این روابط تعمیق و توسعه یابد.
رئیس جمهور منتخب با بیان اینکه ما برای کشور بزرگ عراق اهمیت فوق العاده 
قائل هستیم، از تلاش های رئیس جمهور این کشور در مسیر توسعه مناسبات میان 
ایران و عراق قدردانی کرد و گفت: دو کشور در بسیاری از زمینه ها با یکدیگر نگاه و 
مواضع مشترک دارند که بستری مناسب جهت عمق بخشی به مناسبات و توسعه 

همکاری هاست.

تعهد پاکستان برای تحکیم روابط همه جانبه با ایران
شهباز شریف نخست وزیر پاکستان نیز  در تماس تلفنی با آقای پزشکیان رئیس 
جمهور منتخب جمهوری اسلامی ایران، صمیمانه ترین تبریکات خود را به مناسبت 

پیروزی وی در انتخابات اخیر ریاست جمهوری ابراز داشت.
در بیانیه رسمی دفتر نخست وزیری پاکستان، آمده است: شهباز شریف با ابلاغ 
برگزاری  انقلاب،  معظم  رهبر  خامنه ای  آیت الله  حضرت  به  خود  گرم  سلام های 
انتخابات ریاست جمهوری و انتقال موفقیت آمیز قدرت سیاسی از طریق فرآیند 

دموکراتیک را به ایشان و همچنین ملت ایران تبریک گفت.
وی افزود: ایران و پاکستان به عنوان کشور های همسایه و برادر با مشترکات تاریخ، 

دینی، فرهنگ و سنت های مشترک به یکدیگر پیوند خورده اند.
نخست وزیر پاکستان با آرزوی موفقیت برای پزشکیان در دوران ریاست جمهوری، 
گفت: اسلام آباد مشتاق به همکاری نزدیک با دولت جدید در تهران برای تقویت 
بیشتر روابط دو کشور و ارتقای همکاری های همه جانبه در زمینه های مختلف از 

جمله تجارت، انرژی و امنیت منطقه ای است.
وی تاکید کرد: تصمیمات مشترک دو کشور در سفر تاریخی آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور شهید ایران در اوایل اردیبهشت امسال شالوده بسیار خوبی 

برای مشارکت سودمند دوجانبه بین ایران و پاکستان ایجاد کرده است.
در بیانیه مذکور آمده است: پزشکیان رئیس جمهور منتخب ایران ضمن تشکر از 
تبریک نخست وزیر پاکستان، تمایل خود را برای تعمیق بیشتر روابط دیرینه بین دو 

ملت برادر ابراز کرد.
دفتر نخست وزیری پاکستان، اعلام کرد: سران دو کشور همچنین در مورد مسائل 

منطقه ای گفتگو و بر ادامه هماهنگی و رایزنی های نزدیک توافق کردند.
این بیانیه می افزاید: گفت وگوی تلفنی نخست وزیر پاکستان و رئیس جمهور 
منتخب ایران نشان دهنده پیوند های قوی دوستی و برادری بین هر دو کشور و تعهد 

مشترک آنان برای ارتقای صلح، ثبات و رفاه در منطقه است.
گسترش عدالت اجتماعی با همکاری دولت و قوه قضائیه

حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای نیز صبح روز سه شنبه با 
حضور در دفتر مسعود پزشکیان، ضمن تبریک مجدد انتخاب وی از سوی مردم 
گفت: وظیفه همه ما کارگزاران نظام اسلامی این است که با همدلی و هم افزایی و 
استفاده از همه استعدادها و ظرفیت ها، در راستای حل مسائل و تحقق انتظارات به 

حق مردم و آرمان های متعالی و عدالت خواهانه انقلاب اسلامی تلاش کنیم.
رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: قوه قضائیه در چارچوب پیاده سازی اهداف بیانیه 
گام دوم انقلاب، اجرای سیاست های کلی ابلاغی و در راستای هم گرایی قوا جهت 

گسترش عدالت اجتماعی آماده همکاری با دولت منتخب است.
پزشکیان نیز در این دیدار ضمن تشکر از رئیس قوه قضائیه بر عزم خود برای به 
کارگیری همه ظرفیت ها و همکاری با سایر دست اندرکاران و کارگزاران نظام برای 
رسیدگی به مشکلات مردم و بهبود وضعیت اقتصاد کشور و نیز مبارزه جدی با فساد 

تاکید کرد.
 پزشکیان از تلاش های صدا و سیما در انتخابات تقدیر کرد

»پیمان جبلی« رئیس سازمان صدا و سیما  نیزصبح روز -سه شنبه ۱۹ تیرماه 
۱4۰۳- با حضور در دفتر »مسعود پزشکیان« رئیس جمهور منتخب حضور یافت و 
ضمن تبریک کسب اعتماد مردم شریف ایران، تصریح کرد: سازمان صدا و سیما در 
راستای وظیفه ذاتی، ملی و انقلابی، به عنوان رسانه ملی همه تلاش خود را برای 
رقابتی کردن فضای انتخابات و ایجاد شور و نشاط در جامعه به کار گرفت و پس از 
این نیز آماده همکاری با جنابعالی و دولت محترم تان در راستای خدمت به ملت ایران 
است. پزشکیان نیز در این دیدار ضمن قدردانی از تلاش های همه دست اندرکاران 
صداوسیما در ایام انتخابات، بر اهمیت اطلاع رسانی شفاف و مسئولانه این سازمان 
به جامعه و ایفای نقش در انتقال صحیح مطالبات، خواسته ها و انتقادات مردم به 

مسئولان و نیز انعکاس متقابل تلاش های دولتمردان تاکید کرد.
تاکید پزشکیان بر اهمیت ارائه مشاوره های کارشناسی و دقیق

سردار علی اکبر احمدیان دبیر شورای عالی امنیت ملی  نیز صبح روز -سه شنبه ۱۹ 
تیر ۱4۰۳- با حضور در دفتر رئیس جمهور منتخب، ضمن تبریک انتخاب »مسعود 
پزشکیان« از سوی ملت شریف ایران، تصریح کرد: انتخاب شما به عنوان یکی از 
یادگاران دوران دفاع مقدس و هم رزم شهدای والامقام آن دوران، از سوی ملت مجاهد، 
پرافتخار و شهیدپرور ایران اسلامی سرمایه ای برای تحقق اهداف و منافع کشور و رفع 
مشکلات مردم است و دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی تمامی ظرفیت های خود را 

برای مساعدت صادقانه در این مسیر به کار خواهد گرفت.
پزشکیان نیز در این دیدار بر اهمیت ارائه مشاوره های کارشناسی و دقیق از سوی 

این دبیرخانه برای اتخاذ بهترین تصمیمات در سطوح عالی نظام تاکید کرد.

پزشکیان در گفت و گوی تلفنی با نخست وزیر عراق :

 اربعین جلوه ای باشکوه از پیوندهای عمیق فرهنگی دو کشوراست

مهدی عرب صادق*

رییس دفتر نظامی فرماندهی معظم کل قوا گفت: در همه بخش های نیروهای مسلح 
به ویژه علم و فناوری شاهد هستیم که نتایج خوبی داشته ایم و ماحصل آن هم اقتدار و 

خودکفایی در همه این عرصه هاست.
سردار محمد شیرازی روز سه شنبه در حاشیه بازدید از نمایشگاه دستاوردهای نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در فرماندهی مرکز آماد و پشتیبانی سیرجان 
به خبرنگاران بیان کرد :در عرصه های علم و فناوری، تدابیری که رهبر معظم انقلاب 
فرمودند و تاکید کردند که ارتباط مراکز علمی، پژوهشی و دانشگاهی با مراکز صنعتی 
از جمله نیرو های مسلح بیشتر باشد، موارد خوبی شاهد بودیم و نتایج را مشاهده می 

کنیم.
وی اظهارداشت: وضعیت نیروهای مسلح در نظام و کشور اسلامی روز به روز رو به رشد 
است و در صحنه های عملیاتی نیز خود را نشان می دهد؛ به طور مثال در عملیات وعده 

صادق در بعد قدرت نظامی، جمهوری اسلامی ایران خودش را نشان داد.
سردار شیرازی افزود: علم، فناوری و رسیدن به خودکفایی موفقیت آمیز بوده و در 

بخش های مهمی به نتیجه رسیده که بخش کوچکی از آن را امروز در این نمایشگاه 
دیدیم. به گفته وی، این توانمندی ها فراتر از نیاز خود نیروهای مسلح است که یک 
توانمندی علمی به شمار می رود و می تواند در همه بخش های مرتبط علمی ارائه شود 

و مورد استفاده قرارگیرد.
رییس دفتر نظامی فرماندهی معظم کل قوا تصریح کرد: بسیاری از نخبگان کشور 
امروز در این عرصه ها به کارگیری شده اند و از استعداد، نگاه و فکرشان استفاده می 
شود که باعث افتخار است جوانان ما فرصت علمی پیدا کرده اند و کار علمی آنها را می 

توان در صنایع مختلف دید.
وی با اشاره به توان نظامی کشور خاطرنشان کرد: در عملیات وعده صادق به تعبیر 
رهبر معظم انقلاب باید قضایا را تقسیم و به قبل عملیات و بعد از عملیات نگاه کنیم، آن 
وقت می بینیم که اقدام بزرگی انجام شد و حقیقتا توانمندی نظام اسلامی و نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی را نشان داد؛ این بخشی از توانمندی بود و اگر رهبر معظم 

انقلاب اراده بفرمایند و نیاز باشد، توانمندی نیروهای مسلح بیشتر آشکار خواهد شد.

رییس دفتر نظامی فرمانده کل قوا: 

اقتدار در همه بخش های نیروهای مسلح دیده می شود

سقوط  حادثه  از  پس  گفت:  قضاییه  قوه  سخنگوی 
و  است  شده  تشکیل  پرونده ای  جمهور  رییس  بالگرد 
هیاتی در این خصوص ماموریت یافته که همه جوانب را 
از لحاظ فنی و... بررسی کند ولی هنوز گزارشی واصل 

نشده است.
نشست خبری اصغر جهانگیر سخنگوی قوه قضائیه 
ظهر روز سه شنبه ۱۹ تیر ماه  درنشست خبری خودضمن 
تذکر به برخی فعالان فضای مجازی در عرصه انتخابات، 
اظهار کرد: در حال حاضر که انتخابات به اتمام رسیده 
است به کسانی که به گونه های مختلف و در طیف های 
مختلف در فضای مجازی فعال بودند، توصیه می شود 
که نکات اخلاقی، قانونی و شرعی را در اظهارنظرهای 
خود رعایت کنند و اجازه ندهند که با ایجاد اختلاف و 
تفرقه افکنی موجبات خوشحالی دشمن فراهم شود. اگر 
تداوم رفتار مجرمانه بعضی از اقشار اعم از افرادی که در هر 
سمت و جایگاهی باشند را مشاهده کنیم حتماً به وظیفه 

قانونی خود عمل خواهیم کرد.
وی تاکید کرد: تا این لحظه گزارشی از تخلف کاندیداها 
در زمینه استفاده از امکانات دولتی در انتخابات ریاست 

جمهوری واصل نشده است.
زمان انتشار آرای قضائی پرونده های مفاسد 

اقتصادی
سخنگوی دستگاه قضا در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
آرای قضائی پرونده های مفاسد اقتصادی از چه زمانی به 
روزرسانی و برخط می شود، گفت: یکی از سیاست های 
قطعی قوه قضائیه، شفاف سازی و انتشار آرای قضائی 
در چارچوب قانون و مقررات است؛ ملاحظاتی را باید در 
این باره مدنظر قرار دهیم. اولًا آن چیزی که قانونگذار، 
دستگاه قضائی را ملزم به اجرا کرده، انتشار عین حکم 

نیست؛ آن طور نیست که حکم را عیناً منتشر کنیم.
وی در توضیح علت عدم انتشار عین حکم، بیان کرد: 
احکامی داریم که تعدادی متهم و محکوم در آن مطرح 
هستند که تنها نسبت به برخی از آن ها به موجب قانون 
اجازه انتشار آرا را داریم. قانونگذار پیش بینی کرده که 
نسبت به برخی جرایم با شرایط خاص احکام منتشر شود.
وی با تاکید بر اینکه ملاحظات قانونی باید لحاظ شود، 
نیاز به این است که دستور قانونی صادر شود؛  گفت: 
حفظ حریم خصوصی افراد برای ما مهم است لذا با این 
ویژگی ها مجدداً انتشار آرای قضائی با حفظ محرمانگی 

حقوق افراد و رعایت قانون مجدداً آغاز می شود.
وی در مورد سوالی در مورد ریزش معدن شازند، گفت: 
بلافاصله بعد از گزارش سازمان صنعت معدن و تجارت 
در مورد ریزش معدن شن و ماسه ای که در نزدیکی شازند 
اراک بود مقامات قضائی در محل حاضر شده و دستورات 

قضائی لازم داده شد.
سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: با اقدامات به عمل 
آمده در مورد چهار کارگری که در زیر آوارها محبوس شده 
بودند، دو جسد از زیر آوار خارج و دو جسد دیگر مفقود 

هستند.
جهانگیر با بیان اینکه پرونده قضائی در این خصوص 
تشکیل شده است، گفت: بهره بردار معدن احضار و برای 

او قرار متناسب صادر، اما فعلًا آزاد است.
وی گفت: پرونده ارجاع به کارشناسی شده و در حال 
کارشناسی است، با بررسی های انجام شده اعلام کردند 
کارشناسی  گزارش  آینده  ماه  یک  ظرف  حداکثر  که 

تکمیل و پرونده آماده اظهار نظر است.
جهانگیر با بیان اینکه آنچه مطرح است اینکه بهره بردار 
به اتهام تسبیب در قتل ناشی از بی احتیاطی و بی مبالاتی 

تحت پیگرد قرار گرفته و برای او قرار صادر شده است، 
گفت: از آنجایی که در روز قبل از حادثه توسط بخش 
خصوصی انفجاری در محل برای فعالیت های معدنی 
انجام شده بحث میزان تقصیر بهره بردار و صاحبان معدن 
نسبت به ریزشی که فردای آن روز اتفاق افتاده در حال 

بررسی است.
جهانگیر گفت: به محض اینکه میزان قصور و تقصیر 
مشخص و گزارش کارشناسی تکمیل شود اطلاع رسانی 

تکمیلی خدمت مردم اعلام خواهد شد.
آخرین وضعیت پرونده کرسنت

دولت های  در  داشت:  بیان  قضائیه  قوه  سخنگوی 
مختلف برای کار کارشناسی در پرونده کرسنت با توجه 
به نقطه نظرات کارشناسی که وجود داشت تقاضاهای 
متعددی از قوه قضائیه برای توقف رسیدگی جهت تکمیل 
کارشناسی بود. یکی از دلایل طولانی شدن رسیدگی ها 

همین موضوع بود که هر دولتی نظرات خاصی داشت.
برای  صورت گرفته  پیگیری های  با  داشت:  بیان  وی 
تعدادی از افراد متهم در این پرونده رأی صادر شده است 
و این آرا قطعی و اجرا شده است. نسبت به بعضی از افراد 
و  شدند  احضار  پرونده  متهمین  است.  مفتوح  پرونده 
تحقیقات لازم صورت گرفته است. یکی از دلایل طولانی 
شدن رسیدگی ها همین موضوع بود که هر دولتی نظرات 

خاصی داشت.
جهانگیر بیان داشت: در مورد تحقیقاتی که صورت 
گرفته است و اطلاعاتی که دادند مجدداً با مراجع اجرایی 
و به ویژه وزارت نفت مکاتباتی صورت گرفته است که در 
از  خصوص پرونده در آن بخشی که مفتوح است پس 
وصول گزارش های تکمیلی مراجع اجرایی و به ویژه وزارت 

نفت اقدامات مقتضی و نتایج تکمیلی ارائه خواهد شد.

سخنگوی قوه قضاییه مطرح کرد؛
آخرین وضعیت پرونده سقوط بالگرد رییس جمهور



3 چهارشنبه-20 تیر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 5996
سلامت

التهاب و عفونت کیسه صفرا چرا زنان بیشتر از مردان سرما را احساس می کنند؟
دمای پوست زنان به خصوص در دست هایشان پایین تر است، که ممکن 

است باعث شود احساس سردی بیشتری نسبت به مردان داشته باشند 
حتما برای شما هم پیش آمده که در یک اتاق، در یک زمان، ممکن است 
آقایان بخواهند کولر را راه اندازی کنند، در حالی که خانم ها ترجیح می دهند 
از سیستم های گرمایشی استفاده کنند. در یک مطالعه علیمی این موضوع 
بررسی شده که طی آن دریافته است که ترجیحات دما ممکن است بسته به 
جنسیت متفاوت باشد. به طور کلی، مردان محیط های خنک تر را ترجیح 
می دهند در حالی که زنان اغلب محیط های گرم تر را ترجیح می دهند. پس 

چرا زنان بیشتر از مردان احساس سرما می کنند؟
در مطالعه  علمی که در سال ۱۹۹۸ منتشر شد، مشخص شد که دمای 
پوست زنان به خصوص در دست هایشان، پایین تر است. همین موضوع باعث 
می شود آن ها نسبت به آقایان بیشتر احساس سردی بکنند. این مطالعه 
که در مجله انگلیسی The Lancet منتشر شد، نشان داد که در بین ۲۱۹ 
شرکت کننده، دست های شرکت کننده زن حدود ۳ درجه فارنهایت سردتر از 

دست های شرکت کننده مرد بود.
با سرد شدن دست ها، زمانی که اعصاب پوست در مورد دمای پوست به 
مغز تکانه هایی می فرستند، احساس سرما به طور خودکار به بقیه بدن منتقل 
می شود. بنابراین، وقتی زنان احساس سرما می کنند، اغلب به دلیل کاهش 

دمای انگشتان دست و پا یا به طور کلی اندام هاست.
رینود

فایزر، شرکت جهانی تحقیقات دارویی و پزشکی، فاش کرده است که زنان 
۵ برابر بیشتر در معرض ابتلا به بیماری رینود هستند. در این بیماری کاهش 
دما، باعث بی حس شدن برخی از قسمت های بدن مانند انگشتان دست و پا 
می شود، زیرا رگ های خونی در آنها دچار اسپاسم می شوند. این رگ ها خون 
را به اندام ها می رسانند و در پاسخ به سرما یا استرس بیش از حد منقبض می 
شوند. انگشتان دست و پا به دلیل کمبود خون و اکسیژن می توانند سفید 
و سپس آبی شوند. پس از گرم شدن قسمت های سرد بدن، جریان خون 

طبیعی در عرض حدود ۱۵ دقیقه باز می گردد.
توضیحات علمی

بر اساس مطالعه ای که توسط دانشکده پزشکی دانشگاه مریلند انجام شد 
و در وب سایت تحقیقات پزشکی JAMA منتشر شد، زنان بیشتر احساس 
سرما می کنند، اما میانگین دمای بدن آنها بیشتر از مردان است. این اختلاف 
بین دمای اولیه و احساس سرما توسط مشاور بیماری های قلبی عروقی، 

مارگاریتا پردا، توضیح داده شده است که اگر بدن به گرما عادت کرده باشد، 
ممکن است هوا سردتر از حد معمول به نظر برسد.

 Guys & ST Thomas" پزشکی  سایت  وب  در  که  ای  مقاله  در  بردا 
Specialist Care" منتشر شد، گفت که برخی از تفاوت های بیولوژیکی بین 
زن و مرد می تواند بر دمای بدن تأثیر بگذارد که به نابرابری در درک گرما بین 

جنس ها کمک می کند. این عوامل عبارتند از: 
سطح هورمون ها:  تغییر سطح هورمون های زنانه باعث می شود زنان 
احساس سرما کنند و استروژن باعث گشاد شدن رگ های خونی می شود و 
اجازه می دهد گرمای بیشتری از طریق سطح پوست از دست برود. هنگامی 
سطح  کند،  می  استفاده  هورمونی  بارداری  ضد  داروهای  از  زن  یک  که 
استروژن افزایش می یابد. زیرا بسیاری از داروهای ضد بارداری هورمونی 
نیز استروژن  حاوی استروژن هستند. همچنین در طول تخمک گذاری 
افزایش می یابد که این تغییرات معمولًا ۲4 ساعت طول می کشد و حدود ۱4 

روز پس از چرخه قاعدگی رخ می دهد.
نرخ متابولیک: که به فرآیند شیمیایی اشاره دارد که در آن بدن غذا را به 
انرژی تبدیل می کند. افزایش سرعت سوخت و ساز بدن به این معنی است 

که بدن غذا را سریعتر می سوزاند و در طی این فرآیند دمای بدن افزایش می 
یابد. در حالی که میزان متابولیسم زنان در مقایسه با مردان پایین تر است و 

همین موضوع باعث می شود احساس سردی بیشتری داشته باشند.
توده عضلانی و توزیع چربی بدن: اکثر زنان معمولًا کوچکتر از مردان 
هستند و بافت عضلانی کمتری برای تولید گرما دارند، در حالی که مردان 
توده عضلانی بیشتری دارند که به آنها اجازه می دهد احساس گرما کنند. 
در عین حال، چربی بدن زنان بیشتر از مردان است. برخلاف ماهیچه، چربی 

بدن را گرم نگه نمی دارد.
چگونه بر سرما غلبه کنیم؟

گاهی اوقات تفاوت دمای بدن و احساس سرما باعث ایجاد مشکلاتی بین 
مردان و زنانی که با هم زندگی می کنند، مانند زوج ها و یا همکارانی که با 
 Nature هم در یک دفتر کار می کنند، ایجاد می کند. مطالعه ای در ژورنال
Climate Change نشان داد که بیشتر ساختمان های اداری دما را بر اساس 
فرمول چند دهه ای تنظیم می کنند که از نرخ متابولیک مردان به عنوان 

استاندارد استفاده می کند.
که  رسید  نتیجه  این  به  شد،  منتشر   ۲۰۱۵ سال  در  که  مطالعه  این 

ساختمان ها باید نگاه جنسیتی را در آسایش حرارتی کاهش دهند. 
غلبه بر سرما

برای غلبه بر تفاوت هایی که ممکن است به دلیل دما و احساس سرما ایجاد 
شود، می توان مراحل زیر را دنبال کرد:

۱- پتوهای مجزا:  استفاده از پتوهای جداگانه برای زن و شوهر راه خوبی 
برای غلبه بر تفاوت در ترجیحات دما است.

۲- گرم کردن پاها و دست ها: احساس سردی از این اندام ها شروع می 
شود، یعنی گرم نگه داشتن دست ها و پاها گرما را به کل بدن می فرستد.

۳- سیستم های گرمایش شخصی: در محیط کار می توان از سیستم 
های راحتی شخصی استفاده کرد. منظور سیستم های حرارتی ای است که 
مکانی را که در آن قرار می گیرند بدون تأثیر بر محیط اطراف گرم یا خنک می 

کنند و فرد می تواند با گرم کردن یا سرمایش آنها را کنترل کند.
این وسایل کوچک فردی را می توان روی میز و صندلی یا نزدیک پاها قرار 
داد. این دستگاه ها ممکن است راه حلی برای غلبه بر سرما در محیط کار 
برای زنان باشد. به خصوص اگر محل کار متکی به دستگاه های خنک کننده 
مرکزی باشد که البته باید در نظر داشت که کنترل این موضوع بدون تغییر کل 

سیستم بسیار دشوار است.

توصیه چشم پزشک:

 حتما در تابستان عینک آفتابی بزنید

استاد چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی مشهد اظهار کرد: عینک آفتابی به 
منظور حفاظت از اشعه ماوراء بنفش استفاده می شود، حتی در زمانی هم که هوا 
ابری است این اشعه وجود دارد و بهتر است که از عینک آفتابی استاندارد استفاده 

شود.
آفتاب سوزان و گزنده تابستان و اشعه مضر ماورا بنفش خورشید و سوختگی 
پوست و کدر شدن آن مجموعه آسیب هایی است که این روزها به دلیل بودن در 
فصل تابستان و گرم شدن هوا با آن سرو کار داریم.همه ما در مورد اهمیت استفاده 
از کرم ضد آفتاب برای محافظت از پوست در برابر اشعه ماوراء بنفش شنیده ایم؛ 
اما آیا می دانستید که مراقبت از چشمان خود در زیر نور خورشید به همان اندازه 
مهم است؟ خصوصا مراقبت از چشم ها در تابستان از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. با این حال، راه  های ساده   ای برای جلوگیری از آسیب دیدن چشم  هایتان 
توسط خورشید وجود دارد. در ادامه به نکاتی اشاره خواهیم کرد تا بدانید چگونه 
باید از چشمان خود محافظت کنید. علی اکبر صابر مقدم، دانشیار چشم پزشکی 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد با بیان اینکه عینک آفتابی به منظور حفاظت از اشعه 
ماوراء بنفش استفاده می شود، حتی در زمانی هم که هوا ابری است این اشعه 
وجود دارد و بهتر است که از عینک آفتابی استاندارد استفاده شود،گفت: قرنیه، 
پلک و پوست صورت از مکانهای شایعی هستند که تحت تاثیر آسیب های ناشی 
از اشعه ماورائ بنفش قرار می گیرند. این آسیب های مکرر و دراز مدت زمینه ساز 
ایجاد برخی ضایعات سرطانی در سنین بالاتر به خصوص در نواحی باز مثل پلک ها 
هستند.عضو هیأت علمی گروه چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با 
بیان اینکه برای سطوح پوستی از کرم ضد آفتاب و برای پلک ها و چشم ها از عینک 
آفتابی استفاده می شود، خاطرنشان کرد: عوارض اشعه ماوراء بنفش تجمعی بوده 
و باید از ابتدای تولد مراقبت لازم را از چشمانمان داشته باشیم.صابرمقدم گفت: 
عینک آفتابی هرچه بزرگتر باشد بهتر است و اینکه نوع شیشه آن هم باید ۱۰۰ 
درصد اشعه ماوراء بنفش را جذب کند؛ استاندارد آن یو وی 4۰۰ است، اما رنگ 
آن اهمیت چندانی ندارد، حتی اگر رنگ شیشه عینک سیاه باشد، اما یو وی 4۰۰ 
نداشته باشد باز هم خطرناک است. وی افزود: کسانی که عینک طبی تیره استفاده 
می کنند صرفاً جلوی نور آفتاب را می گیرند و خاصیت یو وی 4۰۰ را ندارد و باید 
از عدسی استفاده شود که فیلتر جذب مناسب اشعه ماوراء بنفش را داشته باشد. 
دستگاه های استاندارد برای تست عینک در دسترس هستند. یک نمونه ساده آن 
دستگاهی که برای تست کردن اسکناس استفاده می شود.عضو هیأت علمی گروه 
چشم پزشکی دانشگاه علوم پزشکی مشهد اضافه کرد: عوارض مهم اشعه یو وی 
در طولانی مدت دیده می شود و عمده عارضه آن تشدید رشد ناخنک، آب مروارید 
و مشکلات پوستی است. این امر به خصوص در افرادی که تحت اعمال جراحی 
عیوب انکساری قرار گرفته اند یا دچار خشکی چشم هستند، بسیار مهم است و عدم 
استفاده از عینک آفتابی می تواند منجر به کدورت قرنیه شود.صابرمقدم با ذکر این 
نکته که اثرات یو وی در سرطان شناخته شده است و در مناطقی که ارتفاع بالاتری 
از سطح دریا و تابش آفتاب طولانی تری دارند مبتلایان به این نوع سرطان بیشتر 
است، تأکید کرد: در منطقه خراسان حجم زیادی از بیماران با تومورهای سرطانی 
را داریم که در برخی از آنها آسیب های چشمی و اشعه یو وی دخیل بوده است.وی 
بیان کرد: کسانی که در زیر سن ۱۸ سال از چشم خود محافظت نکردند احتمال 
آسیب در سنین بالاتر را دارند و به تمامی خانواده ها توصیه می کنیم که ضمن 
مراقبت لازم از فرزندان خود، به ۳ موضوع عینک آفتابی دارای یو وی 4۰۰، کرم ضد 

آفتاب با اس پی اف بالای ۵۰ و کلاه با نقاب بزرگتر توجه کنند.

دلایل پریدن آب در گلوی کودکان؛

چرا در بعضی بچه ها آب تندتند در گلو می پرد؟
در بین بچه ها معمول است که وقتی آب می نوشند، آب در گلویشان می پرد و به 

سرفه می افتند و این اتفاق بیشتر با آب رخ می دهد تا غذاهای دیگر.
سرفه کردن لزوماً چیز بدی نیست و طبیعی است که گاهی هنگام خوردن یا 
آشامیدن سرفه کنید. سرفه یک رفلکس دفاعی است که جلوی خفه شدن ما را 

می گیرد، اما سرفه کردن و خفه شدن یکی نیستند.
راه  زیرا چیزی  باشید نمی توانید نفس بکشید،  اگر شما در حال خفه شدن 
هوایی تان را مسدود کرده است. شما سرفه می کنید تا جلوی خفه شدن را بگیرید. 
هر چیزی که جلوی خفه شدن را بگیرد خوب است! سرفه کردن حین خوردن و 

آشامیدن تا زمانی که مکرراً رخ ندهد، اتفاق خطرناکی نیست.
چرا کودک هنگام نوشیدن آب سرفه می کند؟

کودک در حال یادگرفتن مهارتی جدید است
اگر نوشیدن آب یک اتفاق نسبتاً جدید برای کودک باشد، ممکن است مدتی 
طول بکشد تا این مهارت را یاد بگیرد. آب با چیزهای دیگری که تابه حال به آنها 
یاد  را  آب  نوشیدن  تا  بدهید  زمان  کودک  به  باید  است.  متفاوت  داشته  عادت 
بگیرد. اگر وضعیت آب نوشیدن کودک بعد از ۲ تا ۳ ماه بهتر نشد شاید بهتر باشد 

بررسی هایی انجام شود.
آب چندان حس نمی شود

آب دارای بافت و مزه بسیار کمی است. اگر گیرایی حسی دهان کودک ضعیف 
باشد ممکن است نتواند چیزهایی را که وارد دهانش می شود مثل دیگران خوب 
حس کند. در واقع دهان هایی که گیرنده حسی ضعیفی دارند نیاز به اطلاعات 
حسی قوی تری دارند تا بتوانند پیام را ثبت کنند. اگر در مورد کودک شما هم 
همین طور است، برای افزایش گیرایی حسی دهان کودک کارهایی می توانید 
انجام دهید. اگر نوشیدن آب یک اتفاق نسبتاً جدید برای کودک باشد، ممکن است 
مدتی طول بکشد تا این مهارت را یاد بگیرد. آب با چیزهای دیگری که تابه حال 
به آنها عادت داشته متفاوت است. باید به کودک زمان بدهید تا نوشیدن آب را یاد 
بگیرد. اگر وضعیت آب نوشیدن کودک بعد از ۲ تا ۳ ماه بهتر نشد شاید بهتر باشد 

بررسی هایی انجام شود
آب بافت بسیار رقیقی دارد

آب یک مایع بی نهایت رقیق است، یعنی بافت آن بسیار سبُک است، بنابراین مثل 
شیر یا آبمیوه نیست. شیر مادر نیز یک مایع بسیار رقیق است.

اگر کودک اختلالی در بلع یا حرکت دهان داشته باشد شاید این مشکل معلوم 
نشود تا زمانی که کودک شروع به نوشیدن آب می کند. آب به دلیل بافت بسیار 
رقیقی که دارد به راحتی رونده و جاری است و مثل غذا لقمه نمی شود؛ بنابراین 
خیلی بیشتر احتمال دارد در فضای دهان پخش شود و این احتمال ِ رفتن آب به 
سمت گلو را پیش از اینکه کودک آماده باشد بیشتر می کند و منجر به سرفه کردن 

کودک می شود.
شاید از لیوان یا فنجان جدیدی برای کودک استفاده می کنید

اگر اخیراً فنجان کودک را عوض کرده اید و همانی نیست که به آن عادت کرده، 

شاید کودک به زمان نیاز دارد تا به این فنجان جدید هم عادت کند. همچنین 
اگر کودک تابه حال عادت داشته با شیشه پستانک آب بنوشد و ناگهان در فنجان 
یا لیوانی باز یا بطری نی دار به کودک آب بدهید، پس شیوه ای کاملًا جدید برای 
نوشیدن آب به کودک معرفی کرده اید. اگر قصد دارید مهارت کودک برای نوشیدن 
آب را تقویت کنید، لیوان های نی دار مخصوص کودک )sippy cup( این هدف 
را تأمین نمی کنند؛ چون بسیار شبیه نوک سینه مادر یا شیشه پستانک هستند؛ 

بنابراین بهتر است با لیوان یا فنجان معمولی، نوشیدن آب را به کودک یاد بدهید.
چگونه احتمال پریدن آب در گلوی کودک را کمتر کنید؟

اگر کودکتان موقع نوشیدن آب اغلب به سرفه می افتد می توانید کارهایی انجام 
دهید تا وضعیت را بهتر کنید: 

. با دادن آب سرد به کودک به جای آب ولرم، دریافت حسی دهان کودک را تقویت 
کنید. همچنین می توانید از آب گازدار استفاده کنید، چون حباب های آب، حس 

تماسی قوی تری ایجاد می کنند.
. با افزودن مقدار کمی آبمیوه، شیر خشک یا شیر خودتان، طعم آن را تقویت 

کنید.
. در فنجان یا لیوان کودک مقدار بسیار کمی آب بریزید، مثلًا یک تا دو میلی لیتر. 

اگر کودک با هم به آب نیاز داشت دوباره این کار را تکرار کنید.
. اگر کودک از شیشه پستانک استفاده می کند، نوشیدن آب را با همین وسیله 

برای کودک شروع کنید تا کم کم به بافت آب عادت کند.
چه زمانی مشکلی وجود دارد؟

به طورکلی اگر مثلًا فقط یک بار در طول روز آب به گلوی کودک بپرد و کودک به 
سرفه بیفتد اشکالی ندارد؛ اما اگر هر بار که آب می نوشد این اتفاق بیفتد، لازم است 
کودک مورد بررسی پزشکی قرار بگیرد. همهٔ ما گاهی آب به گلویمان می پرد و سرفه 
می کنیم و این مسئله ای نیست، اما اگر این حالت اغلب تکرار شود ممکن است 

مشکلی وجود داشته باشد.
در این موارد نیاز به بررسی پزشکی وجود دارد: 

. حتی بعد از یکی دو ماه تمرین، باز هم آب اغلب به گلوی کودک می پرد.
. کودک طی روز بارهاوبارها سرفه می کند. 

. حین سرفه کودک رنگ پریده یا کبود می شود.
. نفس در سینه کودک حبس می شود یا کودک به سختی می تواند نفس بکشد.

. کودک اغلب دچار عفونت های تنفسی فوقانی می شود، بدون اینکه با فردی که 
بیماری اش شناسایی شده است تماس داشته باشد.

. کودک حتی با نوشیدن سایر مایعات یا غذا هم سرفه می کند.
علت ها و ریسک فاکتورهای اختلالات بلع

بلع، دیسفاژی می باشد. دیسفاژی اختلالی در  معمول ترین علت اختلالات 
عضلات گلو است که کنترل کنندهٔ بلع هستند. دیسفاژی اغلب علامتی از یک 

مشکل دیگر است، مانند: 
. ناهنجاری های ساختاری در سقف دهان یا مری

. بیماری قلبی
. تأخیر رشد به دلیل تولد زودرس، کم وزنی حین تولد یا عوارضی مانند سندرم 

داون
. مشکلات مربوط به سیستم عصبی ناشی از آسیب مغز یا فلج مغزی یا دیگر 

مشکلات
. بیماری های عصبی عضلانی مانند دیستروفی عضلانی یا آتروفی عضلانی

گاهی مشکلات بلع دلیلی غیرمستقیم دارند، مانند: 
. ریفلاکس اسید
. تولید زیاد بزاق

. مشکل هماهنگی در کودک
. ردکردن یک سری از غذاها به دلیل عوارضی مانند اوتیسم

. بی انرژی بودن و بی حالی به دلیل دیگر بیماری ها

پیروی از یک رژیم غذایی ناسالم می تواند منجر به تغییراتی 
در مغز شود و این تغییرات مغزی ممکن است با افسردگی و 

اضطراب همراه باشد. 
یک مطالعه جدید، شامل اسکن مغزی ۳۰ داوطلب، نشان 
می دهد که رژیم غذایی نامناسب می تواند منجر به تغییرات 
مغزی از جمله تغییر در انتقال دهنده های عصبی و کاهش 
ماده خاکستری مغز شود. این تغییرات با مشکلات سلامت 

روان مانند افسردگی و اضطراب ارتباط مستقیمی دارد.
نامناسب  غذایی  رژیم های  که  می دهد  نشان  تحقیقات 
باعث تغییراتی در ساختار مغز می شوند و بر سلامت روان تاثیر 
می گذارد. از این رو، پیروی از یک رژیم مدیترانه ای می تواند 
ماده  حجم  و  عصبی  دهنده های  انتقال  تعادل  حفظ  به 
خاکستری در مغز کمک کند و در نتیجه بهزیستی ذهنی را 

ارتقا دهد.
در  را  چشمگیری  تغییرات  مغزی  اسکن های 
انتقال دهنده های عصبی و حجم ماده خاکستری افرادی که 
رژیم غذایی نامناسبی دارند، در مقایسه با افرادی که از رژیم 

غذایی مدیترانه ای پیروی می کنند، نشان می دهد.
با نشخوار  تغییرات  این  همچنین، محققان دریافتند که 
بر  مؤثر  تشخیصی  معیارهای  از  بخشی  به عنوان  فکری، 

سلامت روان، مانند افسردگی و اضطراب، مرتبط است.
اثرات عصبی شیمیایی رژیم غذایی

وقتی فردی از یک رژیم غذایی با کیفیت پایین و نامناسب 
پیروی می کند، اسید گاما آمینوبوتیریک )GABA( کاهش و 
گلوتامات افزایش می یابد، این دو ماده به عنوان انتقال دهنده 
قشر  در  خاکستری،  ماده  حجم  کاهش  با  همراه  عصبی، 

جلوی مغز، به خوبی ارتباط بین آنچه که می خوریم و آنچه که 
 Piril Hepsomali احساس می کنیم را نشان می دهند. دکتر
از دانشگاه Reading می گوید: ما می بینیم افرادی با رژیم 
غذایی ناسالم، رژیمی سرشار از قند و چربی اشباع شده، 
و  مهاری  و  تحریکی  عصبی  انتقال  در  تعادل  عدم  دارای 
همچنین کاهش حجم ماده خاکستری در قسمت جلویی 
مغز هستند. این قسمت از مغز با مسائل مربوط به سلامت 

روان مانند افسردگی و اضطراب درگیر است.
بررسی اثرات رژیم غذایی بر انتقال عصبی

علت و چرایی تاثیر رژیم غذایی بر مغز هنوز در دست بررسی 
است. همانطور که در مطالعات جدید نشان داده شده است، 
از  سرشار  که  غذایی  الگوهای  و  وزن  اضافه  است  ممکن 
چربی های اشباع هستند باعث تغییر در متابولیسم گلوتامات 

داده  نشان  همچنین  شوند.  عصبی  انتقال  و   GABA و 
شده است که رژیم غذایی با چربی اشباع و قند بالا، تعداد 
نورون های پاروالبومین، که اسید گاما آمینوبوتیریک را به محل 

مورد نیاز در بدن می رسانند، کاهش می دهد.
پیامدهای بلند مدت رژیم غذایی بر ساختار مغز

و  گلوکز  افزایش  باعث  نیز  ناسالم  غذایی  رژیم های 
انسولین خون می شود. این امر باعث افزایش گلوتامات در 
مغز و پلاسما می شود. در نتیجه تولید و انتشار GABA را 
کاهش می دهد. داشتن یک رژیم غذایی سرشار از چربی 
و کلسترول می تواند باعث تغییراتی در غشای سلولی شود. 
تغییرات  این  شد،  مشاهده  مطالعه  این  در  که  همانطور 
در شیمی مغز ممکن است منجر به تغییر در حجم ماده 

خاکستری مغز شود.

تاثیر رژیم غذایی در ابتلا به افسردگی را جدی بگیرید

شواهد جدید نشان می دهد که غذاهای حاوی سویا، پتانسیل بالایی برای تقویت توانایی های 
شناختی در میان کودکان مدرسه ای دارند. 

ارث گزارش کرد نتایج این تحقیق پیشگام نشان می دهد که افزایش مصرف ایزوفلاون از غذاهای سویا 
می تواند منجر به بهبود توانایی تفکر و دامنه توجه در کودکان شود.

این تحقیق مسیر جدیدی را برای مطالعه پیامدهای مثبت غذای سویا بر رشد شناختی جوانان هموار 
می کند.

ایزوفلاون ها، ترکیبات آلی غنی از سویا و سایر محصولات مرتبط، به طور گسترده در بزرگسالان مورد 
بررسی قرار گرفته است. این تحقیق غذاهای سویا را با تقویت عملکرد حافظه مرتبط دانست. با این 
حال، مشخص نیست که آیا مزایای شناختی غذاهای حاوی سویا به جمعیت جوان تر نیز تعمیم می یابد 

یا خیر.
تحقیق ما شواهدی از اهمیت مواد مغذی موجود در غذاهای سویا برای شناخت دوران کودکی اضافه 

می کند.

تجزیه و تحلیل بیشتر، نقش مهم مواد مغذی در غذاهای سویا و تأثیر مستقیم آنها بر شناخت دوران 
کودکی را روشن کرد.

گروه تحقیقاتی داده های مقطعی ۱۲۸ کودک بین ۷ تا ۱۳ سال را تجزیه وتحلیل کرد.
محققان با در نظر گرفتن مصرف درشت مغذی ها، ریزمغذی ها، ویتامین ها و ایزوفلاون ها، میانگین 

دریافت تغذیه ای را به دقت بررسی کردند.
نتایج جالب بود؛ تجزیه وتحلیل ارتباط قوی بین مصرف بیشتر غذاهای مبتنی بر سویا و بهبود 

توانایی های توجه را نشان داد.
کودکانی که ایزوفلاون های بیشتری مصرف می کردند در انجام وظایف شناختی بهتر عمل کردند و 

پردازش اطلاعات سریع تری را در مقایسه با همتایان کمتر دریافتی خود نشان دادند.
غذاهای غنی از سویا، مکمل مفید برای رژیم غذایی کودکان هستند. این غذاها نه تنها به راحتی در 
دسترس و انعطاف پذیر هستند تا در وعده های غذایی مختلف گنجانده شوند، بلکه نقش مهمی در 

تقویت ظرفیت های شناختی در کودکان دارند.

ماده غذایی برای افزایش توانایی های شناختی و توجه کودکان
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مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم خبرداد:

۷۰۰ برنامه فرهنگی ویژه تابستان 
در کتابخانه های عمومی 

مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم از برگزاری بیش از ۷۰۰ برنامه فرهنگی و دوره 
آموزشی همزمان با فرارسیدن اوقات فراغت از تحصیل دانش آموزان در کتابخانه های 

عمومی استان خبر داد.
مهدی توکلیان  در گفت وگو با خبرنگاران گفت: یکی از ماموریت های مهم کتابخانه های 
عمومی، نقش کتابخانه ها در سرگرمی و پر کردن اوقات فراغت است که این مهم در فصل 

تابستان و فراغت از تحصیل دانش آموزان و دانشجویان مورد توجه قرار گرفته است.
وی ادامه داد: در همین راستا، با تلاش و همت کتابداران و همراهی اهالی فرهنگ و 
هنر، بیش از ۷۰۰ عنوان کارگاه آموزشی ویژه تابستان ۱4۰۳ در کتابخانه های عمومی 

استان برگزار خواهد شد.
مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم تاکید کرد: با نیازسنجی های انجام شده 
توسط کتابداران، تلاش شده است تا این دوره های آموزشی متناسب با علاقه و نیاز مردم 
منطقه طراحی شود. وی تصریح کرد: سعی داریم با در نظرگرفتن علایق گروه های سنی 
مختلف، کارگاه ها و دوره های آموزشی متنوعی نظیر نجوم، حافظ خوانی، گویندگی، 
طراحی سایت، نقالی، بورس، رباتیک، خوشنویسی، نویسندگی، عکاسی طراحی 
شده است که اطلاعات بیشتر در این زمینه را می توان از طریق مراجعه به کتابخانه های 

عمومی و یا تماس با کتابخانه منطقه و محله مورد نظر دریافت کنند.
توکلیان اظهار کرد: علاوه بر دوره های آموزشی ویژه تابستان، کتابخانه های عمومی با 
برگزاری رویدادها و فعالیت های فرهنگی مناسبت محور و کتاب محور نظیر رونمایی و 
جشن امضای کتاب، نقد کتاب، نشست کتابخوان، روز بازی، نمایشنامه خوانی، محافل 

ادبی و قرآنی میزبان شهروندان فرهنگ دوست استان خواهند بود.
وی در پایان گفت: تابستان امسال همچون سال های گذشته با برگزاری جشنواره ملی 
کتابخوانی رضوی به عنوان بزرگترین رویداد کتابخوانی کشور نیز همراه خواهد بود که 

ویژه برنامه هایی متناسب با این رویداد نیز در کتابخانه های عمومی برگزار می شوند.
علاقه مندان می توانند جهت اطلاعات بیشتر به پورتال کتابخانه های عمومی استان به 
آدرس www.qompl.ir و کانال های شبکه های اجتماعی با شناسه @qomplir مراجعه 

کنند.
 

خدمت رسانی موکب ها به عزاداران حسینی؛

پذیرایی از ۲۵۰ هزار زائر بانوی کرامت 
در دهه امامت و ولایت

مسئول واحد رفاه زائر حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( با اشاره به پذیرایی از 
۲۵۰ هزار زائر حرم مطهر با برپایی ایستگاه های صلواتی در دهه امامت و ولایت گفت: 
در دهه اول محرم هم علاوه بر فعالیت موکب حرم مطهر تا کنون فعالیت دو موکب دیگر 

نهایی شده است. 
غلامرضا قربان رعیت با اشاره به برپایی ایستگاه صلواتی در دهه اول محرم گفت: 
همچون سال های گذشته در این دهه مواکب مختلفی در حرم مطهر بانوی کرامت برپا 
می شود تا بتوانند خدمات مختلفی را روزانه در صحن حضرت جواد الائمه )ع( به زائران و 

عزادارن حرم فاطمی ارائه دهند. 
وی افزود: موکب زینبیون مدافعان حرم پاکستانی از ۵ محرم تا عصر عاشورا و موکب 
الحوراء الزینب شهرستان شوشتر هم در روز های تاسوعا و عاشورای حسینی در این 

صحن از زائران و مجاوران پذیرایی خواهند کرد.
مسئول واحد رفاه زائر حرم مطهر بانوی کرامت گفت: همچنین چایخانه های حضرتی 
حرم مطهر در صحن های جواد الائمه )ع(، مسجد اعظم و پیامبر اعظم )ص( در دهه 

محرم به زائران خدمت رسانی می کند.
قربان رعیت با اشاره به نزدیک شدن به روز های تاسوعا و عاشورا افزود: مواکب دیگری 
هم به مرور مقدمات استقرار خود را در صحن های مختلف حرم مطهر بانوی کرامت برای 

خدمت رسانی فراهم خواهند کرد.

با حکم حجت الاسلام والمسلمین علی اکبر اجاق نژاد ؛

مشاور امور مجلس تولیت مسجد مقدس 
جمکران منصوب شد

تولیت مسجد مقدس جمکران طی حکمی امید کاظمی را به عنوان مشاور امور مجلس 
این مکان مقدس منصوب کرد.

حجت الاسلام والمسلمین علی اکبر اجاق نژاد در حکمی ضمن انتخاب کاظمی 
به عنوان مشاور امور مجلس مسجد مقدس جمکران از او خواست تا با ایجاد ارتباط 
مؤثر و کارآمد، زمینه تسهیل در خدمت رسانی مطلوب به زائران این مکان مقدس را 

فراهم آورد.
در بخشی از حکم تولیت مسجد مقدس جمکران خطاب به امید کاظمی آمده است: 
تعامل مؤثر و هدفمند با مجلس شورای اسلامی کمیسیون های تخصصی و برقراری 
ارتباط کارآمد و اثربخش با آحاد نمایندگان در این امر مهم مورد انتظار است که بایستی 

مورد اهتمام جدی قرار بگیرد. 
کاظمی پیش  از این مشاور امور مجلس سازمان شهرداری های کشور، مشاور قائم مقام 
وزیر و معاون حقوقی، امور مجلس و استان ها فرهنگ و ارشاد اسلامی بوده و در کارنامه 
خود مسئول امور رسانه ای وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و مشاور مدیرعامل صندوق 

اعتباری هنر را نیز در کارنامه دارد.
 

همزمان با نخستین جمعه ماه محرم برگزار می شود؛

برگزاری مراسم شیرخوارگان حسینی
 در حرم بانوی کرامت

مراسم شیرخوارگان حسینی با حضور هزاران کودک در حرم حضرت معصومه)س( 
صبح روز جمعه ۲۲ تیرماه برگزار می شود.

براساس این گزارش ،مراسم شیرخوارگان حسینی طبق رسم هر سال در نخستین 
جمعه ماه محرم همزمان با سراسر کشور در حرم حضرت فاطمه معصومه سلام الله 
علیها برگزار می شود. مراسم شیرخوارگان حسینی از ساعت ۸ صبح روز جمعه ۲۲ 
تیرماه ۱4۰۳ در در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر کریمه اهل بیت علیهم السلام 

آغاز خواهد شد. 
در این مراسم حجت الاسلام والمسلمین حبیب فرحزاد از اساتید حوزه علمیه قم به 
ایراد سخن خواهد پرداخت و مراسم با نوای گرم سیدعلی حسینی نژاد و مهدی لیثی 
ادامه خواهد یافت. این مراسم از شبکه قرآن و معارف سیما و شبکه استانی نور پخش 
خواهد شد. در این مراسم ها لباس های سبز تبرکی نیز به کودکان شیرخوار حسینی 

اهدا می شود.
 

از ۱ تا ۳۰ محرم؛

پویش »عزادار حسینم« در حرم مطهر 
بانوی کرامت اجرا می شود

واحد کودک و نوجوان حرم مطهر بانوی کرامت پویش »عزادار حسینم« را ویژه کودکان و 
نوجوانان برگزار می کند و علاقه مندان می توانند از اول تا ۳۰ محرم در این پویش شرکت 

کنند.
حجت الاسلام مرتضی جعفری در گفت وگویی خبری با اشاره به برگزاری پویش »عزادار 
حسینم« ویژه کودکان و نوجوانان در حرم مطهر بانوی کرامت، اظهار داشت: هر روز 
ساعت ۱6:۳۰ از شبکه قرآن قصه های کربلا بازگو شده و سوالی طرح می شود و شرکت 

کنندگان می توانند جواب خود را ارسال نمایند.

مدیرکل محیط زیست استان قم پاسخ داد؛

گردوغبار استان قم از کجا می آید؟
مدیرکل محیط زیست استان قم گفت: شروع خیزش گردوغبار در روزهای اخیر و هفته 
گذشته عمدتا از مناطق دشت کویر، استان های سمنان و اصفهان وارد شده بود و بخشی 

هم از کانون های داخلی استان است .
محمدحسین بازگیر در گفت وگویی، با اشاره به وضعیت ناسالم هوای استان در روزهای 
اخیر گفت: در روزهای اخیر بخش عمده ای از گرد و غبار ها از کانون های داخلی استان 
بوده است. میزان بارندگی امسال ما تقریبا ۵۰ میلی متر از سال گذشته بیشتر بوده است.  
و  دیده  آسیب   اراضی  وضعیت  داشتیم،  که  خوبی  بارندگی  بواسطه  گفت:  بازگیر 
کانون های گردوغبار استان مناسب تر از سال گذشته بود. بنابراین خیزش گردوغبار را 

دیرتر و کمتر شاهد بودیم. 
مدیرکل محیط زیست استان قم بیان کرد: شروع خیزش گردوغبار در روزهای اخیر و 
هفته گذشته عمدتا از مناطق دشت کویر، استان های سمنان و اصفهان وارد شده بودند. 
با بالا رفتن سرعت باد و گذشتن از بازه زمانی بارندگی ها، بخشی از کانون های داخلی 
از شرق استان را نیز داریم. وی عنوان کرد: با پیگیری هایی که توسط مسئولان استان و 
همکاران ما در دستگاه های دیگر با موضوع بحث گردوغبار انجام شد، این معضل یکی از 
۳ مسئله اصلی استان به عنوان یکی از اولویت ها شناخته شد. بازگیر تصریح کرد: مبحث 
گردوغبار تنها مربوط به زمان حال نیست و در طول سالیان این اتفاق افتاده است. ما برای 
پیگیری مطالعات و منشأیابی زیادی را انجام داده ایم. کارگروه های غیرفعال را به صورت 
مستمر فعال کرده ایم. مدیر کل محیط زیست استان قم اظهار داشت: ۲۲ دستگاه در 
حوزه گردوغبار وظیفه دارند. وظیفه ما به عنوان محیط زیست رصد، پایش و دیده بانی 
است. اقدامات ما به همراه هواشناسی هشدار، سنجش و یافتن مناطق درگیر در استان 
است. وی افزود: ما درحال تکمیل شبکه هستیم. شبکه دیده بانی جزو شبکه های بسیار 
کامل ما است. ۳ ایستگاه سنجش آلودگی هوا در قنوات، پردیسان و کوه سفید اضافه 
کرده ایم. ایستگاه های سطح شهر را نیز به روزرسانی نموده ایم. بازگیر گفت: کارهای 
اجرایی در این حوزه را انجام داده ایم. اطراف جاده گرمسار ۵۰۰ هکتار درختکاری، 
کاشت طاق و گیاهان صورت گرفته است. منابع طبیعی حدود ۱۰۰۰ هکتار را در بخش 
دیگری دنبال کرده است. مدیر کل محیط زیست استان قم بیان کرد: در مجموع برای 
عرصه های آسیب دیده تاکنون نزدیک به ۱۳ هزار هکتار درختکاری، کاشت طاق و کاشت 

گونه های گیاهی مناسب منطقه صورت گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: ما نزدیک به ۳۰ هزار عرصه بحرانی و کانون آسیب دیده داریم. این 
کانون ها با کوچکترین وزش باد خیزش گردوغبار ایجاد می کنند. ۳۰ هزار هکتار از اراضی 

باقی مانده و فقط ۱۳ هزار هکتار آن احیا و بیابان زایی شده است.
بازگیر عنوان کرد: باتوجه به اینکه حقابه ها را نداریم و با معضل خشکسالی نیز روبرو 
هستیم، برگردان این وضعیت یک کار پر هزینه، پر دامنه و همه گیری است. ما در حوزه 

تکالیف و اختیارات قانونی دستگاهی خود، باید با منابع آلاینده برخورد کنیم.

 مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

پرداخت 3۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
برای حمایت از تولید 

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: طی سه سال گذشته با تخصیص 
اعتبار صورت گرفته ۳۵ هزار و ۵۰۵ میلیارد ریال تسهیلات برای حمایت از تولید در بخش 

صنعت استان پرداخت شد. 
اکبر ابدالی در گفت وگویی ضمن اشاره به عملکرد دولت سیزدهم در حمایت از بخش 
تولید در قم، بیان داشت: تسهیلات پرداخت شده برای کمک به تامین سرمایه ثابت و 
سرمایه در گردش به تعداد 44۰ مورد به طرح ها و واحدهای صنعتی در قالب تسهیلات 
رونق تولید و تبصره ۱۸ پرداخت شد. وی با اشاره به اینکه دولت سیزدهم با توجه به راهبرد 
خودکفایی برای رونق فعالیت های تولیدی تمام توان خود را به کار گرفت، افزود: نتیجه این 
تلاش ها در استان قم را می توان در استقبال گسترده سرمایه گذاران برای راه اندازی واحد 

صنعتی و پرداختن به فعالیت های تولیدی طی سال های اخیر به خوبی مشاهده کرد.
صنعت قم طی سال های اخیر با رشد خوبی مواجه بوده است و اکنون انواع مختلف 
محصولات در واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی استان تولید و به بازار مصرف 
عرضه می شود که بسیاری از آن ها هم صادراتی است و ارزآوری مناسبی برای کشور به 
همراه دارد. گسترش فعالیت های تولیدی در بخش صنعت استان موجب شده که در 
حال حاضر بسیاری از واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی قم برای انجام کارهای 
مورد نظر خود به نیروی انسانی جدید نیاز داشته باشند و به همین دلیل ظرفیت های 
فراوان برای اشتغالزایی در این بخش به وجود آمده است. یک هزار و ۷۰۰ واحد بهره بردار 
با ایجاد اشتغال برای 4۱ هزار نفر در شهرک های صنعتی قم به تولید محصولات مورد نیاز 

مردم مشغول هستند.
 

رهسپار فرد  خبرداد:

پارک علم و فناوری قم دبیرخانه ارزش 
راهبردی محتوای دیجیتال 

رییس پارک علم و فناوری قم از تعیین این پارک به عنوان دبیرخانه ارزش راهبردی 
محتوای دیجیتال خبر داد.

خیرالله رهسپار فرد در نشست گروه کاری فناوری و نوآوری استان که روز ۱۹ تیرماه در 
سالن جلسات پارک علم و فناوری برگزار شد، بیان کرد: مرکزیت قم در عرصه تولید محتوا 
خصوصاً محتوای ارزشی و دینی، وزارت علوم را بر آن داشت تا با عنایت به اهداف کلان 
نظام علم و فناوری و سیاست های سند ملی آمایش سرزمینی این مسئولیت ویژه را به این 
پارک واگذار کند و انتظار دارد تا خروجی آن تولید محتوای جریان ساز با اولویت جهان 
اسلام باشد. رئیس پارک علم و فناوری استان قم با اشاره به اینکه پارک علم و فناوری به 
طور همزمان مسئولیت دبیرخانه ملی فناوری ها و نوآوری های علوم انسانی و اسلامی را 
نیز برعهده دارد، افزود: تعریف این دو حوزه خاص مأموریتی برای پارک علم و فناوری قم را 
باید مکمل یکدیگر و مبتنی بر ظرفیت های زیست بوم فناوری و نوآوری استان ارزیابی کرد.
رهسپار فرد عنوان کرد: وظیفه اصلی و مشخص این دبیرخانه ایجاد زنجیره تامین 
دارای مزیت رقابتی پایدار و توسعه فناوری های صنعت تولید محتوا با تمرکز بر شبکه سازی 
واحدهای فناور، شرکت های دانش بنیان و ذی نفعان و ارکان زیست بوم فناوری و نوآوری 
استان است. وی تاکید کرد: یقینا این ماموریت که به نوعی دروازه ورود استان به عرصه 
جدیدی از تولید محتوای ارزشی است بدون هم افزایی و همکاری فعال سایر ذی نفعان 
و حلقه های تشکیل دهنده این زنجیره ارزش قابل تحقق نخواهد بود. لذا، انتظار می رود 
با همراهی مجموعه های حاکمیتی و کنشگران زیست بوم فناوری و نوآوری استان شاهد 

ارتقاء نقش و جایگاه قم در حوزه تولید محتوای دیجیتال باشیم.
 

معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم خبرداد:

پرداخت ۸۰3 میلیارد ریال 
وام ازدواج به متقاضیان 

معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم گفت:از ابتدای سالجاری تا پایان خردادماه 
۸۰۳ میلیارد و ۵۸۰ میلیون ریال وام ازدواج به متقاضیان در این استان پرداخت شده است. 
به گزارش ندای قم، روح الله مقدم درگفت وگویی اظهار کرد: هفت هزار و ۱۹۳ نفر 
متقاضی درصف برای دریافت وام انتظار تا پایان خرداد ماه امسال در استان قم ثبت 
شده است. وی بیان کرد: تعداد کل ثبت نام کنندگان وام ازدواج در استان قم تاکنون 
هشت هزار و ۲۸۳ نفر است. معاون اداره کل ورزش و جوانان درصد وام گیرندگان ازدواج 

به کل ثبت نام کنندگان را تا پایان خرداد ماه ۲.۳ درصد در استان قم عنوان کرد.
وی گفت: با تاکیدهای استاندار قم در ستاد ساماندهی جوانان در سال گذشته شاهد 

همکاری اکثر بانک ها برای پرداخت تسهیلات وام ازدواج بوده ایم.
 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  خبرداد:
آغاز صدور فرم هدایت تحصیلی نهمی ها 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  گفت :صدور نمون برگ هدایت تحصیلی پایه 
نهمی ها در قم آغاز شد.

علیرضا رحیمی افزود: فرآیند ثبت نام دانش آموزان در پایه دهم پس از صدور نمون برگ 
هدایت تحصیلی برای دانش آموزان اولویت )الف( آغاز شده و تا 4 مردادماه ادامه خواهد 

داشت.
  وی اضافه کرد: پس از این تاریخ، از 6 مردادماه دانش آموزان با اولویت )ب( می توانند 
برای ثبت نام در رشته مورد تقاضا به مدارس مراجعه کنند. وی گفت: در فرم هدایت 
تحصیلی امسال تمام فرآیند ها از جمله آزمون های رغبت و توانایی، نظرخواهی دانش 

آموز، والدین، مشاور و دبیر در کنار نمره پایه نهم گنجانده شده است.

سخنران حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه سرمایه های سنگینی برای گمراه نمودن 
و به ابتذال کشیدن جوانان و نسل جوان توسط شیاطین انسی انجام می شود، گفت: 
حضرت علی علیه السلام به کمیل می فرمایند زمین از دام شیاطین انباشته است و هیچ 
احدی نمی تواند نجات پیدا کند مگر اینکه به ما اهل بیت)ع( متوسل شود و به دامن ما 

چنگ بزند.
به گزارش خبرگزاری حوزه، حجت الاسلام و المسلمین حبیب الله فرحزاد، روزسه شنبه 
در مراسم عزاداری ویژه خواهران در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: امام 
رضا علیه السلام خطاب به »ریان بن شبیب« می فرماید اگر می خواهید در معیت ما 

باشید باید با حزن ما محزون و با فرح ما شادمان باشید.
وی افزود: هر انسانی که بخواهد در معیت اولیاء الهی و اهل بیت)ع( باشد باید تمام ابعاد 

زندگی اش و حیات و مماتش همانند اهل بیت)ع( باشد.
حجت الاسلام و المسلمین فرحزاد تاکید کرد: سرمایه های سنگینی برای گمراه نمودن 
و به ابتذال کشیدن جوانان و نسل جوان انجام می شود چرا که شیاطین انسی شبانه روز 

در حال فعالیت هستند.
سخنران حرم مطهر بانوی کرامت یادآور شد: رفقای ناباب بیشترین تأثیر را در گمراهی 

دارند در حالی که رفیق خوب یک مامور و فرشته خوب خداوند است.
وی افزود: حضرت علی علیه السلام به کمیل می فرمایند زمین از دام شیاطین انباشته 
است و هیچ احدی نمی تواند نجات پیدا کند مگر اینکه به ما اهل بیت)ع( متوسل شود 

و به دامن ما چنگ بزند.
حجت الاسلام و المسلمین فرحزاد در ادامه گفت: بالاترین پناهندگی چنگ زدن است 
که شدت پناهندگی و استغاثه را نشان می دهد که محکم و با قوت است و بالاتر از توسل 

است.
وی افزود: انسان هر طور که می تواند باید سوار کشتی نجات اهل بیت)ع( شود تا بتواند 

از دام شیاطین نجات پیدا کند.
سخنران حرم مطهر بانوی کرامت گفت: حتی اگر دشمنان به اهل بیت)ع( مراجعه می 
کردند مورد اکرام واقع می شدند چرا که اکرام کردن از خصائص اخلاقی اهل بیت)ع( 

است.
وی افزود: نباید از اهل بیت)ع( فقط درخواست های دنیوی داشته باشیم بلکه باید 
چیزهایی را بخواهیم که ماندگاری داشته باشند و خیر دنیا و آخرت ما در آن جمع شده 

باشد.
حجت الاسلام و المسلمین فرحزاد تأکید کرد: از اهل بیت)ع( به جز خیر و نیکی صادر 

نمی شود چرا که تمام وجود اهل بیت)ع( خیرخواه بودن بشریت است.
سخنران حرم مطهر بانوی کرامت یادآور شد: بعضی از انسان ها متأسفانه در خواسته های 
خودشان در مقابل اهل بیت)ع( خیلی کوته فکر هستند و درخواست های جزئی دارند 
در حالی که اهل بیت)ع( معدن تمام خوبی های دنیا و آخرت هستند و انسان زرنگ 
چیزهایی را طلب می کند که همیشگی باشد چرا که انسان برای ابدیت خلق شده است.

وی خاطرنشان کرد: دستگاه امام حسین علیه السلام یعنی اینکه انسان خواسته های 
خودش را کنار بگذارد و خود را متوجه این مسئله نماید که اهل بیت)ع( چه چیزی از 

محبین و شیعیان خود می خواهند.
حجت الاسلام و المسلمین فرحزاد یادآور شد: یکی از بهترین درخواست هایی که ما 
می توانیم از اهل بیت)ع( داشته باشیم این است که همان حیات و ممات اهل بیت)ع( 

را برای خودمان بخواهیم.

اینکه  بیان  با  الرضا)ع(  خادم  هیئت  سخنران 
پیامبر)ص( حسین)ع( را زینت آسمان ها و زمین می 
داند گفت: ما نمی دانیم چه اسراری در وجود حسین 

بن علی)ع( است که او را در این جایگاه قرار داده است.
به گزارش روابط عمومی هیئت و کانون خادم الرضا)ع(، 
حجت الاسلام والمسلمین علی زند قزوینی، کارشناس 
عزاداری  بزرگ  مراسم  شب  سومین  در  دینی  مسائل 
دهه اول محرم هیئت خادم الرضا)ع( قم که در ورزشگاه 
شهید حیدریان این شهر برگزار شد، ضمن تسلیت این 
ایام اظهار کرد: همانطور که در شب گذشته گفته شد، 
امام حسین)ع( در دوران چهار سالگی بر محضر حضرت 
خاتم الانبیاء)ص( وارد شدند و پیامبر اکرم)ص( خطاب 

به ایشان فرمود: مرحباً بکَ یا اباعبدالله. 
وی افزود: آن کسی که این جمله را گفت کسی است 
که معلم انبیا و ملائکه بوده و در مقام عصمت قرار داردو 
این کنیه که پیغمبر خدا برای امام حسین)ع( به کار برده 

اند به سبب احترام به سیدالشهداست. 
این سخنران مذهبی یکی از ویژگی های مهم حضرت 
سیدالشهدا)ع( از منظر خاتم الانبیا)ص( را زینت آسمان 
ها و زمین ها عنوان کرد و گفت: پیامبر اکرم)ص( در 
زینة  یا  امام حسین)ع( می فرمایند:  به  ادامه خطاب 

السماوات و الأرضین. 
اساس  بر  را  عالم  متعال  خداوند  داشت:  بیان  وی 
تورات،  قرآن،  در  و  است  کرده  خلق  هفتگانه  طبقات 
انجیل و تمام کتب آسمانی در مورد خلقت خدا که شامل 
هفت طبق آسمانی و هفت طبق زمینی است، اتفاق 
نظر دارند و خداوند برای این آسمان ها و زمین ها زینتی 
قرار داده که بنا به فرموده پیامبر اسلام)ص( آن زینت 

حضرت سیدالشهدا)ع( است.
حجت الاسلام والمسلمین زند قزوینی اظهارداشت: 
پیامبر اکرم)ص( کسی است که به مقام معراج رسیده و 
آسمان ها و زمین ها را به طور کامل می شناسد؛ ایشان 
است که می فرماید حسین)ع( زینت آسمان ها و زمین 

هاست و ما نمی دانیم چه اسراری در وجود حسین بن 
علی)ع( است که او را در این جایگاه قرار داده است.

وی با اشاره به خاطره ای از مرحوم آیت الله العظمی 
گلپایگانی تصریح کرد: مرحوم آیت الله العظمی مرعشی 
به  الهی  مشیت  اما  بودند؛  دوره  هم  ایشان  با  نجفی 
صورتی رقم خورد که آیت الله مرعشی نجفی زودتر از 
آیت الله گلپایگانی از دنیا رفتند. آیت الله گلپایگانی در 
آن زمان برای زیارت امام رضا)ع( به مشهد مقدس رفته 
برای  نجفی  مرعشی  الله  آیت  فرزندان  گاه  آن  بودند. 
اقامه نماز میت از آیت الله گلپایگانی دعوت کردند اما 
ایشان فرمودند که من مشهد هستم، کسالت دارم و نمی 
توانم بیایم، ولی از همین راه دور برای ایشان دعا و طلب 

مغفرت خواهم کرد. 
سخنران هیئت خادم الرضا)ع( ادامه داد: شب چهلم 
گلپایگانی  الله  آیت  نجفی،  مرعشی  الله  آیت  ارتحال 
ایشان را در خواب دیدند و گفتند که از آیت الله نجفی 
پرسیده اند در عالم برزخ چه خبر است؟ ایشان پاسخ 
داده بود که »اینجا بعد از مرگ در عالم قبر و در عالم برزخ 

همه امور به دستان با کفایت حسین بن علی)ع( است«. 
وی تصریح کرد: امام حسین)ع( کسی است که امروز 
زنده  یادش  و  نام  همچنان  قرن  حدود ۱4  گذشت  با 
است و میلیون ها عاشق دلباخته در سراسر دنیا دارد 
و همین امر نشان و شاهدی بر زینت بودن ایشان برای 
اهل آسمان و زمین است و همه از وجودش و از محبتش 

لذت می برند. 
حجت الاسلام والمسلمین زند قزوینی در ادامه شرح 
مطرح  کعب  ابن  ابی  سوی  از  که  اشکالی  به  حدیث 
شد، پرداخت و افزود: وقتی پیامبر)ص( خطاب به امام 
حسین)ص( فرمود "ای زینت آسمان ها و زمین ها" ابی 
ابن کعب پرسید: ای پیغمبر خدا! با وجود شما چطور 
دیگری یعنی امام حسین)ع( زینت آسمان و زمین می 
شود؟ پیامبر اکرم)ص( در پاسخ به او فرمودند: به آن 
خدایی که منِ پیغمبر را به رسالت مبعوث کرد، سوگند، 
حسین ابن علی)ع( در آسمان بزرگتر، مشهورتر و معروف 

تر است تا در زمین! 
وی با اشاره به اینکه همه ما شیعیان پا در رکاب امام 
حسین)ع( هستیم، گفت: اهل سنت نیز ایشان را نوه 
پیغمبر خدا، عالم و شهیدی می دانند که نظیری ندارد 
و به همین سبب پای روضه او می آیند و کار حسین ابن 
علی)ع( جذب قلوب مستعده است و به این دلیل افراد 
متعددی از میان مسیحیان، یهودیان و سایر ادیان و آیین 

ها عاشق و شیفته امام حسین)ع( هستند. 
امام  محب  را  آسمان  اهل  قم  علمیه  حوزه  استاد 
که  داریم  روایات  در  اضافه کرد:  و  دانست  حسین)ع( 
فطرس مَلَک در زمان به دنیا آمدن این امام معصوم که 
بال و پرش شکسته بود، آمد و بالش را به قنداقه حسین 
ابن علی)ع( مالید و شفا پیدا کرد و در عالم برزخ و در عالم 

ملکوت همه می گویند "یا حسین)ع(". 
می  صادق)ع(  امام  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
فرمایند: در روز عاشورا همه آنچه که دیده می شود و همه 
آنچه که دیده نمی شود، برای امام حسین)ع( گریستند.

سخنران هیئت خادم الرضا)ع( مطرح کرد؛

علت معرفی امام حسین)ع( به زینت آسمان ها و زمین بودن

یک جوان نخبه قمی گفت: می توان با بهره گیری از انرژی های تجدیدپذیر، بهبود 
کیفیت زندگی شهروندان و کاهش وابستگی به منابع فسیلی را هم زمان محقّق کرد./ 
امروز نیمکت خورشیدی، نمونه بارزی از ترکیب علم و هنر برای ایجاد آینده پایدار و 
روشن است. نخبه یکی از مهم ترین ثروت های انسانی کشور است؛ بله، منابع طبیعی 
کشور مهم است، جایگاه های جغرافیایی مهم است، شکل اقلیمی مهم است، اینها 
همه  مهم است، امّا یکی از مهم ترین ها، وجود نخبه است؛ نخبه را ثروت عظیمی 
باید دانست. وقتی آن را ثروت عظیمی دانستیم، در تولیدش تلاش می کنیم، از 
دست دادنش را خسارت می شمریم و حتّی المقدور مانع می شویم از اینکه این از 
دست برود و با او رفتار کریمانه خواهیم داشت؛ وقتی فهمیدیم ثروت باعظمت و 
مهمّی است، رفتار ما هم با او به همین تناسب شکل خواهد گرفت.« این جملات، 
بخشی از بیانات ارزشمند رهبر عزیز انقلاب در دیدار با نخبگان و استعدادهای برتر 
تحصیلی در مهرماه ۱4۰۱ است. بحمدالله و به برکت انقلاب شکوهمند اسلامی، 
امروز میهن ما، مملو از جوانان دانا، فهیم، بابصیرت و نخبه است که هر کدام باور دارند 
با توکل به خدای متعال و اعتمادبه نفس، به راحتی می توانند آیندهٔ کشور اسلامی مان 
را تأمین کنند.سوژه امروز خبرگزاری فارس، جوان نخبه قمی است که با تلاش و 
ابتکار، سازنده اولین نیمکت آفتابی در کشور شده است.گفتگوی خواندنی و جالب 

خبرنگار خبرگزاری فارس را ا این جوان قمی، اینجا بخوانید.
لطفا خودتان را معرفی کنید.

مکانیک  مهندسی  رشته  کارشناسی  مقطع  دانشجوی  علیجانی  مهدی  من 
دانشگاه قم هستم.

لطفا از اختراعی که اخیرا داشته اید، توضیحاتی بفرمائید.
بله. ما خدا را شکر نیمکتی تولید کردیم که نیرو و انرژی خود را از خورشید تأمین 
می کند و نام آن را نیمکت خورشیدی گذاشتیم. از صفر تا ۱۰۰ مراحل ساخت این 
نیمکت را بنده به کمک پدرم در کارگاه خودمان انجام دادیم؛ یعنی ایده محصول، 
طراحی اولیه، طراحی دقیق، ساخت بدنه، مونتاژ سیستم الکترونیکی، راه اندازی و 

نصب را خودمان دو نفری و با هزینه شخصی انجام دادیم.
نیمکت خورشیدی چه قابلیت هایی دارد و در کدام فصل سال، بیشتر مورد 

استفاده قرار می گیرد؟
این نیمکت که با استفاده از پنل های خورشیدی کار می کند، نه تنها مکانی راحت 
برای استراحت شهروندان فراهم می آورد؛ بلکه امکانات متنوّعی همچون: شارژ 
دستگاه های الکترونیکی به دو صورت معمولی و سریع و نیز روشنایی در طول شب 
به شعاع ۳ متر را نیز ارائه می دهد. همچنین توانایی ذخیره انرژی به مدت ۳ روز را 
دارا می باشد که در صورت وضعیت بد آب و هوایی، نیمکت می تواند از آن استفاده 
کند. از دیگر ویژگی های این نیمکت خورشیدی، وجود سیستم هوشمندی است که 
امکان شارژ تلفن های همراه و تبلت ها را به کاربران می دهد. این ویژگی باعث می 
شود تا در زمان استراحت، افراد بتوانند از انرژی پاک و رایگان خورشیدی استفاده 

کنند و دستگاه های خود را شارژ نمایند. این ایده، با توجه به فراوانی نور خورشید 
در بیشتر روزهای سال در کشور و از طرفی کمبود انرژی الکتریکی به ویژه در فصل 

تابستان انجام شده است.
چقدر عالی! معمولًا طرح ها و پروژه های این چنینی، مورد حمایت دولت یا 

بخش خصوصی قرار می گیرد، از ایده شما هم حمایت شده است؟
خیر، متأسفانه تا الآن که با هم گفتگو می کنیم، هیچ هزینه یا حمایتی از سَمت 
دانشگاه یا ارگان و سازمانی از ما نشده است.گفتید ساخت این پروژه، به اتفاق پدر 
شما انجام شد. غیر از ایشان، چه افراد دیگری در این مسیر، شما را یاری کردند؟ در 
حقیقت پروژه نیمکت خورشیدی، عنوان پروژه پایانی دوره کارشناسی بنده بود که 
با راهنمایی استاد مصطفی میرزایی انجام شد و مقابل دانشکده فنی و مهندسی 
هم نصب و مورداستفاده عموم افراد قرار گرفت. در اینجا بر خود لازم می دانم اولا 
از پدر عزیزم و ثانیاً استاد میرزایی و همین طور تمام کسانی که به نوعی مشوّق من 
بودند تا این پروژه به ثمر بنشیند، قدردانی کنم.شما مبتکر نیمکت خورشیدی 
هستید، از نظر شما با این ابتکار، چه مسئله ای از مسائل و مشکلات جامعه را 
برطرف کرده اید؟درست نیست از خودم تعریف کنم؛ اما بنده با طراحی و ساخت 
نیمکت خورشیدی، گامی بزرگ در جهت بهره برداری از انرژی های تجدیدپذیر در 
فضاهای عمومی برداشته ام. در حقیقت با این ابتکار، نشان داده شد که چگونه 
می توان با بهره گیری از انرژی های تجدیدپذیر، بهبود کیفیت زندگی شهروندان و 
کاهش وابستگی به منابع فسیلی را هم زمان محقّق کرد. امروز نیمکت خورشیدی 

را می توان نمونه بارزی از ترکیب علم و هنر برای ایجاد آینده پایدار و روشن دانست.
نیمکت  این  از  استفاده  آیندهٔ  ایرانی،  نخبه  جوان  یک  به عنوان  شما   

خورشیدی را چطور می بینید؟
به نظر من، این نیمکت با طراحی زیبا و ارگونومیک که دارد، می تواند به یکی از 
جذّاب ترین و مفیدترین اِلمان های شهری تبدیل شود. این سازه، با تبدیل انرژی 
خورشیدی به برق، کاملًا خودکفا عمل می کند و نیازی به اتّصال به شبکه برق 
شهری ندارد. به راحتی در پارک ها، مراکز خرید، فضاهای عمومی و نیز دانشگاه ها 
و مراکز آموزشی نصب می شود و می تواند به عنوان یک منبع انرژی پاک و پایدار، 

مورداستفاده شهروندان ایرانی قرار گیرند.

توسط جوان نخبه قمی انجام شد؛

ساخت اولین نیمکت خورشیدی 

حجت الاسلام والمسلمین فرحزاد:

توسل به اهل بیت)ع( تنها راه نجات از دام شیاطین است
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رییس اتاق بازرگانی تهران: 

تشدید چالش کمبود سرمایه 
در گردش بنگاه ها 

به گفته رییس اتاق بازرگانی تهران کمبود سرمایه در گردش بزرگ ترین مشکل 
کنونی واحد های تولیدی است و در این شرایط خالص، رشد تسهیلات اعطایی 
به بنگاه ها در سال ۱4۰۲ نسبت به سال ۱4۰۲ بیش تر از ۲۰ درصد منفی بوده 

است. 
بازرگانی تهران در هفدهمین جلسه هیات  اتاق  محمود نجفی عرب، رییس 
نمایندگان اتاق تهران گفت: انتخابات پرشوری را پست سر گذاشتیم و همکاران 
ما در اتاق های بازرگانی ایران و تهران در این دوره از انتخابات ریاست جمهوری 
برخلاف دوره های پیشین فعال بودند و چه در زمینه  تولید محتوا برای کاندیداها 
و چه کمک های اقتصادی که برای انجام تبلیغات کاندیداها نیاز بود فعال بودند 

بنابراین این دوره دوره ای استثنایی بود.
وی افزود: آقای دکتر پزشکیان هم انتخاب شدند و ما هم تبریک می گوییم 
خدمت ایشان و امیدواریم چالش های پیش رو را با انتصابات به جای ایشان پشت 
سر بگذاریم و همان طور که ایشان فرمودند نظرات بخش خصوصی در انتصاباتشان 

به کار گرفته می شود و اتاق تهران هم در این زمینه در حال فعالیت است.
از انتخابات تلاش کردیم نیازمندی های  اتاق تهران یادآور شد: پیش  رییس 
بخش خصوصی را به اطلاع آقای پزشکیان برسانیم و ایشان در مناظرات هم به این 
موضوعات اشاره کردند و ما هم در تلاشیم در تعیین وزرا و برنامه های آنها با دولت 

همکاری داشته باشیم.
نجفی عرب در ادامه به موضوعات اقتصادی کشور پرداخت و گفت: سهم بخش 
صنعت و معدن بنا بر اعلام بانک مرکزی از تولید ناخالص داخلی کشور در سال 
۱4۰۱ برابر با ۱6.۲ درصد بوده و در ۹ ماهه ۱4۰۲ به ۱۵.۵ درصد کاهش یافته 

است باید دلایل این کاهش بررسی و از ادامه این وضع جلوگیری شود.
مشکل  ترین  بزرگ  گردش  در  سرمایه  کمبود  مشکل  امروز  کرد:  تصریح  وی 
واحد های تولیدی است و چنانچه در گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی مشهد 
آمده وزیر صمت به شورای پول و اعتبار نسبت به کمبود نقدینگی واحد های تولیدی  
هشدار داده و اعلام کرده که این مشکل حاد شده است و پدیده ای که امروز بنگاه 
ها را بیش از هر چیز رنج می دهد بی توجهی به مشکل کمبود سرمایه در گردش 

واحد های تولیدی است.
رییس اتاق تهران یادآور شد: ارزیابی سازمان صمت استان کرمان در مورد شرایط 
واحد های تولیدی مستقر در این استان نشان می دهد حدود ۳4درصد از واحد های 
استان با ظرفیت بالاتر از ۵۰درصد مشغول هستند و 4۸درصد واحدهای استان 
نیمه فعال و حدود ۱۸ درصد راکد و غیرفعال هستند که بیشتر مشکلات این واحدها 
برآمده از کمبود نقدینگی است. همچنین پژوهش انجام شده توسط پژوهشگاه 
علوم انسانی و مطالعات اجتماعی جهاد دانشگاهی از بیش از 4۳ هزار و 6۱۵ واحد 
اقتصادی حاکی از آن است که از نظر ۳۹.۷ درصد واحد ها بزرگ ترین عامل پیش 

روی واحدها تامین مالی بوده است. 
وی ادامه داد: تامین مالی در کشور در گذشته از طریق بازار پولی، اعتبارات بانک 
ها، بازار سرمایه و جذب سرمایه از خارج انجام می شد اما آمارهای بازار سرمایه طبق 
اعلام بانک مرکزی در ۹ ماهه اول سال گذشته نشانگر آن است که میزان خروج 
سرمایه به میزان قابل توجهی بیشتر از سرمایه جذب شده بوده است و حساب 
خالص سرمایه به رقم منفی ۲۰ میلیارد دلار برسد این در حالی است که رشد تامین 

سرمایه از طریق بازار سرمایه در حدود ۳۸ درصد با توجه به نرخ تورم بوده است.
 

با اجرای طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی صورت گرفت ؛

توزیع یک میلیون و ۶۰۰ تن مواد غذایی
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به توزیع 
۱۵۹ میلیون بسته غذایی با اجرای طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی از نیمه بهمن 
ماه ۱4۰۲ تا اردیبهشت ماه امسال، گفت: در این طرح بیش از یک میلیون و 6۰۰ 

هزار تن مواد غذایی در مدت سه ماه توزیع شد. 
علیرضا عسگریان  روز یکشنبه در نشست خبری با عنوان »دولت مردمی، رفاه 
اجتماعی و آینده نظام بازنشستگی در ایران« عملکرد سه ساله وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی را در حوزه های رفاه اجتماعی و طرح های حمایتی از جمله طرح 
کالابرگ الکترونیکی، طرح یسنا و وضعیت صندوق های بازنشستگی را تشریح و 
تبیین کرد. وی گفت: در دولت سیزدهم به معیشت مردم توجه ویژه ای می شد و 
امیدوارم دولت چهاردهم در همین مسیر حرکت کند و آن را ارتقا دهد. مهم ترین 
طرح دولت سیزدهم »کالابرگ الکترونیکی« بود که به واسطه آن شبکه اعتبار شکل 
گرفت. تا امروز این طرح سه دستور کلی داشته است که یکی از آنها طرح کالابرگ 
است. معاون رفاه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: زیرساخت کالابرگ 
الکترونیکی باید به گونه ای بود که می توانست این طرح را اجرا کند. در نوبت اول 
این طرح در یک استان و پس از آن سه استان و در نهایت در گستره کشور اجرا شد. 
برای این طرح مشوق های زیادی در نظر گرفته شد که از ۸۰ هزار تومان آغاز و به 

۲۲۰ هزار تومان رسید.
کالابرگ  فجرانه«  برای »طرح  تومانی  هزار  داد: مشوق ۲۲۰  ادامه  عسگریان 
الکترونیکی بهمن ماه سال گذشته و همزمان با سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران اجرا شد که از یک دهک درآمدی آغاز شد و به هفت دهک ارتقا پیدا کرد و 6۱ 

میلیون نفر از جمعیت کشور را پوشش داد.
وی افزود: میزان استقبال از طرح فجرانه بیش از ۸6 درصد بود و این استقبال 
بسیار عجیبی نسبت به قبل از طرح بود. سه دهک اول درآمدی جامعه ۹۰ درصد 
از این طرح استقبال کردند که بی نظیر بود. این استقبال باعث تقویت سیستم 
زیرساختی داشت و مردم توانستند بدون مشکل خریدهای خود را انجام بدهند، 
البته در ابتدای طرح مشکلاتی وجود داشت که آنها را سه روزه رفع کردیم. معاون 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: دستاوردهای این طرح باعث 
شد بیش از یک میلیون و 6۰۰ هزار تن مواد غذایی در مدت سه ماه جابه جا شد و 
کمبودی را در این خصوص نداشتیم که نشان می داد امنیت کشور در حوزه غذایی 
بسیار بالا است. در سبد غذایی ۱۱ قلم کالا از جمله گوشت منجمد وجود داشت 
که گوشت گرم به ان اضافه و نیز توزیع شد. عسگریان اعلام کرد: با اجرای »طرح 
فجرانه« کالابرگ الکترونیکی ۱۵۹ میلیون بسته غذایی توزیع شد که یک دستاورد 
است.  وی تصریح کرد: طرح دیگری که اجرا شد، امنیت غذایی کودکان بود و برای 
مشمولان این طرح در سه دهک اول یک میلیون تومان و در دهک های بعدی 
6۰۰ هزار تومان یارانه تشویقی برای سرپرستان خانوار واریز شد؛ در ابتدا ۱۳۲ هزار 
کودک شناسایی شده بود، اما امسال ۱6۷ هزار کودک مشمول این طرح هستند.

معاون وزیر نفت خبر داد: 

آغاز تولید بنزین در پالایشگاه 
ال پالیتوی ونزوئلا 

در  اکنون  گفت:  نفتی  فراورده های  پخش  و  پالایش  ملی  شرکت  عامل  مدیر 
پالایشگاه ال پالیتو ونزوئلا از کاتالیست ایرانی استفاده می شود و تولید بنزین را در 

این پالایشگاه آغاز کرده ایم. 
جلیل سالاری در همایش انتقال فناوری و تولید بومی کاتالیست های پالایشی، 
پتروشیمی و گازی اظهارداشت: در دهه ۷۰ به کاتالیست نیاز داشتیم ولی به دلیل 
تحریم برای دسترسی به آن با مشکل مواجه بودیم، سالها تغییر و توسعه داشتیم 
اما اتفاقی در این حوزه نیفتاد. وی افزود: برای همکاری با شرکت های هندی نیز 
ورود کردیم تا در تامین سوخت مشکلی نداشته باشیم. مدیر عامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فراورده های نفتی با بیان اینکه شرایط تحریم کمک کرد بتوانیم 
برای واحدهای پالایشی کاتالیست تولید کنیم، گفت: در سال ۹۱ برای استفاده 
از کاتالیست چین در حوزه الفین مشکل داشتیم اما اکنون خودمان تولید کرده 
و چالش تامین از خارجی ها برطرف شد. وی با بیان اینکه واحدهایی که تولید 
نفتا می کردند اکنون  تولید بنزین دارند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر به حدی 
رسیده ایم که می توانیم صادرات کاتالیست داشته باشیم. سالاری بیان داشت: 
اکنون در پالایشگاه ال پالیتو ونزوئلا از کاتالیست ایرانی استفاده می شود و تولید 

بنزین را در این پالایشگاه آغاز کرده ایم.

»ایمان «گزارش می دهد؛

تصمیم سخت پزشکیان برای  انتخاب تیم اقتصادی دولت
اوضاع اقتصاد ایران تا حدی نگران کننده است که در روزهای سخت رییس 
جمهور منتخب برای انتخاب اعضای کابینه، این فعالان اقتصادی هستند که 
بیش از هر زمان دیگری، در تکاپو برای معرفی چهره هایی هستند که علاوه 
بر سلامت و اشراف کامل در حرفه تخصصی خود در حوزه اقتصاد، کارنامه ای 
درخشان را نیز در دوران تصدی وزارت یا مناصب دولتی به جای گذاشته اند، اما 
با همه این تلاش ها به صراحت باید گفت که آقای پزشکیان، همه ما همچون 

شما، »نگرانیم«. 
قتصاد ایران روزهای سختی را می گذراند. سال های متوالی است که به دلیل 
شدت گرفتن تحریم ها از یک سو و تحریم های داخلی وضع شده از سوی 
دستگاههای دولتی از سوی دیگر، اقتصاد روی خوش ندیده است؛ هر چند 
برخی تلاش هایی در راستای کنترل نقدینگی و کاهش تورم صورت گرفته؛ اما 
به هر حال عمق آسیب به اقتصاد ایران به اندازه ای زیاد شده است که باید با یک 
جراحی عمیق و البته دردناک با یک تیم اقتصادی قوی به دنبال بهبود نسبی و 

جلوگیری از گسترش زخم های بیشتر برای آن بود.
آقای پزشکیان، ما هم »نگرانیم«

با انتخاب مسعود پزشکیان به عنوان رییس جمهوری اسلامی ایران، اگرچه 
امیدها میان تجار و فعالان اقتصادی برای حاکم شدن عقلانیت در تصمیم 
گیری های مهم عرصه اقتصادی از تغییر سیاست های ارزی گرفته تا توجه 
ویژه به وضعیت نامساعد صادرات محصولات معدنی و صنعتی بالا رفته است، 
اما همچنان نگرانی از انتخاب اعضای کابینه به خصوص تیم اقتصادی یکی از 

دغدغه های آنها به شمار می رود
مستند سوم پزشکیان که به روایت پرویز پرستویی در ایام انتخابات مقابل چشم 
مردم قرار گرفت دقیقا این عنوان را داشت: »نگرانم« و حالا بسیاری از فعالان 
اقتصادی هم دقیقا همین حس و حال را دارند و نگران کابینه ای هستند که 
این روزها او باید برای معرفی تیمش به مجلس، به جمع بندی برسد. آنها نگران 
افرادی هستند که بدون تجربه، دانش و تخصص کافی در برهه های مختلف در 
مسند وزارت یا مسئولیت های مهم اقتصادی قرار گرفته اند و ضربه ای کاراتر از 

تحریم به بدنه اقتصاد نحیف ایران وارد کردند.
روانه  افرادی  بار هم،  این  آن هستند که  نگران  اقتصادی  فعالان  واقع،  در 
کابینه اقتصادی مسعود پزشکیان شوند که بدون درس گرفتن از تجربیات 
گذشته و سیاستگذاری ها و ریل گذاری های غلط گذشته، مجدد در ریل غلط 
سیاستگذاری قرار گیرند و همان مسیر گذشته را بروند و آسیب را بیشتر کنند؛ 

چراکه دیگر تابی برای مقاومت در برخی از بخش های اقتصادی وجود ندارد.
آیا باز هم تصمیمات غلط از کارتابل وزرا بیرون می آید؟

سالهای متوالی است که اقتصاد ایران، درست از این نقطه آسیب دیده که 
سیاست های غلط و تجربه شده گذشته، از کارتابل وزرا و هیات دولت بیرون 
آمده و تیم اقتصادی پای آن ایستاده اند که حتی حاضر نشده اند که یکبار هم 
که شده، از گذشته همتایان خود در دولتهای پیشین درس بگیرند و طرحی 
را نشان می دهد که دامنه  بیشتر خود  این موضوع در جایی  نو دراندازند. 

تصمیمات و سیاست ها، تمامی طیف های جامعه و اقتصاد را در برمی گیرد و 
کوچکترین خطایی، آسیب های بزرگی را به جای می گذارد.

نمونه آن، مجموعه سیاست های ارزی است که از سال ۹۷ به بعد مدام تکرار 
شده و همه هم به خوبی می دانند که مجموعه این سیاستها، راه اقتصاد را به 
ترکستان می برد؛ به خصوص اینکه با چند تصمیم غلط دیگر در دولت سیزدهم، 
باز هم بر عمق زخم های عمیق سیاست های غلط ارزی بر پیکر اقتصاد ایران، 
اضافه شد و بازیگران اصلی این عرصه از بازار ارز به عناوین مختلف کنار گذاشته 
شدند، از کمرنگ کردن و تا حدودی توقف نقش آفرینی صرافی های غیربانکی 
گرفته تا مجموعه سیاست های غلط ارزی که منجر به حذف طیف وسیعی از 

صادرکنندگان از پروسه ارزآوری برای کشور شد.
از تداوم اجرای سیاست های غلط ارزی تا ناترازی انرژی 

کمتر کسی سیاست های غلط ارزی سال ۹۷ به بعد که منجر به کاهش 
صادرات غیرنفتی علیرغم کاهش شدید ارزش پول ملی گردید را از یاد برده 
است؛ همان موضوعی که سیاستگذار در دولت سیزدهم نخواست حرف بخش 
خصوصی را بشنود و علیرغم اینکه در برهه ای کوتاه در اوایل دولت از آن برگشت 
و آثار مثبت آن را دید، اما حاضر نشد که ادامه مسیر دهد و همان شیوه درست 
که اتفاقا منجر به افزایش صادرات غیرنفتی در سال اول دولت سیزدهم شد را 
ادامه دهد؛ پس سیاستگذار به عقب برگشت و مجدد همان اتفاقات ناگوار و 

بخشنامه های ناکارآمد را در عرصه بازگشت ارز صادراتی و رفع تعهد ارزی رقم 
زد و روز از نو روزی از نو.

اما این تنها مشکل در اقتصاد ایران نبود. عدم سرمایه گذاری ها در بخش 
انرژی و ورود ناموفق برخی بخش های خصوصی به عرصه سرمایه گذاری در 
صنعت برق به دلیل سیاستگذاری های دولت، به این ناترازی افزود؛ همان 
ناترازی که در بخش گاز هم به خوبی دیده شد و ثمره آن، قطع گاز واحدهای 
صنایع در زمستان و قطع برق آنها در تابستان و ناچار کردن تولیدکنندگان به 
حذف حداقل 4 ماه از سال از برنامه تولید خود بود؛ هر چند که به آنها برنامه 
هایی داده شد تا تعمیرات خود را به این ماهها منتقل کنند؛ اما آسیب های 
حاشیه ای که این تصمیمات به وجود آورد، لطمات زیادی را به بخش های 

صنعتی و معدنی کشور وارد کرد.
از سوی دیگر، وضعیت ناگوار بورس در دو سال گذشته به دلیل سیاست 
های غلط پولی و ارزی کشور را نیز نباید فراموش کرد، بازاری که از آن به عنوان 
دماسنج اقتصاد ایران یاد می کنند و همگان بر این باورند که هر تصمیمی 
چه درست و چه غلط در عرصه اقتصادی گرفته شود، آثار مثبت یا منفی آن را 
در صنایع بورسی به جای خواهد گذاشت و از آنجا که بسیاری از بخش های 
اقتصادی بزرگ کشور که جهت ساز و جریان ساز در درآمدهای پولی و ارزی 
هستند، در بازار سرمایه فعالیت می کنند، هر تصمیم غلط دولت، یک ضربه 
بر پیکره آنها زده و این صنایع را با مشکلات عدیده مواجه کرده است؛ هر چند 

سهامداران خرد را هم نباید از یاد برد.
در واقع، مجموعه سیاست های بانک مرکزی در حوزه پولی و ارزی منجر به 
شکل گیری چنین فضایی گردید. کمتر کسی تصمیم اخیر بانک مرکزی برای 
افزایش نرخ سود بانکی به ۳۰ درصد را از یاد برده است؛ همان تصمیمی که 
منجر به بر هم زدن بورس و البته بالا رفتن شدید نرخ سود بین بانکی و اوراق 
خزانه اسلامی گردید. تصمیمی که بر تامین مالی بنگاههای اقتصادی سایه 
سنگینی افکند و مشکلات عدیده ای را برای بسیاری از بنگاهها و فعالان 

اقتصادی و حتی سهامداران خرد و کلان ایجاد نمود.
در این میان البته نباید مشکلات مالیاتی، بیمه ای و تامین اجتماعی را هم 
از یاد برد؛ همان دستورات خلق الساعه و متعددی که فضای اقتصاد ایران را 
برای بسیاری از فعالان اقتصادی نامساعد کرد و برخی عطای تولید و تجارت را 
به لقای آن ترجیح دادند. از تصمیمات مرتبط با عدم استرداد مالیات بر ارزش 
افزوده تا بخشنامه های ناموزون ورود موقت و رفع تعهد ارزی آن گرفته تا وضع 
عوارض صادراتی و عطف به ماسبق کردن بسیاری از بخشنامه هایی که تولید و 

تجارت را تحت الشعاع خود قرار می دهد.
اینجا است که باید گفت: آقای پزشکیان، ما هم نگرانیم. نگران تیم اقتصادی 
ناکارآمدی که بیش از تحریم های خارجی به اقتصاد ایران لطمه بزند و نگران 
تفکری که بخش خصوصی و استفاده از نظرات کارآمد و کارای آن را به رسمیت 
نشناسد و حرف فعالان اقتصادی را به عنوان مشاوران امین خود، نشنود و راه 

خود را برود.

قیمت چهارکیلو میوه بیشتر از دستمزد 2.۵ روزِ کارگران؛ 

سبدِ بابا »میوه« ندارد! 
گزارش: نسرین هزاره مقدم

کارگر حداقل بگیر باید ۲.6 روز کار کند و هیچ چیزِ دیگر 
ارزان ترین  با  آنهم  تابستانی  میوه  کیلو   4 بتواند  تا  نخرد 

قیمت های موجود در بازار خریداری کند و به خانه ببرد. 
به گزارش ایلنا، خبر ساده است: »میوه ها« رکوردداران تورم 
خوراکی ها در پایان خرداد؛ داده های رسمی نشان می دهد 
تورم میوه ها و به طور مشخص مرکبات در بهار امسال بی سابقه 
بوده است؛ قیمت های رسمی بازار میوه و تره بار نیز گواه 
دیگری برای اثبات این ادعاست که میوه های تابستانی در 

سبد خرید دهک های کم درآمد، جایی ندارند.
 تورم ماهانه کالاهای خوراکی در خردادماه ۱4۰۳ نشان 
می دهد میانگین قیمت کالاهای خوراکی در خرداد امسال 
نسبت به اردیبهشت حدود 4.۳ درصد رشد کرده است. در 
این میان، قیمت میوه ها و مرکبات با فاصله ی زیادی از سایر 
کالاهای خوراکی، در حال پیشتازی ست و مرزهای نرخ های 

نجومی را جابجا کرده است.
تورم ماهانه میوه ها و قیمت های روز

در خرداد، برخی از کالاهای خوراکی  حتی تا بیش از ۳۰ 
درصد تورم ماهانه را تجربه کرده اند. دو کالای خوراکی که 
بیشترین تورم ماهانه را در خردادماه تجربه کرده اند عبارتند از 
»پرتقال« و »لیمو ترش«. تورم ماهانه »پرتقال« در خردادماه 
امسال ۳۲.۵ درصد و تورم ماهانه »لیمو ترش« در این ماه 
معادل ۲۱.۳ درصد بوده است. به عبارتی در این ماه مرکبات 
اردیبهشت  به  نسبت  را  قیمت  افزایش  از ۲۰ درصد  بیش 

داشته اند.
اما قطار تندرویِ قیمت ها در پایان بهار متوقف نشده است؛ 
گران تر  بازهم  میوه ها  تیرماه،  از  شده  سپری  روزهای  در 
شده اند به گونه ای که یک سبد ساده  از میوه های تابستانی 
قیمتی فضایی پیدا کرده است. بد نیست نگاهی به قیمت 

میوه ها در ۱۷ تیرماه بیندازیم.
در هفدهم تیر، قیمت برخی از میوه ها در مناطق مرکزی 
و پایین پایتخت به این ترتیب بوده است: هر کیلو گرم انجیر 
سیاه ۲۹۸، آلو زرد و سیاه ۹۸ تا ۱۲۰، انگور عسگری ۱۱۸ تا 
۱۹۸، سیب گلاب ۷۵ تا ۱4۸، گیلاس ۱4۸ تا ۱6۸، توت 
فرنگی ۱۸۸، زردآلو 6۸ تا ۱۹۸، هلو ۵۵ تا ۹۸، گلابی 4۰۰، 
پرتقال جنگلی ۷۹، شلیل ۷۱ تا ۹۸ و آلبالو ۷۹ تا ۱۲۵ تومان 

است. در بازار میوه های آبدار هر کیلو گرم هندوانه بین ۱۵ تا 
۲۲.۸۰۰، خربزه 4۹ و جانا 44.۸۰۰ تومان قیمت گذاری 
شده است. در بازار میوه های وارداتی هم موز هر کیلو گرم 
۷۵.۸۰۰ تا ۸۹.۸۰۰، انبه ۱۱۵ تا ۱۹۸ و ۲۰۰ گرم بلوبری 

۱۳۰ تا ۳۰۰ هزار تومان به فروش می رسد.
پول چهار کیلو میوه بیشتر از دستمزد ۲.۵ روز یک کارگر!

نگاهی به قیمت های چند صد هزار تومانی اثبات می کند 
که کارگران به خصوص حداقل بگیران که در پرداخت اجاره 
میوه  خرید  توان  درمانده اند،  مرغ  تخم  و  نان  پول  و  خانه 
ندارند؛ میوه های تابستانی برای پولدارها و بالانشین هاست و 

فرودستان حتی از میوه های فصل محرومند.
دستمزد روزانه یک کارگر حداقل بگیر در سال جاری، ۲۳۸ 
هزار تومان است که با الحاق تمام متعلقات و مزایای مزدی در 
هر روز به زحمت به ۲۵۰ هزار تومان می رسد؛ بیایید فرض 
کنیم یک کارگر وقتی خسته و غمناک از سر کار به خانه 
برمی گردد، تصمیم می گیرد یک سبد کوچک از میوه های 
کیلو  یک  فقط  سبد  این  بخرد؛  فرزندانش  برای  تابستانی 
انجیر، یک کیلو آلوزرد، یک کیلو گیلاس و در نهایت یک کیلو 
انگور است؛ او اگر از ارزان ترین نقاط شهر خرید کند، برای 

یک سبد چهارکیلویی از میوه های فصل باید حداقل 66۲ 
هزار تومان بپردازد! که این رقم ۲.6 برابر دستمزد روزانه این 
کارگر است؛ در واقع کارگر حداقل بگیر باید ۲.6 روز کار کند 
و هیچ چیزِ دیگر نخرد تا بتواند 4 کیلو میوه تابستانی آنهم با 
ارزان ترین قیمت های موجود در بازار خریداری کند و به خانه 

ببرد.
همه جا همین است
فقر غذایی سنگین

اعداد این معادله نشان می دهد که بازگشت این کارگر با 
دست پُر به خانه ممکن نیست؛ »بابا میوه ندارد«. فرزندان 
کارگران در انتظار اینکه پدر با سبد پُر از میوه به خانه برگردد، 
نیستند؛ نهایت چیزی که در سراسر تابستان داغ نصیب شان 

می شود، هندوانه یا خربزه است، فقط همین....
و این شرایط فقط مختص تهران نیست؛ کارگران در همه 
طور  به  و  خانوار  خوراکی  نیازهای  تامین  در  کشور  جای 
رئیس  عزتی،  حسن  ناتوانند؛  فصل  میوه های  مشخص 
انجمن صنفی کارگران ساختمانی بانه در استان کردستان، 
در این زمینه می گوید: امسال کارگران ساختمانی یا فصلی 
در شهرستان بانه نسبت به سال گذشته در وضعیت معیشتی 

تاسف بارتری به سر می برند؛ یک کارگر ساختمانی به سختی 
می تواند در هفته دو روز کار پیدا کند که مجموع دستمزدِ دو 
روز کارش نهایت به یک میلیون و دویست یا یک میلیون و 
سیصد هزار تومان می رسد و تمام هفته را باید با همین پول 
سرکند؛ پس درنتیجه در سبد خرید فقط ضروریات می گنجد 

و بس....
 عزتی اضافه می کند: به علت افت شدید ساخت و ساز، 
بانه و تورم هرروزه، شاهد  بسته شدنِ مرزها در شهرستان 
کاهش قدرت خرید کارگران فصلی هستیم؛ یک خانواده 
کارگری ساختمانی به زحمت می تواند در هفته دو بار میوه 
چند  درجه  بلکه  یک  درجه  نه  که  میوه هایی  آنهم   بخرد، 

هستند.
روزانه، سلامت  از سبد خرید  و صیفی جات  میوه  حذف 
طبقه ی کارگر را در معرض خطر قرار داده، این خطرِ جدی 
نادیده گرفته می شود چون حیاتِ جریان اصلی در سپهر 
سیاسی بی توجه به وضع ناگوار معاش کارگران ادامه دارد. 
فرامرز توفیقی، فعال کارگری، در این رابطه می گوید: یکی از 
عوامل تاثیرگذار در سلامت، مصرف مواد غذایی مورد نیاز و 
مغذی ست که میوه ها و سبزیجات، در صدر جدول نیازها قرار 
دارند. متاسفانه با گران شدن وحشتناک میوه ها و سبزیجات، 

این اقلام از سبد غذایی کارگران حذف شده اند.
تامین هزینه های مسکن  آنجاییکه  از  اضافه می کند:  او 
و اقلام ساده خوراکی به کارگران فشار آورده، خانواده های 
نتیجه ای  ارزان خری  و  آورده اند  روی  ارزان خری  به  کارگری 
جز ناتوانی های جسمی و روحی ندارد. در سال های اخیر، 
قابلیت های جسمی و روحی طبقه ی کارگر افول کرده است. 
این شرایط بغرنج، تبعات دردناک کم ندارد؛ کاهش نرخ زاد 
و ولد، پایین آمدن بهره وری و رشد حوادث مرگبار شغلی، از 

نتایج تلخِ همین شرایط است.
از سال های ابتدای دهه ۹۰ شمسی، به دنبالِ در پیش 
بودجه ای،  انقباضات  و  ارزی  شوک درمانی های  گرفتن 
کالاهای خوراکی در صف خروج از سبد خرید طبقه کارگر 
قرار گرفتند؛ اول، گوشت قرمز، آجیل و خشکبار، بعد مرغ 
و ماهی و حالا میوه ها و سبزیجات. در طول حدود ۱۰ سال، 
یک سبد خرید مغذی و آکنده از کالاهای گوناگون، آن چنان 
کوچک شده که امروز جز نان خالی و تخم مرغ و چند کیلو 

سیب زمینی چیزی در آن نمی گنجد!

مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران گفت: تلاش دیپلماتیک در 
حوزه ارتباط بیشتر با چین تا حد زیادی در زمینه افزایش صادرات نفت نقش 

داشته و موثر بوده است. 
محسن قمصری در گفت وگویی در ارزیابی اظهاراتی مبنی بر افزایش مقاصد 
صادراتی نفت ایران از جمله کشورهای اروپایی و ترکیه گفت: اطلاعات صادرات 
نفت در دسترس نیست اما واقعیت این است که اگر گفته می شود ما اکنون به ۱۷ 
کشور صادرات نفت داریم باید دلایل و شواهد آن هم مشهود باشد، در هر حال 
ما نمی توانیم ارقام و مقاصد صادراتی که اکنون اعلام می شود را تائید و تکذیب 

کنیم.
وی افزود: کلا قابل انکار نیست که شرایط صادراتی کشور نسبت به اوایل دولت 
شهید رئیسی بهتر شده و از حدود ۵۰۰ هزار بشکه صادرات نفت به بیش از یک 
میلیون بشکه در روز رسیده اند، در مجموع اوضاع صادرات نسبت به اوایل دولت 
فعلی بهتر است، اما اینکه می توانیم به کشور دیگری غیر از چین صادر کنیم 
نیاز به زیرساخت های متعددی دارد که وجود ندارد. مدیر پیشین امور بین الملل 
شرکت ملی نفت ایران گفت: باید شرایط لازم فراهم شود که این کار انجام و 
مشتریان و مقاصد صادرات نفت تغییر و بهبود پیدا کند، عمدتا باید شرایط مالی 
فراهم شود، اگر محموله در جایی بفروش می رسد سیستم های بانکی کشور باید 
بتوانند امکان نقل و انتقالات مالی را فراهم کنند که اکنون سیستم مالی از این 

کار عاجز است. وی خاطرنشان کرد: برای اجرای معاملات نفت در سطح دنیا 
نیاز به قراردادهای بیمه و پوشش ریسک، کانال های بانکی و حمل ونقل به  عنوان 
ابزار اصلی لجستیک و پشتیبانی تکمیل کننده ابزارهای مورد نیاز معاملات داریم 

که فعلا مهیا نیست.
قمصری تاکید کرد: دیپلماسی خارجی و روابط دیپلماتیک مواردی است 
که می تواند به روند صادرات نفت کمک کند اگر زیرساخت فراهم شود امکان 
صادرات به کشورهایی غیر از چین از جمله کشورهای اروپایی نیز می تواند؛ 

فراهم شود.
وی دلیل افزایش صادرات نفت را افزایش همکاری ایران و چین دانست و گفت: 
در این دوران توانسته ایم معاهداتی را با این کشور به امضا برسانیم و تجارت 
فیمابین افزایش پیدا کرده است، این معاهدات نیاز به وجوه مالی دارد، چینی ها 
برای اینکه بتوانند این معاهدات را عملیاتی کنند نیاز به پول دارند بنابراین طبیعی 
است که شرایط را فراهم کردند ما نفت بیشتری به این کشور صادر کنیم، بنابراین 
می توان گفت تلاش دیپلماتیک در حوزه ارتباط بیشتر با چین تا حد زیادی در 
این زمینه نقش داشته و موثر بوده است. مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی 
نفت ایران درباره اوضاع صادرات نفت در دولت چهاردهم بیان داشت: دقیقا 
نمی توان پیش بینی کرد که وضعیت به کجا می رسد، شرایط صادرات تاحدی به 
رفتارهای امریکا با ما و تعاملاتی که دولت جدید با دنیا خواهد داشت، برمی گردد. 

وی با ابراز امیدواری از اینکه دولت چهاردهم در مسیر صادرات نفت موفق عمل 
مسائل  حل  نفت  صادرات  افزایش  زیرساخت های  از  یکی  کرد:  تاکید  کند، 

دیپلماسی است، امیدواریم همه کمک کنند که این اتفاق بیفتد.

مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران: 

رشد صادرات نفت مدیون افزایش روابط با چین است 
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یوسفی: مردم از استقلال توقع قهرمانی دارند

نکونام از فصل گذشته باید درس بگیرد

 پیشکسوت استقلال گفت: جواد نکونام و استقلال باید از اشتباهات گذشته درس 
عبرت گرفته و تلاش کنند تا بتوانند رضایت هواداران را جلب کنند. هواداران از این 

تیم توقع قهرمانی دارند.
محسن یوسفی پیشکسوت تیم فوتبال استقلال امروز )سه شنبه( در گفتگو با 
خبرنگار ورزشی ایرنا اظهار داشت: استقلال در فصلی که گذشت و منجر به نایب 
قهرمانی این تیم شد، در برخی مواقع حساس دچار اشتباه شد و همین موضوع 

قهرمانی را از این تیم گرفت.
وی افزود: به طور حتم جواد نکونام و استقلال باید از اشتباهات گذشته درس 
عبرت گرفته و تلاش کنند تا بتوانند رضایت هواداران را جلب کنند. هواداران از این 

تیم توقع قهرمانی دارند.
باید  انتقالات  و  پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال در فصل نقل 
بهترین عملکرد را داشته باشد و تیمی پر قدرت را ببندد که بتواند در سه جام لیگ 
برتر، لیگ نخبگان آسیا و جام حذفی نتایج خوبی کسب کند. استقلال در فصل 

جاری کار سختی را پیش رو دارد.
یوسفی تصریح کرد: با شروع تمرینات استقلال، فصل بدنسازی شروع می شود 
و در این مدت باید جواد نکونام تیمش را به بهترین شکل ممکن برای یک فصل پر 

فشار آماده کند.
وی تاکید کرد: فصل گذشته استقلال در برخی پست ها با کمبود بازیکن روبرو بود. 
این نقاط ضعف را سرمربی استقلال بهتر از هر کس دیگری می داند و باید نسبت به 
از بین بردن آنها اقدامات لازم را انجام دهد. او بهتر از هر فردی می داند در چه پست  

تیمش به بازیکن نیاز دارد.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: استقلال باید بهترین آماده سازی را برای 
فصل جدید در اختیار داشته باشد. اردوی مناسب و بازی های مناسب برگزار کند تا 

برای فصلی که از اهمیت زیادی برخوردار است به بهترین شکل ممکن آماده شود.

پایان کار ستاره قطری در پرسپولیس؛ 

عبدالکریم از جمع سرخ پوشان جدا شد

باشگاه پرسپولیس بعد از توافقات صورت گرفته با باشگاه قطری، ستاره خود را به 
فروش رساند.

 عبدالکریم حسن مرد سال فوتبال آسیا در سال ۲۰۱۸ در شرایطی در نیم فصل 
رقابت های لیگ بیست و سوم به جمع سرخ پوشان پایتخت پیوست که این بازیکن 

بعد از خروج از قطر روزهای خوبی را پشت سر نمی گذاشت.
عبدالکریم بعد از نیم فصل حضور در پرسپولیس به خوبی قابلیت های خود را نشان 
داد تا این بار محبوب هواداران پرسپولیس و سکوهای آزادی شود. همین درخشش 
نصف و نیمه حسن کافی بود تا تیم های کشورش به فکر جذب این مدافع ۳۳ ساله 
بیفتند. در روزهای گذشته باشگاه الوکره قطر با ارسال نامه ای به صورت رسمی 
خواستار جذب این مدافع شد که با مخالفت باشگاه پرسپولیس همراه شد. العربی 
دیگر تیم مشهور قطری نیز علاقه مند به جذب مرد سال آسیا در سال ۲۰۱۸ شد و 

تمام تلاش خود را برای به خدمت گرفتن این بازیکن به کار گرفت.
از این موضوع حکایت دارد که باشگاه پرسپولیس  ایرنا  پیگیری های خبرنگار 
بعد از چندین دوره مذاکره با باشگاه العربی قطر سرانجام با انجام توافقات نهایی، 
عبدالکریم حسن ستاره قطری خود را تنها بعد از 6 ماه حضور در این تیم به فروش 
رساند. گفتنی است باشگاه پرسپولیس در نظر دارد با درآمد حاصل از فروش این 

ستاره قطری با جذب چند بازیکن تیم خود را در فصل جدید تقویت کند.

سرمربی جدید زمان می خواهد؛

پروین: گاریدو هندوانه در بسته است
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: گاریدو مانند اوسمار هندوانه در بسته 
است و نمی توان اکنون درباره عملکرد او نظر داد و او حداقل به ۳ الی 4 ماه زمان 

نیاز دارد.
 علی پروین در خصوص وضعیت تیم فوتبال پرسپولیس اظهار داشت: سال گذشته 
وقتی نحوه بازی تیم پرسپولیس را مشاهده کردم گفتم که این تیم قهرمان می شود 
و در آخر هم چنین اتفاقی رخ داد. به نظرم در بازی نیمه نهایی یورو بین فرانسه و 
اسپانیا از نظر من اسپانیا برنده بازی خواهد بود چون واقعاً این تیم زیبا بازی می کند.
او ادامه داد: دو باشگاه استقلال و پرسپولیس با توجه به اینکه به مالکان جدید خود 
واگذار شده اند دیگر مشکل مالی ندارند و به نظرم خصوصی سازی بهترین کاری بود 

که مسئولان برای استقلال و پرسپولیس انجام دادند.
پروین افزود: زمان ما بازیکنان به عشق پیراهن تیم ها بازی می کردند اما اکنون پول 
حرف اول را می زند و بازیکنان هم حق دارند. هر دو تیم استقلال و پرسپولیس باید 

بازیکن بزرگ جذب کنند تا فوتبال ملی ایران پیشرفت کند.
او در رابطه با »خوان کارلوس گاریدو« سرمربی جدید پرسپولیس گفت: او مانند 
هندوانه در بسته می ماند و دقیقاً مانند »اوسمار« می ماند و باید دید شرایط برای او 
چگونه خواهد بود و حداقل برای شناخت فوتبال ایران به ۳ الی 4 ماه زمان نیاز دارد.

حیدر بهاروند؛

لیگ برتر فوتبال ۲۵ مرداد آغاز می شود
ایران  فوتبال  لیگ  سازمان  رئیس 
اعلام کرد که مسابقات لیگ برتر در روز 

۲۵ مرداد ۱4۰۳ آغاز خواهد شد.
لیگ  سازمان  رئیس  بهاروند،  حیدر 
فوتبال اظهار کرد: فصل بیست و چهارم 
لیگ برتر فوتبال در روز ۲۵ مرداد ۱4۰۳ 

آغاز خواهد شد. 
وی در ادامه افزود: باشگاه هایی که 
نواقص ورزشگاه اختصاصی  و  معایب 
در  باید  باشند  نکرده  برطرف  را  خود 
ورزشگاه دومشان که مورد تایید سازمان 
لیگ قرار گرفته به مصاف حریفانشان 
شرایط  نداشتن  صورت  در  و  بروند 
برگزاری، باید در خارج از استان خود از 

رقبا میزبانی کنند.

رئیس هیئت بدمینتون استان قم به گلایه از شرایط بد این رشته در استان قم 
پرداخت و گفت: برخی از مسئولین شهر نمی دانند بدمینتون قم در لیگ برتر حاضر 

است.
علی فرجی در گفت و گویی اظهار داشت: همانطور که اطلاع دارید ما در سال 
۹۹ قهرمان لیگ برتر آقایان شدیم، سال ۱4۰۰ نایب قهرمان و سال ۱4۰۱ هم سوم 
شدیم. در سال ۱4۰۲ تغییر سیاست دادیم و از بازیکنان بومی نوجوان استفاده 
کردیم و بازیکنی خریداری نکردیم و از صادق کرباسی که مربی تراز اول ایران و آسیا 
و همچنین شاگرد اول کلاس مربیگری کمیته المپیک در مجارستان است استفاده 
کردیم. نتیجه آن قعر نشینی در جدول شد اما پرهام فراهانی، مهدی کنعانی و 
محمدمعین خاکی ملی پوش شدند و فراهانی و کنعانی در مسابقات بین المللی 

سریز در قسمت دونفره بعد از ۲۰ سال در استان قم مدال برنز گرفتند و حضور آنها از 
قم در تیم ملی بعد از ۸ سال برای این استان رقم خورد.

وی افزود: پارسال در قسمت دختران در لیگ برتر حضور پیدا کردیم و نایب قهرمان 
شدیم و از حاصل همین نایب قهرمانی نرگس افشاری بود که اولین بدمینتون باز 
تاریخ تیم ملی شد که از استان قم به تیم ملی دعوت شد و در مسابقات فجر شرکت 
کرد.فرجی درباره هزینه های این رشته گفت: هزینه های این رشته بسیار بالا است. 
ما امسال پیش هر کارخانه یا صنعتی رفتیم با در بسته روبرو شدیم. ما در لیگی 
حضور داریم که تیم های شهرداری گنبد، شهرداری شاهرود و اتش نشانی تهران 
حضور دارند که شهرداری ها حمایتشان می کنند. تیم چادرملو اردکان را هم صنعت 
حمایت می کند و چی می شود که ما هیچگونه حمایتی نمی شویم؟ یا باید دولت 

و ارکان دولتی به کمک ما بیایند، یا باید یک فردی عاشق این رشته باشد که کمک 
کند.

وی افزود: ما در سال های گذشته یک فردی را داشتیم که عاشق بدمینتون بود و 
به ما کمک می کرد اما با مشکل اقتصادی مواجه شد و نتوانست به ما کمک کند و ما 
از سال ۱4۰۲ نزدیک به ۸۰۰ میلیون تومان بدهی داریم. من خیلی خوشحالم که 
به فوتسال قم کمک شد چون نبض ورزش این استان است. ما اگر فوتسال را نداشته 
باشیم چیزی نداریم. بسکتبال ما از بین رفت و فقط یک فوتسال برایمان مانده است 
و یک بدمینتون. لیگ بدمینتون به صورت رفت و برگشت برگزار می شود و هزینه 
بسیار بالایی دارد. هر تمرین تیم بدمینتون در یک روز یک قوطی توپ می خواهد که 

قیمت آن ۲ میلیون تومان است.
 رئیس هیئت بدمینتون قم اضافه کرد: ما برای امسال به مبلغ ۳ میلیارد تومان نیاز 
داشتیم که با آن می توانستیم هم در بخش دختران و هم بخش پسران روی سکو 
هم برویم که نه بخش خصوصی و نه دولتی هیچ کمکی در این زمینه به ما نکردند. 
ما پیش هرکسی می رویم به ما می گوید مگر بدمینتون قم هم در لیگ برتر است؟ 
بله بدمینتون قم چهارسال در لیگ برتر و است و با چنگ و دندان با رقبای خود می 
جنگد و روی سکو می رود. فرجی ادامه داد: ما یاری می خواهیم و اگر امسال در 
لیگ برتر حضور نداشته باشیم پویایی این رشته در استان از بین می رود. ما اگر فقط 
در بخش پسران بخواهیم حضور پیدا کنیم نیاز به ۲ میلیارد پول داریم که در گردش 
مالی صنعت قم یک مبلغ ناچیز است. ما در این استان ۲۰۰۰ کارخانه روشن داریم. 

بازیکنان ما به درجه ای رسیدند که باید حضورشان تداوم داشته باشد.
وی افزود: من از مسئولین کمک می خواهم که بدهی پارسال را تقبل کنند. این 
مبلغ ربطی به هیئت ندارد چون هیئت نباید نقشی در تیمداری داشته باشد. ما 
یک کار جهادی کردیم و اسپانسرمان هم به مشکل اقتصادی خورد. خواهشم این 
است که به ما کمک کنند. ما سه سال بازیکن خریدیم و روی سکو بودیم. یک سال 

نخریدیم و قعرنشین شدیم ولی با قعرنشینیمان سه ملی پوش دادیم.
فرجی ادامه داد: ما چهارسال برای استانمان افتخارآفرینی کردیم اما وقتی با 
مسئولین شهر صحبت می کنم، می گویند ما نمی دانیم که بدمینتون قم در لیگ 
برتر حضور دارد که باعث تعجب است. جایگاه فوتسال ویژه است و باید حفظ شود 
اما بدمینتون هم باید دیده شود.رئیس هیئت بدمینتون قم گفت: من می خواستم 
شفاف شود که اگر امسال به مشکل خوردیم به چه دلیل بوده است. در لیگی که 
تیم های دیگر حمایت می شوند با این وضع ما نمی توانیم حرفی برای گفتن داشته 
باشیم. ما پارسال ۱۲ مدال کشوری و یک مدال بین المللی گرفتیم که بی سابقه 
بوده است. من دست یاری به سمت همه ی مسئولین شهر دراز می کنم تا به ما 

کمک کنند.

رئیس هیئت بدمینتون استان قم: 

برخی مسئولین نمی دانند ما در لیگ برتر تیم داریم!

برای کنترل دلالی و جلوگیری از افزایش نجومی قراردادها، 
بدون شک پاسخگو کردن و حساب کشی از مدیران باشگاه ها 
و همچنین شفافیت مالی با حسابرسی از هزینه و درآمدها، 

یک قدم بزرگ خواهد بود.
 با شروع فصل نقل وانتقالات فوتبال، معضل دلالی بیشتر 
از همیشه در کانون توجهات قرار دارد، به طوری که کیومرث 
هاشمی وزیر ورزش و جوانان هم در نشستی که با مدیران 
باشگاه ها داشت، تصریح کرد که فوتبال از دلالی ضربات 

زیادی خورده و باید آن را چاره کرد.
آیین نامه  ابلاغ  با  گذشته  هفته  هم  فوتبال  فدراسیون 
کارگزاران فوتبال، سعی در قانونمند کردن فعالیت های افراد 
درگیر در نقل و انتقال بازیکنان برای کنترل فعالیت دلال ها 
متولیان  تلاش  وجود  با  می رسد  نظر  به  حال  این  با  دارد، 
فوتبال برای دور کردن فضای نقل و انتقالات از دلالی، این 
تلاش ها، تاکنون کمتر به نتیجه رسیده و هر سال که می گذرد 
برای  فضای  و  می شود  گسترده تر  فوتبال  در  دلال  ها  چتر 

سوء استفاده بیشتر آنها از قبل فراهم می شود.
افزایش نجومی و بدون ضابطه، قرارداد بازیکنان فوتبال، 
یکی از بزرگترین آسیب هایی است که دلالی به فوتبال زده 
است. به طوری که یکی از مدیران باشگاه ها مدعی شد که 
بازیکنی که تا سال گذشته قرارداد دو میلیادری داشته است، 
این فصل برای تمدید قرارداد، به باشگاه پیام داده است که زیر 
۲۰ میلیارد قراردادش را امضا نمی کند. این بازیکن در عرض 
یک سال، در حالی مطالبه ۱۰برابری را از باشگاهش می کند 
که بازیکنان اسم و رسم داری که تا سال گذشته ۲۰ تا ۳۰ 
میلیارد دریافتی داشتند، برای فصل جدید با پیشنهادهای 

۵۰ تا 6۰ میلیاردی و حتی بیشتر روبه رو هستند.

و  شفافیت  قراردادها/  نجومی  افزایش  ریشه  واکاوی 
حساب کشی از مدیران، پادزهر دلالی در فوتبال

افزایش لجام گسیخته قراردادها در شرایطی است که سقف 
بودجه باشگاه که توسط فدراسیون فوتبال ابلاغ شده است، 
تنها ۳۰ درصد نسبت به سال گذشته افزایش پیدا کرده است. 
با این حال تورم قراردادها از ۵۰۰ درصد هم فراتر رفته است. 
چنین فضایی که دلال ها با توجه به نفوذ در باشگاه ها در آن 
نقش دارند، سبب شده تا زنگ خطر در فوتبال ایران بیشتر از 

قبل به صدر در بیاید.
در این فضا، مبارزه با دلالی در فوتبال می بایست به عنوان 

یکی از اولویت های فدراسیون فوتبال و البته نهادهای مربوطه 
تعریف شود. البته در این بین از نقش باشگاه ها هم نباید 
غافل شد، به خصوص که در صورتی که مدیر یک باشگاه به 
دلال، چراغ سبز نشان ندهد، فضای فوتبال تا این حد آلوده 

به چنین مسائلی نمی شد.
کار به جایی رسیده است که برخی مربیان و مدیران هم 
آلوده به دلالی شده اند و در این فضا دستی بر آتش دارند و 
سود و انتفاع زیادی از نقل و انتقالات دارند. این مسئله سبب 
شده تا سیستم دلالی بتواند در باشگاه  ها شبکه  سازی کند و 

هر سال به دنبال سود بیشتر در این بازار باشد.

حال شاید بهتر بتوان قیمت های کاذب و نجومی که این 
هفته ها درباره قرارداد بازیکنان به گوش می رسد، را تحلیل 
بازیکن  کرد، به خصوص که هر چه صفرهای قرارداد یک 
بیشتر باشد، دلال ها درصدی بیشتری از قراردادها را دریافت 
می کنند و به همین خاطر از هیچ تلاشی در راستای افزایش 

قراردادها دریغ نمی کنند.
افزایش  برای  مشخص  مرز  و  و حد  نداشتن یک ضابطه 
سالانه قراردادها، عدم شفافیت و بازدارنده نبودن قوانینی 
که وضع می شود، باعث شده که تلاش هایی هم که برای 
مبارزه با دلالی در فوتبال صورت می گیرد، کمتر راه به جایی 
ببرد و در برخی وقت ها نتیجه معکوس بدهد. برای کنترل 
دلالی در فوتبال می  بایست قبل از هر حرکتی، شفاف سازی 
و حسابرسی از باشگاه ها در اولویت قرار بگیرد. بدون شک 
پاسخگو کردن و حساب کشی از مدیران باشگاه ها و همچنین 
حسابرسی از هزینه و درآمدها، می تواند یک قدم بزرگ در 
از فضای فوتبال باشد. به طور قطع در  دور کردن دلال ها 
یک فضای شفاف که حساب و کتاب های مالی مشخص 
و رو است، اجازه داده نمی شود با بازیکنی که سال گذشته 
۲ میلیارد دریافتی داشته است، قرارداد ۲۰ میلیاردی امضا 
شود. در این راستا، بدون شفافیت مالی و حساب کشی از 
به کم رنگ کردن  قوانین مختلف نمی تواند  مدیران، وضع 
نقش دلال ها در فوتبال ایران منتهی شود و ضروری است در 
قدم اول به جای وضع قوانین، باشگاه ها در اتاق شیشه ای 
و  هزینه  خروجی  و  ورود  شدن  مشخص  با  تا  بگیرد  قرار 
درآمدها، قدرت سیستم دلالی تضعیف شود و از حیف و میل 
بودجه باشگاه ها که عمده آنها از منابع عمومی کشور تامین 

می شود، جلوگیری شود.

واکاوی ریشه افزایش نجومی قراردادها

 شفافیت و حساب کشی از مدیران، پادزهر دلالی در فوتبال

 با اینکه از مدت ها قبل شایعه انتقال رامین رضاییان به الوصل منتشر شده اما 
گویا باشگاه اماراتی علاقه ای به جذب دفاع راست سپاهان ندارد.

بازارگرمی در فصل نقل و انتقالات بیداد می کند. برخی بازیکنان با اینکه از 
باشگاهی دیگر پیشنهاد ندارند اما با انتشار اخبار مختلف، آن را دست مایه ای 
برای امضای قرارداد بهتر و دریافت پول بیشتر از تیم فعلی شان کرده اند. از جمله 
رامین رضاییان که به نظر پیشنهادی از باشگاه خوب خارجی ندارد اما هر روز 
درباره آینده اش اخبار جدیدی منتشر می شود. بعد از پایان جام حذفی بود که 
رامین رضاییان اعلام کرد از سپاهان جدا می شود و فوتبال خود را در تیم دیگری 

ادامه می دهد. حتی بحث حضور او در استقلال و پرسپولیس مطرح شد اما هرگز 
شکل رسمی به خود نگرفت. در همین روزها بود که گزینه الوصل روی میز آمد و 
خیلی ها بر این عقیده بودند که رضاییان با الوصل قرارداد بسته و فصل ۲۰۲۵-
۲۰۲4 را در ادنوک لیگ  سپری خواهد کرد. این شایعه ها به قدری جدی شد که 
کنجکاو شدیم تا با رئیس باشگاه الوصل تماس بگیریم و صحت و سقم ماجرا را 
از او بپرسیم. احمد التنایجی، رئیس جوان باشگاه الوصل امارات است که فصل 
قبل با انتخاب میلوس میلویه ویچ توانست تیمش را به عنوان قهرمانی در لیگ 
امارات برساند، از پیام ما شوکه شد و در گفت وگو اختصاصی با ایرنا، گفت: »اول به 

من بگویید شماره تلفن من را از کجا پیدا کرده اید؟ بعد هم سوال تان را بپرسید.« 
در پاسخ به التنایجی تأکید کردیم که فقط یک جواب از شما می خواهیم. آیا 
با رامین رضاییان مذاکره کرده اید و او را جذب می کنید یا نه؟ التنایجی در این 
باره گفت: »نه، مذاکره ای صورت نگرفته و این اخبار درست نیست.« متن این 
گفت وگو به رسم امانت پیش ما می ماند. با این حال و با توجه به اظهار نظر رئیس 
باشگاه الوصل، باید پرونده حضور رامین رضاییان را در باشگاه اماراتی ببندیم. 
از این به بعد مدافع راست سپاهان نمی تواند در مذاکره با باشگاه های مختلف 

از پیشنهاد الوصل صحبت کند و از این طریق مبلغ قرارداد خود را بالاتر ببرد.

رییس باشگاه الوصل:

 با رضاییان مذاکره نکرده ایم

محمدی  توحید  اتفاقی  طور  به  ملکی/   رضا   / ایمان 
کانون  در  را  جوانان  و  ورزش  کل  اداره  ارزشی  کارکنان  از 
بازنشستگان دیدم مسئولیت او به صورت افتخاری مدیریت 
ورزش کهن کسوتان در طول ۲ سال گذشته بوده است قداست 
قلم ایجاب می کرد که از این عزیزان هم بنویسم و این برای اولین 
بار است که مطلبی در خصوص ورزش بازنشستگان فهیم قمی 

در مطبوعات به چاپ می رسد.
دوستان  ارزنده  تجارب  از  استفاده  با  می گوید  محمدی   
ورزشی ام که در استان صاحب افتخار می باشند کمیته ورزش 
کهن کسوتان را پایه ریزی کردیم. محسن آزاد، داوود خلیلی، 
رضا توکلیان و اسحاق چمنی نفراتی بودند که در خصوص مسیر 

درست ورزش این عزیزان مرا یاری کردند.
 برنامه ما در اعزام به مسابقات کشوری در چند رشته تعریف 
گردیده است.شنا، آمادگی جسمانی ،تنیس روی میز، فوتسال، والیبال، تیراندازی ،دارت، بدمینتون از جمله رشته هایی بودند 
که ما در آنها در مسابقات کشوری حضور یافته ایم در سال گذشته در مسابقات شنا و بدمینتون توانستیم جایگاه دومی کشور 

را به دست آوریم.
برنامه هفتگی کوهپیمایی اطراف قم، دلیجان ،محلات و کاشان را در دستور کار داریم همایش های بسیار خوبی را هم برگزار 

کرده ایم که در این راستا تنها چشم به دست اسپانسرهای داشته ایم که به ما کمک کرده اند.
 وی نقش نصیری معاونت کانون بازنشستگان تامین اجتماعی را در پیشبرد ورزش و توجه به این عزیزان مثبت ارزیابی کرد و 

در پایان گفت آقا از جانب من بنویسید این عزیزان هم احتیاج به حمایت دارند.
شاد کردن دل این بزرگواران که عمری را در راه خدمت به وطن سپری ساخته اند می تواند انرژی مثبتی را برای آنها فراهم 

نماید.  نگاه محبت آمیز مسئولان اختصاص بودجه ای اختصاصی در این رابطه می تواند برای ما گره گشا باشد.

ایمان / رضا ملکی  ؛وضعیت اسفبار جلوی دروازه های چمن 
استادیوم  هفت تیر به گونه ای است که هر آن احتمال حادثه برای 

دروازه بانان و بازیکنان تیم ها می رود.
از چند ماه قبل به صورت حضوری این مورد را به اطلاع مسئولان 
بلندپایه اداره کل ورزش و جوانان رساندم گفتم که آنجا مدارس 
فوتبال برگزار می گردد اگر جوان یا نوجوانی حادثه ای برایش اتفاق 

بیفتد مسئول کیست؟
 نگارنده که خود در تیم فوتبال پیشکسوتان صنعت نفت حضور 
داشته و تمرینات هفتگی این تیم در این زمین برگزار می گردد بارها 

درون دروازه تا آستانه آسیب جدی رفتم.
غلام مانم دروازه بان خوب و شایسته سال های دور فوتبال قم در 
هفته گذشته با اصابت به زمین سیمانی جلوی دروازه زانوش دچار 
آسیب جدی شد و دیگر موارد که بایست هرچه زودتر جلوی این 

حوادث را گرفت.
تماس تلفنی با دکتر سانی خانی مدیر کل محترم اداره کل ورزش 
و جوانان داشتم.وی  قول دادند که هرچه سریع تر قرار است چمن 
این ورزشگاه برداشته شود و چمن مصنوعی جدید روی آن نصب 

گردد.
دست به دامان یدالله یا مولا معاونت فرهنگی ورزشی شهرداری قم شدم تا از چمن های مستهلک در اختیار شهرداری جهت 

ترمیم جلوی دروازه ها استفاده گردد که خبری نشد.
 وظیفه ما نوشتن و تذکر در این مورد بود امید داریم که مسئولان محترم بتوانند در خصوص معضل بزرگ پیش روی فوتبالیست ها 

در این مکان هرچه سریع تر اقدام نمایند.

توحید محمدی در گفت وگو با »ایمان «خبرداد:

طلوع دلپذیر ورزش بازنشستگان تامین اجتماعی در قم  
هشداربه مسئولان اداره کل ورزش و جوانان  قم،

چمن جلوی دروازه های استادیوم هفت تیر سیمانی است!
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درگفت وگو با نماینده مردم بستان آباد بررسی شد؛

عوامل افزایش مشارکت 
در دور دوم انتخابات

نماینده مردم بستان آباد در مجلس گفت: مردم احساس کردند که 
یک سوءاستفاده ای از موقعیت های دولتی، اداری و حکومتی می شود 
و دارد حق یکی از نامزدها ضایع می شود به خاطر همین تصمیم گرفتند 
و آمدند پای صندوق رأی و »نه« گفتند به آن کسانی که از موقعیت ها و 
فرصت های عمومی و منابع دولتی و حاکمیتی داشتند استفاده ویژه 

می کردند و اقدام خلاف قانون انجام می دادند.
غلامرضا نوری قزلجه در گفت وگو با  ایلنا، درخصوص ارزیابی خود از 
افزایش میزان مشارکت مردم در دور دوم انتخابات گفت: به نظر می آید 
که در مرحله دوم آرایش سیاسی و گفتمانی در کشور تکمیل تر شد 
و این عامل این امر بود؛ به این معنا که در مرحله اول چون یک سری 
مردم  و  صداوسیما  وقت  و  داشتند  وجود  هم  پوششی  کاندیداهای 
را می گرفتند، حضور  آن ها یک مقدار اعتماد عمومی و نگاه مردم را تا 
حدودی مخدوش می کرد و چون مشخص هم بود که بعضی از آن ها کنار 
می روند همین مساله یک مقدار رغبت مردم را پایین آورده بود؛ در نتیجه 

خیلی امکان شکل گیری تفاوت آراء و نظریات گفتمانی وجود نداشت.
وی ادامه داد: اما در مرحله دوم دیگر رقابت جدی تر شد که در این رابطه 
هم اولا باید بگوییم که نتیجه مرحله اول یک اعتمادی را مجددا در جامعه 
ایجاد و تقویت کرد که مردم به این رسیدند که اگر رأی بدهند رأی آن ها 
اثرگذار است و دیده می شود، از سوی دیگر این دو گفتمان با هم در یک 
هفته و در مرحله دوم خیلی صریح تر و واضح تر صبحت کردند همینطور 
اطرافیان کاندیداها شفاف تر صحبت کردند که این هم عامل موثری بود.

نماینده مردم بستان آباد در مجلس عنوان کرد: یکی از عوامل دیگر 
این بود که مردم متوجه اهمیت موضوع شدند متوجه تفاوت های این دو 
دیدگاه شدند و اینکه کدامیک می تواند در این برهه کشور را کمک کند و 

از این شرایط عبور دهد را دریافت کردند.
عضو هیات موسس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی 
بتوان  شاید  مشارکت  افزایش  دلایل  ارزیابی  مساله  همین  در  افزود: 
یکی از عوامل را این مساله دانست که مجموعه های دولتی یا برخی 
مجموعه های حکومتی یک مقدار فراتر از آنچه که در انتخابات ها همه 
برای تشویق به مشارکت می کردند، وارد شدند و رفتند به سمت تبلیغات 
یک کاندیدای خاص و تخریب کاندیدای دیگر؛ لذا من معتقدم که مردم 
اینجا احساس کردند که یک سوءاستفاده ای از موقعیت های دولتی، 
اداری و حکومتی می شود و دارد حق یکی از نامزدها ضایع می شود به 
خاطر همین تصمیم گرفتند و آمدند پای صندوق رأی و »نه« گفتند به آن 
کسانی که از موقعیت ها و فرصت های عمومی و منابع دولتی و حاکمیتی 
داشتند استفاده ویژه می کردند و اقدام خلاف قانون انجام می دادند. 
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس تصریح کرد: مردم خواستند یک نه هم 
به این نوع تفکرات بدهند که این امکانات متعلق به همه است و کسانی 
که در پست ها و موقعیت ها هستند باید امانتداری را همیشه حفظ کنند 
و مردم احساس نکنند که کار با بی عدالتی دارد انجام می شود و روی یک 
کاندیدای خاصی یک نگاه ویژه وجود دارد. به هر حال نسبت به مرحله 
اول مشارکت خوبی صورت گرفت و این برای کشور ما و انسجام ملی 

خوب بود.
نوری قزلجه خاطرنشان کرد: ناگفته نماند که هنوز نیمی از جمعیت 
برای  هم  نظام  برای  هم  باید  این  حتما  و  نکردند  مشارکت  کشور 
رییس جمهور منتخب یک دغدغه اصلی باشد و بایستی شرایط را در 
این  ان شاءالله  بعدی  انتخابات های  در  که  کنیم  فراهم  چنان  جامعه 

مشارکت باز هم افزایش پیدا کند.
عضو هیات موسس فراکسیون مستقلین مجلس در پاسخ به این سوال 
مسعود  و  آینده  دولت  از  مشارکت کنندگان  انتظارات  »جدی ترین  که 
پزشکیان چیست؟«، ابراز داشت: طبیعتا شاید مشکل اول در کشور ما 
مباحث اقتصادی و معیشتی مردم است که انتظار دارند در آن حوزه ها 
کارهای ویژه ای برای اقشار مختلف صورت گیرد، یک سری انتظاراتی 
هست که آن ها بایستی عملیاتی شود تا به سرانجام برسد و انتظارات 
برآورده شود. به نظرم دولت چهاردهم مسئولیت سنگینی را برعهده 
خواهد داشت به این علت که شاخص های مختلف در کشور و وضعیت 
اقتصادی و همچنین اوضاع در برخی بخش ها وضعیت خوبی ندارد و 
فاصله ها زیاد است، بنابراین کار زیادی را می طلبد. وی تاکید کرد: ما 
نمی خواهیم بگوییم که خیلی چنین و چنان می خواهد دولت را تحویل 
بگیرد، بالاخره این شرایط بود و آقای پزشکیان هم با علم بر این شرایط 
آمدند و این توان را هم قطعا دارند و با تیمی هم که انتخاب می کنند قطعا 
ان شاءالله خواهند توانست در حوزه هایی که وعده دادند و در آن ها نیاز 

مردم وجود دارد اقداماتی انجام دهند و امیدواریم بتوانند موفق باشند.
این نماینده مجلی ادامه داد: البته باید قبول کنیم که کار بسیار سخت 
و سنگینی است و ان شاءالله با دیدگاه ها و برنامه هایی که آقای  پزشکیان 
دارد به نظرم خیلی از این اتفاقات شدنی است و اتفاق خواهد افتاد 
و ان شاءالله امیدهای مردم به بار خواهد نشست تا هم باعث رضایت 
عمومی شود و هم یک نشاط اجتماعی به جامعه تزریق شود و از این 
سختی و مشکلاتی که مردم در زندگی روزمره دارند، ان شاءالله بتوانیم 
عبور کنیم. نوری درباره اینکه خط مشی دولت پزشکیان عنوان کرد: 
آقای پزشکیان براساس گفتمانی که داشتند عقلانیت، اخلاق مداری و 
شایسته گزینی را دنبال کردند و طبیعتا برمبنای آن هم تصمیم می گیرند 
و خودشان هم تاکید کردند که ادامه یک دولت یا تفکر خاصی نیستند، 
برای خودشان مشی دارند و از همه ظرفیت های کشور در همه جریان 
های سیاسی برای رسیدن به اهداف و تحقق برنامه ها استفاده خواهند 
کرد و مبنای خود را همانطور که قول دادند بیشتر بر شایسته سالاری و 
شایسته گزینی قرار دادند که مدیران کارآمد را فارغ از اینکه دسته بندی 

سیاسی آن ها چیست، به کار گیرند.
وی گفت: به نظرم این یک اقدام بسیار مهمی خواهد بود این نوع نگاه 
برای حوزه مدیریتی کشور خیلی ضروری است با توجه به اینکه بخش 
زیادی از رشد اقتصادی مان را روی بهره وری تنظیم کردیم لازم است که 
افراد توانمند، کارآمد و مدیر بر مصادر امور قرار گیرند این خودش خیلی 
برای رسیدن دولت چهاردهم به اهداف و وعده هایی که به مردم داده 

است، کمک خواهد کرد.

فیاض زاهد: 

نیازمند بازگشت به سیاست »نه شرقی، نه غربی« هستیم

یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: آقای پزشکیان با قول حل مساله 
تحریم و ارتقاء و گسترش روابط خارجی، روی کار آمده و این مساله در داخل و 
خارج امیدواری های زیادی به وجود آورده، اما فکر نکنیم این موضوع به همین 

راحتی انجام خواهد شد.
برجام که از دستاوردهای مهم دولت یازدهم بود با سنگ اندازی و کارشکنی 
های داخلی جناج رقیب رنگ و بوی خود را از دست داد و نه تنها به اجرا نرسید 
بلکه درنهایت و در زمان دولت دوازدهم ترامپ یک طرفه آن را نقض کرد.ره آورد 
خروج آمریکا از برجام برای ما جز تحریم و ضربه اقتصادی چیز دیگری نبود.
دولت شهید رئیسی هم آنچنان اهتمامی به احیاء آن نداشت و با نگاه به شرق 
و تکیه بر همسایگان شرقی سعی در کنترل و بهبود اوضاع نابسامان اقتصادی 

داشت.
حالا وبا روی کار آمدن دولت چهاردهم بنظر می رسد پزشکیان که از ابتدا در 
سخنرانی های خود گفت وگوی "اتاق به اتاق" و "پیغام بَر"را به سود منافع ملی 
نمی دانست سودای احیاء برجام را در سر می پرورانَد. برجامی که بنظر می رسد 

بدون اذن حاکمیت قابلیت احیاء را نداشته باشد.
اینکه اولویت های سیاست خارجی اقای پزشکیان چیست سوالی بود که 

خبرگزاری "خبرآنلاین " از یک فعال سیاسی اصلاح طلب پرسید.
فیاض زاهد با اشاره به اینکه یکی ازقول های آقای پزشکیان به مردم برداشتن 
تحریم هاست می گویداصل اول موافقت رهبری است وانتخاب ایشان چراغ 

سبزی برای همین موضوع است.
این استاد دانشگاه مودت،دوستی وهمکاری درسیاست داخلی را از موارد 
مورد تاکید پزشکیان برشمردو افزود:حتما با رهنمودهای رهبری مدل گفت وگو 

تغییر خواهد کرد و می تواند برای طرفین دستاوردهای مثبتی داشته باشد.
مشروح این گفتگو را بخوانید:

موضوع روابط با آمریکا و برجام و رفع تحریم ها در دولت آقای پزشکیان 
باید چگونه باشد؟

ایران دادند برداشتن تحریم ها است، یعنی  به مردم  از قول هایی که  یکی 
موضوع تحریم ها و مذاکرات متعدد در آن به آن سادگی که ما در فضای ذهن 
خودمان ترسیم می کنیم نیست. عناصر و مولفه ها و پیچیدگی های فراوانی 
از زمانی که ما در سال ۲۰۱۵ توافق کردیم تا به امروز بر این پرونده انباشت 
شده و قدرت های دیگری هم تاثیرات افزون بر این ماجرا دارند. ضمن اینکه 
به نظر می رسد بر اساس بعضی شواهد، در زمان دولت آقای رئیسی و آقای 
امیرعبداللهیان بر اساس همان فرمولی که جواد ظریف و همکارانش به نتیجه 
رسیده بودند قدم های موثری برای حل مساله برداشته شده بود و همین تیم 
افراطی که سردمدارش آقای جلیلی و دار و دسته اش بودند، اجازه ندادند ضمن 

اینکه به نظر من نفوذ خارجی هم در عدم حل مساله موثر بود. به یاد دارم در 
همان اوج بحث هایی که داشت برای انجام این مسئله صورت می گرفت یک 
خبری تاییدنشده مطرح شد که روس ها از ایران دو ماه وقت گرفته اند،یعنی قبل 
از این ماجرای اوکراین که دو ماه بعد روس ها به اوکراین حمله کردند. نمی توانم 
خیلی راستی آزمایی کنم که این خبری که در رسانه ها در آن مقطع مطرح شده 
بود، چقدر درست یا غلط بود، ولی هرچه بود، افراطیون داخل مانع تحقق 

شدند. از آن مقطع به بعد هم پرونده پیچیدگی های افزون تری پیدا کرد.
حالا آقای پزشکیان با قول حل مساله تحریم و ارتقاء و گسترش روابط خارجی، 
روی کار آمده هم در داخل و هم درخارج امیدواری های زیادی به وجود آمده اما 

فکر نکنیم این موضوع به همین راحتی انجام خواهد شد.
از موانع پیش رو برایمان بگویید.

بعنوان کسی که در کمپین اقای پزشکیان حضور داشته و از دوستان ایشان 
هستم علت را دراین می بینم که الان که آقای پزشکیان رای آورده معنایش 
این نیست که غرب تصور کند که ما الان دستمان را بردیم بالا و آماده ورود به 
مذاکراتی هستیم که همه امتیازات را به غرب بدهیم. نه، اصلا اینطور نیست. 
و  برجام خارج شد، طبیعتا مسئولیت اخلاقی  از  بود که  آمریکا  این دولت 
حقوقی سنگین تری متوجه آمریکاست. ولی یک تفاوت عمده وجود دارد و 
آن اراده دولت آقای پزشکیان برای حل این مساله است. معنی اش این است 
که هم امتیازاتی می دهیم و هم امتیازاتی می گیریم. هرگونه مذاکره و گفت وگو 
فارغ از تحلیل واقعی چگونگی تضمین مواضع و جایگاه طرفین، تبدیل به یک 
اَکتِ رویایی وخیال پردازانه فانتزی می شود و همان بلایی را که تا حالا سراین 
پروندهآمده را می آورد. علیرغم همه این پیچیدگی ها اما بنظر می آید در یک 
با فرمولی که  افق دورترمی شود تحت معماری جواد ظریف امیدوار بود که 
هست اقتدار و پرنسیپ جمهوری اسلامی حفظ شود و قطعا دغدغه هایی که 
رهبر انقلاب نسبت به آن حساسیت داشتند رعایت شود و هم امتیازاتی برای 
ملت ایران کسب شود و البته رسیدن به نقطه ای که خط قرمزهای طرف مقابل 
هم در یک معامله برد - برد به رسمیت شناخته شود و بتوانیم به یک دستاورد 
خوبی دست پیدا کنیم، ضمن این که یادمان باشد الان جمهوری اسلامی از 
نظر توانایی و امکانات جامع در نقطه صفر قرار دارد. لذا نه تحریم ها و نه حمله 
نظامی ما را به آن نقطه بی بازگشت برنمی گرداند. به نظر من جامعه جهانی هم 
با این حقیقت کنار می آید و باید تلاش کنیم به یک سطحی از گفت وگوهای 
منطقی و برد - برد دست پیدا کنیم که بتوانیم تحریم را که بسیار خُردکننده است 
و اقتصاد ایران را ۳۰ درصد کوچک تر کرده و دهک های فقیر جامعه را افزایش 

داده را حل کنیم.
بحث تحریم ها در گرو احیاء برجام است، آقای پزشکیان تا هر جا که 

بتواند این احیاء را پیش ببرد در نهایت این نظر حاکمیت است که اعمال 
می شود. بنظر شما بهتر نیست اول با یک مصلحت اندیشی با رهبر معظم 

وتحت موافقت ایشان اقدام به این کار کنند؟
وقتی که شما می روید برای حل و فصل این ماجرا، کسب نظر رهبری که در 
عرایضم بود، فرض اول است. اصلا انتخاب آقای پزشکیان همین چراغ سبز 
ابتدا در داخل سیاست ادبیات مشترک و مسامحه  است و ایشان می تواند 
عمومی را دنبال کند.آقای دکتر پزشکیان هم در جلسات خصوصی، هم در 
جلسات عمومی، هم در اتاق فکر بارها بر این تاکید کردند که ما ابتدا نیازمند 
مودت، دوستی و همکاری داخلی هستیم. فراموش نکنیم سیاست خارجی 
بازتاب سیاست های داخلی است وبرای همین اول گفتم غرب فکر نکند ما 
دست مان بالاست.ضمن اینکه حتما با رهنمودهای ایشان مدل گفت وگو تغییر 

خواهد کرد و می تواند برای طرفین دستاوردهای مثبتی داشته باشد.
برخی دولت آقای روحانی را متهم به بی اعتقادی به شرق می کردند و 
می گفتند دولت وی بیشتر به سمت غرب تمایل دارد ، در زمان دولت 
شهید رئیسی نیز می گفتند با توجه به توافق با چین و روسیه دولت 
سیزدهم اعتنایی به غرب ندارد و شرق گراست. دردولت چهاردهم تعامل 

آقای پزشکیان با روسیه ،چین و همچنین غرب باید چگونه باشد؟
من درگفت وگویی که با تی آرتی ترکیه ،الجزیره انگلیسی و چند شبکه چینی و 
کره ای داشتم به عنوان نماینده ایشان عرض کردم که ما ضمن ارتباطات تاریخی 
و استراتژیکی که با روسیه داریم ) تاریخ و جغرافیا ما را در کنار هم قرا داده( چین 
هم برای ما کشور قابل احترامی است، هم برای ما و هم برای جامعه جهانی؛ 
اقتصاد رو به رشدی دارد، مثل ما از دل یک انقلاب برآمده، ولی ما نیازمند ترمیم 
سیاست خارجی و بازگشت به سیاست نه شرقی نه غربی هستیم و سیاست 
موازنه مثبت را بکار می گیریم. ما ضمن حفظ ارتباطاتمان با چین و روسیه، 
حتما به سمت گسترش روابط با کشورهای دیگر دنیا مثل هند و اتحادیه اروپا 
و حتی به نظر من می آید در نتیجه یک توافق داخلی می توانیم در برخی از 
حوزه ها با کشور آمریکا هم وارد گفت وگوهای مستقیم شویم. آقای پزشکیان به 
صراحت در سخنرانی های خودشان اشاره می کردند که گفت وگوی اتاق به اتاق، 
پیغام بَر، پیغام آور نمی تواند به سود منابع ملی ما باشد. سابقه آقای پزشکیان، 
اصولگرا یا اصلاح طلب بودن ایشان و اعتمادی که رهبر انقلاب به ایشان دارد، 
این خودش یک سرمایه ای خواهد بود برای این که دست ایشان بازتر باشد برای 

بازکردن برخی از گِره های ایجادشده و فروریختن دیوار بی اعتمادی.
با این شرایط آیا می توانیم به حضور اروپایی ها در اقتصاد ایران امید 

داشته باشیم؟
طبیعتا یکی از اولین دستاوردهای حل و فصل پرونده برجام و رفع تحریم ها، 
بازگشت شرکت های اروپایی به ایران خواهد بود، اما ما اینقدر ذوق زده نیستیم 
که فکر کنیم این منجر به سرمایه گذاری های عمیق و گسترده می شود. به نظر 
من تا آن لحظه فاصله داریم و باید این اعتماد آرام آرام شکل بگیرد، ان شاءالله در 
طول دولت آقای پزشکیان ما از سمت یک رابطه تجاری و بازرگانی، به سمت یک 

رابطه توأم با سرمایه گذاری و انتقال سرمایه و تکنولوژی به کشور باشیم.
روابط ایران با کشورهای منطقه و به ویژه عربستان در دوره ایشان را 

چگونه پیش بینی می کنید؟
اگر خاطرتان باشد، در دولت آقای خاتمی ما بالاترین سطح روابط را با عربستان 
سعودی داشتیم. ما برای اولین بار در تاریخ ایران و عربستان در دوره آقای 
خاتمی توافق امنیتی امضا کردیم. می دانید که آقای خاتمی از سوی پادشاه 
عربستان دعوت شد و برای پنجمین بار در تاریخ عربستان سعودی، بالاترین 
نشان را از پادشاه عربستان دریافت کرد که قبل از آن رئیس جمهور آمریکا این 
نشان را گرفت. این نشان می دهد که عربستان چقدر برای جایگاه، شخصیت و 
پرستیژ آقای خاتمی و همینطور کشور ایران اهمیت قائل است. به نظر من هر 
دو کشور ایران و عربستان به عنوان دو قطب و ستون اصلی در منطقه جنوب 
غرب آسیا ودر جهان اسلام می بایستی با اغماض گذشته و آنچه که در سال های 
گذشته رخ داد کاری را که آقای رئیسی با ابتکار چین و استقبال ایران و موافقت 
رهبری انجام دادند ادامه دهند. ما داریم به سمت گسترش مناسبات عمیق تر 
با کشور دوست و برادر عربستان سعودی پیش می رویم وبه طبع با حل شدن 
مسائل ما با عربستان، رفع تنش و اختلاف با دیگر کشورهای همجوار عربستان 
هم کاهش پیدا خواهد کرد وبه طبع آن اگر بتوانیم یک پیوند راهبردی و تاکتیکی 
هم در مناسبات با کشورهای خلیج فارس میل پیدا کنیم، مساله طرح ادعاهای 

نادقیق امارات عربی متحده درباره جزایر ایرانی اساسا به مهار خواهد شد.

مجید انصاری:

 رقابت ها تمام شده و رفاقت ها باید آغاز شود
مجید انصاری، عضو مجمع روحانیون گفت: پرونده انتخابات 
بسته شد، رقابت ها تمام شده و رفاقت ها باید آغاز شود، ما که برای 
آقای پزشکیان تبلیغ می کردیم اما باید در کنار همه مردم، ستاره ها 
و کاندیداهای محترم دست در دست هم دهیم و ان شاءالله برای 
آنچه مردم به خاطر آن به صحنه آمده و شرکت کردند تلاش کنیم.
چهاردهم،  جمهوری  ریاست  انتخابات  نهایی  نتایج  اعلام  با 
انتخاب  چهاردهم  دولت  رئیس  عنوان  به  پزشکیان،  مسعود 
شد. یکی از نکات قابل توجه مرحله دوم انتخابات، افزایش ۱۰ 

درصدی میزان مشارکت بود.
در همین راستا، مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: »بخشی از آرای قالیباف به 
سمت جلیلی رفته است اما بخشی از آن به سمت آقای پزشکیان 

هم آمده است.«
وی تاکید دارد: »اگر فرصت بیشتری بود امکان اینکه تعداد 
بیشتری از مردم و هموطنان عزیز برای مشارکت در انتخابات 
قانع شوند وجود داشت، مخصوصا در مرحله دوم شاهد حضور 
شخصیت های بزرگ فرهنگی، هنری و ورزشی و فعالان اقتصادی 
و کسانی که نوعی مرجعیت سیاسی و مشورتی برای مردم در 
مسائل کلان ملی دارند از استاد دانشگاه و دانشجویان و چهره 
های مقبول مردم بودیم که به صحنه آمدند. دستاورد مبارکی بود 
که یکبار دیگر کسانی که دلشان برای آینده ایران می تپید و نگرانی 
داشتند، احساس کردند روزنه ای برای نقش آفرینی مردم گشوده 
شده، اعتماد و به صحنه آمدند. مرحله دوم یک خیزش جدیدی 

و حرکت جدیدی بود.«
مشروح گفتگوی مجید انصاری، عضو شاخص مجمع روحانیون 

مبارز، را در ادامه می خوانید؛
انتخابات،  دوم  دور  در  مشارکت  میزان  انصاری!  آقای   *
انتخابات ۱۴۰۰  و همچنین  انتخابات  اول  دور  به نسبت 
افزایش پیدا کرد. تحلیل شما از افزایش مشارکت در انتخابات 
چیست؟ آیا آرای خاموش و مرددین پای صندوق ها آمدند یا...
پیروزی ملت ایران را در انتخابات ریاست جمهوری و پیروزی 
تحولی  سرآغاز  امیدوارم  می گویم،  تبریک  را  پزشکیان  آقای 
مثبت، تغییری در رویکردها و آغازی برای همدلی و همکاری و 

همبستگی همه ملت ایران برای ایرانی بهتر و فردایی بهتر باشد.
پرونده انتخابات بسته شد، رقابت ها تمام شده و رفاقت ها باید 
آغاز شود، ما که برای آقای پزشکیان تبلیغ می کردیم اما باید در 
کنار همه مردم، ستاره ها و کاندیداهای محترم دست در دست هم 
دهیم و ان شاءالله برای آنچه مردم به خاطر آن به صحنه آمده و 
شرکت کردند تلاش کنیم. من به سهم خودم به عنوان یک ایرانی 
از همه کاندیداها، همراهان و ستاره هایشان به ویژه از شخص 
آقای پزشکیان که فداکاری کردند در این مقطع وارد صحنه شدند، 

تشکر می کنم.
فرصت این دوره از انتخابات ریاست جمهوری به دلیل حادثه 

غیر مترقبه ای که پیش آمد، کم بود. فعالیت ۵ یا 6 ماهه انتخابات 
عملا به دو هفته تقلیل پیدا کرد و اگر این مدت زمان بیشتر می شد 
امکان اقناع عمومی بیشتر در اختیار بود. قابل پیش بینی بود که 
در مرحله دوم فرصت بیشتری ایجاد می شود که آقای پزشکیان، 
ستاد و حامیان ایشان بیشتر بتوانند با مردم صحبت کنند. آقای 
پزشکیان با شرکت در مناظره ها و برنامه های تلویزیونی خودشان و 

برنامه هایشان را بیشتر به مردم معرفی کنند.
مرحله دوم یک خیزش جدیدی و حرکت جدیدی بود

حدود 6 تا ۷ میلیون رأی نسبت به مرحله اول افزایش داشته 
است. این افزایش از همین آرایی بود که در مرحله اول به هر 
دلیلی شرکت نکردند. طبیعتا مقداری از آرای آقای قالیباف به 
سمت آقای پزشکیان آمده اما اگر مجموع آرا را حساب کنیم، 
نشان می دهد که میزان مشارکت از حدود 4۰ درصد به حدود ۵۰ 
درصد افزایش پیدا کرده است. این افزایش از کسانی است که در 

مرحله اول نیامدند.
همچنین بخشی از آرای دکتر قالیباف به سمت آقای جلیلی 
رفته است چراکه آنان از یک جبهه و جریان سیاسی بودند اما 
از آن به سمت آقای پزشکیان هم آمد. در مرحله دوم  بخشی 
مشارکت افزایش یافت و رهبر انقلاب نیز بر افزایش مشارکت تاکید 

کردند.
اگر فرصت بیشتری بود امکان اینکه تعداد بیشتری از مردم 
و هموطنان عزیز برای مشارکت در انتخابات قانع شوند وجود 
داشت، مخصوصا در مرحله دوم شاهد حضور شخصیت های 

بزرگ فرهنگی، هنری و ورزشی و فعالان اقتصادی و کسانی که 
نوعی مرجعیت سیاسی و مشورتی برای مردم در مسائل کلان 
ملی دارند از استاد دانشگاه و دانشجویان و چهره های مقبول 

مردم بودیم که به صحنه آمدند.
دستاورد مبارکی بود که یکبار دیگر کسانی که دلشان برای آینده 
ایران می تپید و نگرانی داشتند، احساس کردند روزنه ای برای 
نقش آفرینی مردم گشوده شده، اعتماد و به صحنه آمدند. مرحله 

دوم یک خیزش جدیدی و حرکت جدیدی بود.
بخشی از نسل Z قانع شدند که در حضورشان در 

انتخابات موثر است
* در میان آرای ۱۶ میلیونی آقای پزشکیان می توان ردپای 

نسل زد )Z( را پیدا کرد؟
از  برخی  و  اصفهان  به  که  استانی  سفرهای  در  من  حتما، 
شهرها رفتم، همچنین بر اساس اجتماع شهرستان ها و استقبال 
باشکوهی که از آقای پزشکیان و ظریف در یزد، کرمان، کردستان، 
آذربایجان، ارومیه، مشهد و خرم آباد و ... شد، احساس کردم که 
بخشی از نسل زد قانع شدند که در حضورشان رد انتخابات موثر 
است و می توانند نقش آفرینی کنند و ثابت هم شد که حضور 

موثری دارند.
البته فرصت انتخابات کم بود، اگر فرصت بیشتری وجود داشت، 
با دانشجویان یا غیر دانشجویان به صورت مستقیم در دانشگاه یا 
غیر از دانشگاه صحبت می کردیم، انتقادات و حرف های آنان را 
می شنیدیم و پاسخ می دادیم، بسیاری از آنان قانع به مشارکت در 

انتخابات می شدند. من امیدوار هستم به همان میزانی که نسل 
زد به صحنه آمدند و نتیجه گرفتند؛ سایر دختران و پسران و جوانان 
که سرمایه های اصلی کشور هستند به این جمع بندی رسیده 
باشند که حضور آنان در صحنه های سیاسی می تواند تاثیر گذار 

باشد.
امیدوارم در ادامه راه بیشتر به صحنه ورود کنند و به دوستان 
خودشان کمک کنند تا کشور با مشارکت آنان گام های بلندتری 
را در جهت توسعه و پیشرفت و خواسته های خود نسل زد بردارد.
اصولگرایان با سرمایه ۱۳ میلیون رأی به کمک پزشکیان بیایند

* آقای جلیلی توانستند ۱۳ میلیون رأی بدست بیاورد 
فارغ از اینکه این میزان رأی در چه شرایط و اجماعی به سبد 
او ریخته شد، این میزان رأی چقدر می تواند این طیف را 
به سمت مطالبه گری و گاها اخلال گری در مسیر حرکتی 

دولت پزشکیان پیش ببرد؟
پدیده انتخابات این دور را برای کل کشور مبارک می دانم، بنابر 
دلایل مختلف که جای پرداختن به آنان نیست، پس از چند دوره 
انتخابات گذشته، چه انتخابات ریاست جمهوری و چه مجلس، 
با مشکلاتی مواجه شدند، چه مشکلات بیرونی بر آنان تحمیل 
شده بود و چه مشکلات درونی و ساختاری که خودشان داشتند، 
یکبار دیگر منسجم شدند و شاهد نقش آفرینی این گروه ها و 

جریان های مختلف اصلاح طلبی بودیم.
شاهد  را  خوبی  تحرک  اصولگرا،  مقابل  جریان  در  همچنین 
بودیم، این برای کشور بسیار مفید است که جریانات سیاسی 
کشور منسجم باشند و با انسجام بیشتر، تکیه بر تجربه و سرمایه 
اجتماعی شکل بگیرند و به کشور خدمت کنند. این رقابت ها و 
حضورها برای قدرت طلبی شخصی نیست و رقابت برای خدمت 
به مردم و کشور است. ما یک خلاء جدی در کشور به نام احزاب 
داشتیم، در چنین شرایطی کشور نمی تواند درعرصه سیاسی 

قابل پیش بینی باشد.
هم انسجام ۱۳ میلیون رأی آقای جلیلی را به نفع کشور می 
دانم هم معتقدم که از پراکندگی بیش از حد جریانات سیاسی 
جلوگیری شد، جریانات به هم نزدیک شوند و کمک کند. هیچ 
دلیلی ندارد که ما این ۱۳ میلیون رأی را مانع کار بدانیم و امیدوارم 
تشکل های سیاسی اصولگرا از این سرمایه اجتماعی برای کمک 

به دکتر پزشکیان استفاده کنند.
ما باید رقابت را پایان یافته بدانیم، و رفاقت و همدلی را در پیش 
بگیریم. دولت سایه آقای جلیلی می تواند کمک کننده باشد و 
دولت را نقد کنند. صداقت و وفادارای به ملت حکم می کند که 
کاندیداها برنامه هایی که برای خنثی کردن مشکلات مردم ارائه 
کرده بودند می تواند به پزشکیان ارائه کنند، آقای پزشکیان اعلام 
کرده که آغوش بازی دارد و دستشان باز است برای پذیرش هر نوع 
همکاری در جهت همکاری برای رفع مشکلات و خدمت به مردم 

باز است و این را به عنوان میثاق خود اعلام کردند.
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با کسی که اندیشه ات او را قبول ندارد، 
مشورت مکن ، هر چند به خردمندی و 

پارسایی شهرت داشته باشد .
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

انهدام تیم تروریستی توسط رزمندگان قرارگاه حمزه سیدالشهدا )ع(

با رصد دقیق و اشراف اطلاعاتی رزمندگان قرارگاه حمزه سیدالشهدا علیه السلام نیروی زمینی سپاه بامداد 
سه شنبه ۱۹/4/۱4۰۳ یک تیم تروریستی ضد انقلاب قصد ورود به خاک جمهوری اسلامی ایران از مرز های 
شمالغرب کشور را داشت که در کمین نیرو های این قرارگاه گرفتار شده و متلاشی شد.به گزارش روابط عمومی 
قرارگاه حمزه سیدالشهدا )ع( در این درگیری تعدادی از اعضای این تیم تروریستی کشته و زخمی شده و تجهیزات 
آنان توسط رزمندگان اسلام ضبط شد.قرارگاه حمزه سیدالشهدا علیه السلام ضمن هشدار مجدد به عناصر 
سرسپرده استکبار جهانی اعلام می دارد با هوشیاری رزمندگان غیور این قرارگاه، کوچکترین اقدام علیه امنیت و 

تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران با پاسخ قاطع و محکم مواجه خواهد گردید

 آمار شهدای غزه به ۳۸۲۴۳ نفر رسید
 وزارت بهداشت نوار غزه اعلام کرد شمار شهدای تجاوز رژیم صهیونیستی به نوار غزه از هفتم اکتبر به ۳۸ هزار 
و ۲4۳ نفر و شمار مجروحان به ۸۸ هزار و ۳۳ نفر افزایش یافت.این وزارتخانه افزود رژیم اشغالگر در ۲4 ساعت 
گذشته سه جنایت کشتار جمعی مرتکب شد که بر اثر آن ۵۰ نفر شهید و ۱۳۰ نفر زخمی شدند.به گفته مقامات 
وزارت بهداشت نوار غزه، پیکر های شمار زیادی از شهدا هنوز زیر آوار ها قرار دارد یا در خیابان ها انباشته شده است 

و امکان دسترسی امدادگران و نیرو های مردمی به مجروحان به علت تداوم حملات بسیار دشوار است.

کشف مجسمه ۲000 ساله باستانی در تهران
رئیس پلیس پیشگیری پایتخت از دستگیری قاچاقچی عتیقه که قصد فروش مجسمه باستانی ۲۰۰۰ ساله 
را داشت، خبر داد.سرهنگ "علی قاسم پور" گفت: در پی اشرافیت اطلاعاتی و اقدامات فنی پلیسی، عوامل 
کلانتری ۱۷۹ خلیج فارس دو نفر قاچاقچی آثار باستانی را که مجسمه فلزی باستانی را از جنوب کشور به تهران 
انتقال داده و قصد فروش آن را داشتند شناسایی و دستگیر کردند.وی ادامه داد: مجسمه پس از انتقال به تهران 
به محله خلیج فارس منتقل شده که تیم عملیاتی کلانتری ۱۷۹ به همراه عوامل یگان انتظامی میراث فرهنگی، 
مخفیگاه متهم که مجسمه را داخل آن نگهداری می نمود شناسایی کردند.این مقام انتظامی افزود: پس از 
هماهنگی های قضائی به نشانی اعلامی اعزام شده و موفق شدند در یک عملیات ضربتی هر دو نفر قاچاقچی 

را شناسایی و دستگیر کنند.

دستگیری 11۴ کلاهبردار فروشنده سوالات کنکور
رئیس پلیس فتا فراجا با اشاره به اقدامات گسترده در زمینه ارتقای امنیت برگزاری کنکور سراسری سال ۱4۰۳، 
از دستگیری ۱۱4 کلاهبردار فروشنده سوالات کنکور خبر داد.سردار وحید مجید در تشریح این خبر اظهار 
داشت: با انجام اقدامات اطلاعاتی، عملیاتی و رصد های تخصصی، بیش از ۵۷۰ نشانگاه مجرمانه شناسایی و 
۱۵۸ نفر از مدیران آن تحت اقدام عملیاتی قرار گرفتند.این مقام ارشد انتظامی ادامه داد: ۱۱4 نفر از مدیران و 
گردانندگان اصلی صفحات، کانال ها و اکانت های مرتبط با فروش و واگذاری سوالات کنکور شناسایی و دستگیر 
شدند و جهت رسیدگی پرونده به مراجع قضایی معرفی شدند.رئیس پلیس فتا فراجا بیان داشت: تعداد 46 تارنما 
که اقدام به فروش تجهیزات تقلب در آزمون کرده بودند نیز مورد رصد قرار گرفتند که تاکنون ۳۳ نفر در این رابطه 

دستگیر شدند.

تکذیب انتصاب صفایی  بوشهری به عنوان امام جمعه مشهد
سخنگوی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشور شایعات درباره انتصاب آیت الله صفایی بوشهری به عنوان امام 
جمعه مشهد را تکذیب کرد.حجت الاسلام علی نوری سخنگوی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشور در گفت وگو 
با فارس، با اشاره به انتشار برخی شایعات درباره انتصاب آیت الله صفایی بوشهری به عنوان نماینده ولی فقیه استان 
خراسان رضوی و امام جمعه مشهد گفت: چنین خبری به هیچ وجه صحت ندارد و قویاً تکذیب می شود.وی اضافه 
کرد: اخبار مربوط به انتصاب ائمه جمعه از سوی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه و رسانه های معتبر منتشر می شود 

و نباید به اخبار نادرستی که در فضای مجازی و توسط برخی افراد منتشر می شود؛ اعتماد کرد.

آخرین آمار مبتلایان به تب دنگی در کشور 
معاون وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی آمار مبتلایان به تب دنگی در کشور را اعلام کرد.دکتر فرشیدی 
در این باره، گفت: در حال حاضر ۱46 مورد بیمار تشخیص داده شده به »تب دنگی« در کشور شناسایی کرده ایم.
وی افزود: این مبتلایان کسانی هستند که مسافر خارج از کشور مخصوصا کشورهای حوزه جنوب خلیج فارس 
بودند و به ایران آمده بودند.معاون وزیر بهداشت ادامه داد که بجز ۱۱ بیمار در یک شهرستان که سابقه مسافرت 
خارجی نداشتند، مابقی موارد، بیماری را از خارج با خود وارد کرده اند. به گفته وی، اولین مورد بیماری تب دنگی 

در ۲6 اردیبهشت ماه در کشور ثبت شد که یک مسافر بود و از امارات وارد کشور شده بود .

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

بازگرداندن ۱۶۴ میلیارد ریال ارز دولتی 
به خزانه بیت المال 

مدیرکل تعزیرات حکومتی قم گفت: یک شرکت دارویی متخلف به دلیل ایفا نکردن تعهدات ارزی 
۱64 میلیارد ریالی جریمه شد. 

تقی حسام در این زمینه افزود: پرونده تخلف اجرا نشدن تعهدات یک شرکت دارویی واردکننده اقلام 
سلامت محور برای دریافت ۱۱۳ هزار و 6۲ یورو معادل 4۱ میلیارد و ۱۰۱ میلیون ریال در شعبه چهارم 

بدوی و ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم رسیدگی شد.
وی اضافه کرد: شعبه به دلیل ارائه نشدن مدارک قانونی، اتهام انتسابی را محرز و علاوه بر بازگرداندن 
عین ارز ایفای تعهد نشده و محرومیت از فعالیت بازرگانی به مدت 6 ماه، شرکت متخلف را به پرداخت 
۸۲ میلیارد و ۲۰۲ میلیون ریال جزای نقدی معادل ۲ برابر ارزش تخلف محکوم کرد. به گفته وی، شعبه 
همچنین با توجه به مدارک موجود در پرونده که متخلف شخص حقوقی است را به پرداخت ۸۲ میلیارد 
و ۲۰۲ میلیون ریال جزای نقدی معادل ۲ برابر حداکثر جریمه نقدی برای شخص حقیقی محکوم کرد. 
حسام گفت: شعبه متخلفان را جمعا به پرداخت ۱64 میلیارد و 4۰4 میلیون ریال جزای نقدی محکوم 
کرد. وی خاطرنشان کرد: با گزارش بانک اقتصاد نوین پیرامون اجرا نکردن تعهدات شرکت خاطی 
در قبال دریافت ارز، پرونده این تخلف برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی قم ارسال شد. بر 
اساس این گزارش، این شرکت قرار بود نوعی دارو را وارد کشور کند، ولی بانک با بررسی مستندات 

موجود در سامانه ثبت سفارش متوجه شد که شرکت به تعهد خود عمل نکرده است.
جزای نقدی، فرجام گرانفروشی سوهان

مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از جریمه ۱6 میلیارد ریالی برای یک غرفه عرضه کننده سوهان به 
دلیل گرانفروشی خبر داد. حسام افزود: پرونده تخلف گرانفروشی انواع سوهان در یک غرفه مجتمع 
بین راهی به ارزش 6۲۹ میلیون و ۳۰۰ هزار ریال در شعبه دوم بدوی تعزیرات حکومتی شهرستان قم 

رسیدگی شد.
وی اضافه کرد: شعبه به دلیل ارائه نکردن مدارک قانونی، اتهام گرانفروشی را محرز و علاوه بر ممهور 
نمودن پروانه واحد به مهر تخلف اول، متخلف را به پرداخت ۱۵ میلیارد و ۷۳۲ میلیون ریال جزای نقدی 
معادل ۲۵ برابر ارزش تخلف گرانفروشی محکوم کرد. وی ادامه داد: با گزارش بازرسان اداره کل صمت 
پیرامون عرضه و فروش انواع سوهان در این غرفه بیش از نرخ های تعیین شده، پرونده این تخلف برای 

رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی قم ارسال شد.
 

مدیرگروه سلامت محیط و کار مرکزبهداشت قم تاکید کرد :

لزوم خود مراقبتی بیشتر بیماران قلبی و عروقی 
در هوای آلوده 

مدیرگروه سلامت محیط و کار معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بیماران تنفسی و 
قلبی و عروقی در هوای آلوده این روزها در معرض خطر قرار دارند و باید خود مراقبتی بیشتری داشته 

باشند.
نرجس جعفری در گفت وگویی گفت: هر ساله در این روزهای فصل تابستان با افزایش شدید گرد و 

غبار مواجه هستیم که این امر موجب می شود شرایط جوی قم بحرانی شود.
مدیرگروه سلامت محیط و کار معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: از روزهای 
گذشته با شدت وزش باد و خیرش گرد و غبار، شرایط خطرناکی در استان قم حاکم بود که به همین 

دلیل روز دوشنبه هفته جاری ادارات استان قم تعطیل اعلام شدند.
جعفری افزود: توصیه می شود افرادی که در گروه های خطر قرار دارند و زمینه بیماری دارند این روزها 
از خانه خارج نشوند و در منزل بمانند. وی بیان کرد: اگر شهروندان کار ضروری دارند باید از وسایل 
محافظتی از جمله ماسک استفاده کنند که این امر موجب می شود و غبار کمتری به سیستم تنفسی 
آنان وارد شود. مدیرگروه سلامت محیط و کار معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم ادامه داد: 
استفاده از عینک نیز توصیه می شود و از راکبان موتور سیکلت نیز می خواهیم این روزها به دلیل کاهش 

دید افقی با این وسیله تردد نکنند.
جعفری اضافه کرد: استفاده از مایعات و سبزیجات از دیگر توصیه های ما به شهروندان قمی است و 

درخواست می شود از تحرک های بدنی و ورزش های سنگین در فضای باز خودداری شود.
وی گفت: اصنافی که موارد غذایی توزیع می کند نباید در فضای باز این مواد را قرار دهند و باید نکات 

بهداشتی را بیشتر رعایت کنند.
مدیرگروه سلامت محیط و کار معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد: بیماران تنفسی 

و قلبی و عروقی در این شرایط در معرض خطر قرار دارند و باید خود مراقبتی بیشتری داشته باشند.

معاون شهردار قم:

اجرای طرح اصلاحی پایانه سه راه 
خرمشهر ضروری است

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: اصلاحات پایانه خرمشهر به 
منظور ارتقای وضعیت خدمت رسانی و افزایش رغبت برای حضور در این پایانه 

ضروری است.
رضا خانه زاد یزدی در جلسه شورای سازمان پایانه های مسافربری قم اظهار کرد: 
ساماندهی وضعیت تبلیغات در پایانه های شهر قم موضوعی است که طی ماه های 

اخیر به آن پرداخته شده و توافقات خوبی در این زمینه انجام شده است.
 وی افزود: یکی از موضوعات مهم بهبود وضعیت پایانه خرمشهر است، چراکه 
اصلاحات پایانه خرمشهر به منظور ارتقای وضعیت خدمت رسانی و افزایش رغبت 

برای حضور در این پایانه ضروری است.
 معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه در زمینه مسیرهای 
دسترسی پایانه خرمشهر طرحی وجود داشت که به تصویب نرسید، خاطرنشان 
کرد: پایانه خرمشهر در زمینه دسترسی نیازمند شرایط بهتری است تا در کنار ارائه 

خدمات بیشتر، اقبال نسبت به این پایانه ارتقا پیدا کند.
 خانه زاد یزدی عنوان کرد: اقدامات زیربنایی که در سازمان پایانه های شهرداری 
قم اتفاق افتاده جای تقدیر دارد، اما در زمینه نظارت بر ارائه خدمات نیاز است تا 

اقدامات جدی تری صورت گیرد.
 وی اضافه کرد: لازم است در تمام پایانه های تحت مدیریت سازمان مسائل 
مرتبط با سیما و منظر شهری و مباحث مدیریتی باید به صورت جدی پیگیری 

شود.
موضوعاتی  در  اگر  حتی  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون   
مسئولیت کار بلاتکلیف است، لازم است که سازمان پایانه ها انرژی و هزینه بگذارد 

و شرایط بهتری در پایانه های شهری رقم بزند.
 خانه زاد یزدی ادامه داد: اگر لازم است پایانه های مسافربری شهر قم محصور 

باشند باید نظارت و نظم بهتری بر آن ها حاکم شود.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های شهرداری قم:

زیرساخت های پایانه خرمشهر 
تکمیل می شود

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: در پایانه خرمشهر 
قرارداد لازم با پیمانکار برای انتقال گاز منعقد و انشعاب آب اخذ شده است و در 

حال انتخاب پیمانکار هستیم.
زین العابدین قراچورلوی در جلسه شورای سازمان پایانه های شهرداری قم اظهار 
کرد: بنا بر نیازهایی که وجود داشت در یک سال اخیر اقداماتی در حوزه عمران و 

توسعه پایانه های شهر قم انجام شد.
 وی در زمینه حل معضلات پایانه خرمشهر افزود: از بنا شدن پایانه خرمشهر 
مدت ۳۰ سال می گذرد، اما دارای انشعاب آب و گاز نیست، قرارداد لازم با پیمانکار 
برای انتقال گاز منعقد و انشعاب آب نیز اخذ شده است و در حال انتخاب پیمانکار 
هستیم.  مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم اضافه کرد: با توجه 
به ترددهای پایانه مرکزی، پایانه خرمشهر برای تردد زائران خارجی مهیا شده است 

تا بتوانیم خدمت رسانی بهتری داشته باشیم.
 قراچورلوی اضافه کرد: انشعاب ۱۲ کنتور برق اخذ شده است که هشت کنتور 
برای پایانه ۷۲ تن و چهار کنتور برای پایانه مرکزی بود زیرا در گذشته بوفه ها از برق 

پایانه استفاده می کردند اما اکنون برق آن ها جداگانه حساب می شود.
 وی با اشاره به ساماندهی کانکس ها در پایانه های شهر قم گفت: یک کانکس 
در ۷۲ تن نصب شده است و در پارک سوار شمالی نیز چهار کانکس با وضعیت 

نامناسب وجود داشت که تبدیل به یک کانکس زیبا شد.
بر ضرورت  تأکید  با  قم  پایانه های مسافربری شهرداری   مدیرعامل سازمان 
راهنمایی زائران و نصب تابلوها گفت یکی از مشکلات پایانه خرمشهر نامناسب 

بودن تابلوهای راهنمای مسیر است که به زودی نصب خواهند شد.
 وی افزود: خدماتی را در پایانه مرکزی ارائه خواهیم داد تا راننده رغبت بیشتری 
به حضور در آن داشته باشد و از ترافیک درون شهری و برون شهری نیز جلوگیری 
شود که به این منظور مجموعه تعمیرگاهی و کارواش پیش بینی شده است و 

مجموعه خدماتی نیز ایجاد می شود.
 

معاون سازمان قطار شهری قم مطرح کرد؛

مناسب سازی ایستگاه های مترو برای 
معلولان و نابینایان

معاون فنی و اجرایی سازمان قطار شهری قم گفت: پروژه متروی قم در بحث 
طراحی و اجرا با توجه به ضوابط و مقررات معماری برای افراد دارای معلولیت و 

نابینایان طراحی و مناسب سازی شده است.
عماد معینی اظهار کرد: با توجه به قوانین و بخشنامه های موجود، طراحی 
ایستگاه های خط A با در نظر گرفتن موارد مربوط به ضوابط حمایت از معلولان 

و نابینایان مناسب سازی شده است.
 وی افزود: مطابق موارد گفته شده در ضوابط و مقررات شهرسازی و معماری، در 
خط A متروی قم با هدف بهبود شرایط استفاده افراد دارای معلولیت، نابینایان 
و سالمندان تلاش شده است تا این موضوع ازجمله طراحی و اجرای آسانسور 
معلولان به تعداد چهار مورد برای دسترسی افراد به طبقات و سکوی مسافر از 

سطح زمین به کار رفته است.
و اجرای  به طراحی  اشاره  با  و اجرایی سازمان قطار شهری قم  معاون فنی 
رمپ های معلولان در کنار پله ها در راه های ورودی خاطرنشان کرد: نصب و تجهیز 
پله برقی در کنار پله خشک در هر ورودی، طراحی و نصب مسیر نابینایان از سطح 
زمین تا محدوده سکوی قطار به صورت پیوسته و نصب و نصب علائم حسی از 

دیگر اقدامات برای تسهیل تردد نابینایان و معلولان است.
معینی تأکید کرد: کل موارد در نظر گرفته شده برای این اقدامات و متناسب سازی 
با در نظر گرفتن شفت ها و تونل های راهرو و آسانسور معلولان حدود 4۰۰ میلیارد 

ریال در هر ایستگاه است که عمده آن تکمیل شده و یا در حال اجرا است.
 وی افزود: در طراحی های ایستگاه های فاز دوم خط A مترو قم نیز، ضوابط و 
مقررات شهرسازی و معماری برای معلولان و نابینایان طبق نشریه ۸۹۳ در بخش 
مترو مدنظر قرار گرفته است تا دسترسی این افراد به حمل ونقل پاک و عمومی 

محقق شود.
 

مدیر منطقه شش شهرداری قم خبرداد:

آمادگی همه جانبه برای خدمات رسانی 
به عزاداران حسینی

مدیر منطقه شش شهرداری قم از آمادگی همه جانبه این منطقه در راستای 
استقبال از ماه محرم و خدمات رسانی شایسته به عزاداران اباعبدالله الحسین )ع( 

خبر داد .
ایام  آغاز  و  محرم الحرام  ماه  شروع  با  همزمان  داشت:  اظهار  ترکمن  احمد 
سوگواری حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، بیش از ۲4۰۰۰ هزار متر انواع پرچم 
مشکی، ریسه و پرچم های اهتزاز در سطح شوارع، معابر و محلات سطح منطقه 
نصب شده است . وی از نصب بیش از 6۰۰ متر ریسه نوری در منطقه خبر داد 
و خاطرنشان کرد: 6 المان مناسبتی ویژه ماه محرم نیز در نقاط مختلف این 
منطقه جانمایی گردیده است . مدیر منطقه شش شهرداری قم اضافه کرد: بیش 
از 4۰ مورد مجوز ایستگاه های صلواتی تاکنون صادرشده و در راستای افزایش 
ضریب ایمنی شرکت کنندگان در مراسم های این ماه عزیز، توصیه های ایمنی 
و آموزش های لازم به هیئت امنای مساجد و متصدیان ایستگاه ها داده شده تا از 
وقوع حوادث احتمالی جلوگیری به عمل آید . لازم به ذکر است در راستای تعامل با 
هیئات مذهبی، تکایا و مساجد سطح منطقه و برگزاری هر چه باشکوه تر برنامه های 
ماه محرم ، مسیرهای منتهی به مساجد و تکایا به صورت ویژه بازدید شد و نقاطی 
که نیاز به روکش آسفالت، ترمیم پیاده رو، رنگ آمیزی جداول، نظافت و حمل 

نخاله های ساختمانی داشتند در دستور کار قرار گرفته و انجام شد .

ارتقای  اهمیت  بر  تاکید  با  قم  استان  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رییس 
زیرساخت های شهرستان تازه تاسیس کهک، گفت: اعتبارات و بودجه های کهک 

در سالجاری نسبت به سال گذشته ۲.۵ برابر شده است. 
جواد شاکرآرانی در گفت وگویی خاطرنشان کرد: طی سه سال گذشته در قالب 
سفرهای مدیران استانی به شهرستان ها و شهرهای استان، اعتبارات خوبی جهت 

ارتقای زیرساخت ها و پاسخگویی به مطالبات عمومی پیش بینی شده است.
وی به برگزاری اولین جلسه کمیته برنامه ریزی شهرستان که با حضور نمایندگان 
دستگاه های اجرایی در محل فرمانداری کهک اشاره کرد و افزود: در این جلسه 
بودجه ۱۰۱ میلیارد تومانی در قالب هشت فصل بودجه مختلف توزیع اعتبار شد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم، گفت: این بودجه در قالب هشت فصل 
امور عمومی، انرژی، حمل و نقل، دین و مذهب، خدمات شهری، آب و درمان، 

بهداشت و درمان تصویب شده است.
و  مبادله نامه  برای  اجرایی  دستگاه های  ماهه  یک  فرصت  از  همچنین  وی 
آغاز اجرای سریع پروژه ها خبر داد و گفت: اولویت در تخصیص بودجه اولیه با 

پروژه هایی است که در سال ۱4۰۳ به پایان می رسد.
وی با اشاره به افزایش ۲.۵ اعتباری شهرستانی که در سال ۱4۰۳ نسبت به سال 
گذشته، اظهار امیدواری کرد تخصیص این اعتبارات گامی مهم در جهت توسعه و 
آبادانی این شهرستان و شاهد پیشرفت های چشمگیری در سال های آینده باشند.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم خبرداد:
افزایش ۲.۵ برابری اعتبارات شهرستان کهک 

�� عکاس: عباس فرامرزی

مراسم عزاداری هیئت رزمندگان اسلام قم

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

مهار گردوغبار 1.5 همت اعتبار می خواهد
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به اینکه یکی از دلایل 
بیابان زایی این استان، قطع حقابه های دو رودخانه دائمی قمرود و قره چای است، 
گفت: کانون های بحرانی گردوغبار قم ۳۰ هزار هکتار است و برای مهار آن چیزی 

بالغ بر ۱.۵ همت هزینه لازم است.
محمد شعاعی در گفت وگویی، با اشاره به وضعیت منابع طبیعی استان گفت: 
استان قم با مساحت ۱ میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار، در حال حاضر بیش از ۲۰۰ هزار 
هکتار عرصه های بیابانی دارد. این عرصه های بیابانی که از کانون های اصلی منشأ 

ایجاد گردوغبار هستند، بیش از ۱۰۵ هزار هکتار را شامل می شود.
شعاعی افزود: از لحاظ موقعیت جغرافیایی ما در مرکز کشور و در حاشیه کویر 
پدیده طبیعی محسوب  ما یک  برای  بیابان زایی  بنابراین بحث  مرکزی هستیم، 
می شود. منشأ اصلی بیابان زایی به دو بخش تقسیم می شود؛ طبیعی و دخالت های 
نابه جای بشری.  مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم بیان کرد: بخش 
عمده ای از دلایل بیابان زایی مربوط به گذشته و مربوط به کارهایی است که بدون در 
نظر گرفتن مباحث زیست محیطی و منابع طبیعی انجام شده و این موضوع پس از 

گذشت سالیان به یک معضل تبدیل شده است.
وی عنوان کرد: یکی از مهم ترین عوامل بیابان زایی قطع حقابه ها ی زیست محیطی 
است. آبی که از دو رودخانه دائمی قمرود و قره چای وارد استان می شد، مناطقی که 

به کانون های ایجاد گردوغبار تبدیل شده است را محافظت می کرد. 
شعاعی تصریح کرد: آب ها ی ورودی استان قم باعث می شد در کانون های ایجاد 

گردوغبار همیشه پوشش گیاهی و رطوبت خاک وجود داشته باشد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم طبق مطالعات صورت گرفته 4 کانون 
ایجاد گردوغبار در استان وجود دارد، گفت: کانون های گردوغبار استان قم شامل 
قم، مسیله، کوه نمک و حسین آباد میش مست است. کارهای خوبی در گذشته در 
برخی از این مناطق از جمله منطقه کوه نمک در شهرستان جعفرآباد )که هم اکنون 
مشکلی در این منطقه نداریم(، انجام شده است. وی افزود: در حال حاضر مناطق 
بحرانی و مشکل ساز ما در شرق استان یعنی منطقه مسیله و سراج است. بادهایی که 

از سوی شرق می وزد، بیشترین گردوغبار را به سمت استان قم می آورد.
شعاعی گفت: منابع طبیعی از سال ها قبل در منطقه حسین آباد میش مست 

کارهای خوبی از جمله کاشت طاق و جنگل های بیابانی انجام داده است.
وی در پاسخ به این سوال که منابع طبیعی با توجه به قوانینی که دارد چرا به کندی 
پیگیر کار است، گفت: طبق قوانین آیین نامه، فقط منابع طبیعی متولی پدیده ایجاد 

گردوغبار نیست و ۱4 دستگاه باید پیگیر این موضوع باشند. 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم بیان کرد: در بحث بیابان زدایی 

مهم ترین کار اجرایی که می توان کم هزینه تر انجام  داد، زنده کردن حقابه های زیست 
محیطی است که در حال حاضر وارد استان نمی شود. وی گفت: با توجه به اینکه 
هزینه های احیا بسیار بالاست، ما به تأمین اعتبارات استانی و اعتبارات ملی نیاز 
داریم. گرفتن حقابه ها جزو وظایف وزارت نیرو است. نمایندگان وزارت نیرو باید پیگیر 

باشند تا حقابه ها را از استان های دیگر دریافت کنند.
شعاعی عنوان کرد: هزینه های بیابان زدایی بسیار بالاست. برای مثال هزینه مالچ 
پاشی نفتی در هر هکتار چیزی بالغ بر ۱۵۰ میلیون تومان است؛ ولی چون موضوع 

زیست مردم در اولویت قرار دارد باید به صورت ویژه به آن رسیدگی شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: در سفر دوم هئیت دولت 
به استان قم، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در بازرسی که از منطقه نواران 

داشت، این قول را داد که ۲ هزار مالچ غیرنفتی برای استان قم تامین کند. 
هست.  احتیاج  بیشتری  اعتبارات  به  بیابان زایی  مهار  برای  کرد:  تصریح  وی 
کانون های بحرانی گردوغبار ما ۳۰ هزار هکتار است که چیزی بالغ بر ۱.۵ همت 
هزینه لازم دارد. دستگاهای متولی در این امر همسو هستند، ولی بیشتر نیازمند کار 

عملیاتی هستیم تا بتوانیم اعتبارات مورد نیاز را در  این زمینه دریافت کنیم.
شعاعی گفت: ما در سال گذشته با کمک های مردمی خیرین کارهای خوبی در 
استان قم انجام داده ایم. چیزی حدود 4۰۰ هکتار را احیا کرده ایم. ما طرحی مردمی 
بنام کاشت ۱ میلیارد درخت داریم که بدون اعتبارات دولتی در حال اجراست. از 

کسانی که می توانند در این زمینه یاریگر ما باشند هم استقبال می کنیم.

تامین اجتماعی استان قم گفت :عمده  مدیرکل 
هزینه های تامین اجتماعی پرداخت حقوق مستمری 
بگیران است که ماهیانه ۷۵۰ میلیارد تومان پرداخت 

حقوق مستمری در استان قم پرداخت می شود.
سیدعلی موسوی مدنی  درنشست خبری که روز 
۱۹ تیرماه به مناسبت هفته تامین اجتماعی در سالن 
اظهار  شد،  برگزار  رضا)ع(  امام  بیمارستان  جلسات 
کرد: مجموعه سازمان تامین اجتماعی نزدیک به 4۵ 

میلیون نفر از جمعیت کشور را تحت پوشش دارد.
وی ادامه داد: در استان قم ۸۵۰ هزار و ۲46 نفر 
تحت پوشش هستند لذا بیمه تامین اجتماعی در قم از 
ضریب نفوذ خوبی در بین استان های کشور برخوردار 
است. موسوی مدنی گفت: ۲۵۷ هزار و ۹۸۲ هزار نفر 
بیمه شده اصلی در استان داریم که از اقشار مختلفی 
تحت پوشش هستند؛ از جمله حدود ۱4 هزار نفر 
کارگران ساختمانی، ۱۱ هزار نفر رانندگان و ۳6۱۵ 

قالیباف از بیمه شدگان هستند.
کاهش مقرری بگیران بیمه بیکاری 

وی با اشاره به ۸۲۹ نفر مقرری بگیر بیمه بیکاری 
در قم تصریح کرد: یکی از نقاط مثبت استان در حوزه 
تامین اجتماعی تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری 

هستند که در یکسال گذشته بیش از 4۰۰ نفر کاهش 
هستند  فعال  ما  کارگاه های  زیرا  است؛  کرده  پیدا 
همچنین اگر نیروی کار به هر دلیل اخراج شود بازار 
کار استان مهیا است لذا به سرعت جذب می شود. 
مدیرکل سازمان تامین اجتماعی قم یادآور شد: عمده 
هزینه های تامین اجتماعی پرداخت حقوق مستمری 
بگیران است که ماهانه ۷۵۰ میلیارد تومان پرداخت 
می شود.  پرداخت  قم  استان  در  مستمری  حقوق 
موسوی مدنی عنوان کرد: افزایش حقوق مستمری 
بگیران در اردیبهشت ماه اعمال و معوقات پرداخت 
شده است در حال حاضر با مستمری بگیران به طور 

کامل تسویه حساب انجام شده است.
ابتدای  از  برنامه هایی  از  یکی  اینکه  بیان  با  وی 
سال جاری دنبال کردیم شناسایی کارگران فاقد بیمه 
است، اضافه کرد: تکلیف قانونی تامین اجتماعی این 
است که افرادی که در قبال دریافت مزد کار می کنند و 
تبعیت دستوری دارند را بیمه کند؛ در همین راستا در 
استان قم از ابتدای سال این کار با برنامه ریزی  پیگیری 
شده است و در سه ماهه اول سال جاری موفق بودیم.

جدید  کارگاه   ۵۰۰ حدود  افزود:  مدنی  موسوی 
محروم  بیمه  نعمت  از  کارگران  که  کردیم  شناسایی 

بودند و تقاضا داریم شهروندان این موارد را از طریق 
از  دهند؛  اطلاع  من  تامین  سامانه  و  شماره ۱4۲۰ 
همه ظرفیت ها برای شناسایی نیروهای کار استفاده 
خواهیم کرد تا یک نفر در استان فاقد بیمه نباشد. 
با  که  بیمه  فاقد  کارگران  مجموع  کرد:  عنوان  وی 
بازرسی های این اداره کل، شناسایی و تحت پوشش 

قرار گرفتند به عدد ۸۹۷۱ کارگر می رسد.
بدهی ۲4۰۰  تقسیط  کرد:  تاکید  مدنی  موسوی 
کارفرما در استان از ۵ تا 6۰ قسط به منظور کمک 
از جمله  کارگاه ها  اقتصادی  و چرخه  تولید  توان  به 
تامین  سازمان  مدیرکل  است.  بوده  ما  اقدامات 
اجتماعی قم یکی از اقدامات مفید تامین اجتماعی 
در سال جاری این بوده که هرماه بعد از ارسال لیست 
بیمه توسط کارفرمایان پیامکی مبنی بر میزان حقوق 

به بیمه شدگان پیامک می شود.
سال  دو  در  که  خوبی  اتفاقات  از  یکی  گفت:  وی 
گذشته رقم خورد سیاست های ابلاغی مقام معظم 
پوشش  گسترش  بود؛  اجتماعی  تامین  به  رهبری 
بیمه ای یکی از بندهای آن بود لذا در دولت سیزدهم 
در همین راستا امکان بیمه با حق بازنشستگی برای 

زنان خانه دار و دانشجویان فراهم شد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

پرداخت ماهیانه ۷۵۰ میلیارد تومان  به مستمری بگیران  

تملک  اعتبارات  توزیع  تصویب  از  قم  فرماندار 
دارایی های سرمایه ای شهرستان قم در سال ۱4۰۳ 

خبر داد.
عباس ذاکریان امروز در گفت وگو با خبرنگاران با بیان 
اینکه اعتبارات شهرستان قم در بخش اعتبارات تملک 
میلیارد   4۵6  ،۱4۰۲ سال  سرمایه ای  دارایی های 
تومان بود که در سال ۱4۰۳ به ۵۹۳ میلیارد تومان 
افزایش یافت اظهار کرد: این اعتبارات امروز با حضور 

طبق  پروژه ها  تفکیک  به  شهرستانی  دستگاه های 
ضوابط و آیین نامه که ابلاغ شده بود توزیع و به تصویب 

کمیته برنامه ریزی شهرستان رسید.
پروژه های  تکمیل  را  اعتبارات  توزیع  رویکرد  وی 
نیمه تمام محرومیت زدایی در بخش های راه روستایی و 
عشایری، مسکن محرومین و راه سازی دانست و گفت: 
اولویت این اعتبارات با پروژه های نیمه تمام مربوط به 
طرح های با پیشرفت فیزیکی بالاست که باید تا پایان 

سال ۱4۰۳ به بهره برداری برسد.فرماندار قم در ادامه 
با تقدیر از مردم بصیر و زمان شناس قم برای حضور 
ریاست جمهوری  انتخابات  در  بالا  و مشارکت  پرشور 
بیان کرد: به لطف خدا و همکاری همه دستگاه های 
شرایطی  در  انتخابات  سالم ترین  از  یکی  ذی ربط، 
حساس را پشت سر گذاشتیم به طوری که در مدت ۲ 
روز زمان قانونی شکایات، هیچ شکایتی در استان قم 

دریافت نشد.

فرماندار قم  خبرداد:

تصویب توزیع اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 


